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سارا غضنفری|داشتم به فیلمی فکر می کردم 
از مزاحمت چندین موتور سوار دوترکه که همگی 
پسرهای کم سن بودند برای دو دخترخانم نوجوان 
در پیاده روهــای تهران که توســط دوربین یک 
گوشی موبایل ضبط شده بود و از عصبانیت دندان 
قروچه می رفتم؛ و به ایــن جوان های بی وجدان 
فحش می دادم که با دیدن دو ویدئوی دیگر اصلا 

وارد یک سطح دیگر از خشم و بهت شدم.
شنبه 23 تیرماه، دو فیلم در فضای مجازی وایرال 
شد. مدت ها بود خبری از فیلم های رعب آور که در 
فضای مجازی بچرخد نبود. حالا دوفیلم منتشر 
شد یکی زورگیری از یک زن سالمند در اردبیل 
که به غایت دردناک بود و دیگری فیلمي از شلیک 
تیر خلاص به یک زن در تاریکی کوچه در بجنورد 
واقع در استان خراسان شــمالی. در فیلم مربوط 
به بجنورد، در تاریک و روشــن کوچه یک زن و 
مرد کنار موتور ایســتاده اند و در حال گفت وگو 
هستند. بعد زن، دستانش را پشت کمر زده و آرام 
برخلاف جهت مرد شروع به رفتن می کند که مرد 
ناگهان اسلحه ای بیرون کشیده و از پشت سر به 
زن شــلیک می کند. زن روی زمین می افتد مرد 
بالای سرش می آید، مجدد خشاب را کشیده و به 
سر زن شلیک می کند. دوباره خشاب را کشیده و 
باز شلیک می کند. شروع به رفتن می کند و انگار 
می خواهد مطمئن شود زن کشته شده دوباره پا 
سســت کرده و یک تیر دیگر هم می زند. شلیک 
چهار تیر برای قتل زن! بعد هم مرد به ســرعت 
به سمت موتورش رفته و سوار می شود در همان 
حین یک پژو پارس سفید می رسد و توقف می کند 
که مرد فرار می کند. در فیلم مشخص است حادثه 
برای 16 تیرماه اســت. مرضیه.غ  29 ساله شنبه 
16 تیرماه، شب هنگام جلوی منزل مادربزرگش 
توسط محمد همســرش به ضرب 4 گلوله کشته 
می شود. سرهنگ مقصود رستگار،  رئیس پلیس 
آگاهی استان خراسان شمالی از دستگیری قاتلی 
که با شلیک گلوله همســر خود را در شهرستان 

بجنورد به قتل رسانده بود خبر داد. محمد همسر 
و قاتل زن، بعد از 24 ساعت دستگیر شده و علت 
قتل با کلت کمری را اختلافات خانوادگی عنوان 

کرده است.

زورگیری ترسناک از زن سالمند در اردبیل
فیلم رعب آور بعدی مربوط به استان اردبیل است. 
روز 20 تیرماه حوالی ساعت 6 غروب طبق تاریخ 
و ساعتی که در فیلم مشــخص است، پیرزنی در 
حالی که عصا به دست دارد در حاشیه کوچه در 
حال گذر است. موتورسوار و ترکش که دوجوان 
هستند به سمت پیرزن می آیند. هوا هنوز روشن 
است و راکب ماسک زده اما ترک نشین چهره اش 
مشخص است. اول با پیرزن گفت وگو می کنند و 
ناگهان ترک نشین به ســمت زن سالمند یورش 
می برد و از پشــت گردنش را گرفتــه و زن را که 
عصایش همچنان در دســتش اســت به زمین 
می کوبد انگار با حریف چغری طرف باشد! به زور 
از گردن زن طلا یا پول هایش را می کشد و پیرزن 
را که با عصا نقش زمین شــده رها می کنند و با 
سرعت متواری می شوند. این صحنه های رعب آور 
توسط دوربین مداربسته ضبط می شود. شنبه 23 
تیرماه، با دستور ویژه دادستان اردبیل، دو سارقی 
کــه در اقدامی غیرانســانی و غیرقانونی اقدام به 
سرقت مقرون به آزار یک پیرزن کرده و متواری 
شده بودند در همان دقایق اولیه شناسایی شدند. 
به دنبال انتشــار خبر خفت گیری و زورگیری 2 
جوان در یکی از محلات اردبیل، از دســتور ویژه 
دادستان عمومی و انقلاب اردبیل برای شناسایی 
این دو فرد خبر داد و اعلام کرد: ســریعاً عملیات 
ویژه ای جهت دســتگیری نامبردگان صادر شد 
که اطلاعات تکمیلی متعاقباً منتشر خواهد شد. 
البته دیدن این ویدئو به غایــت دردناک بود اما 
دستگیری این دو سارق خشن باز جای شکرش 
را باقی گذاشت که دستگیر شدند و سراغ سالمند 

بعدی نرفتند.
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نامش حســن اســت، نام پدرش علی و به این نام و نشان، شد 
حسن بن علی ملّقب به فردوسی. ابوالقاسم، کنیه اوست چراکه 
نام فرزندش را هم گذاشت قاسم. اما هیچ از خودتان پرسیده اید 
چرا فردوسی، بزرگ ترین شاعر ملی ما، نام فرزندش را از میان 
انبوه اسامی فارسی اصیل، انتخاب نکرد؟ چرا از همان نام های 
ایرانی که در شاهنامه آورده استفاده نکرد؟ این پرسش را اول 
از خودتان بپرســید، بعد از آن ها که در این چند دهه عامدانه 
یا ناآگاهانه کمر بســته اند به زدودن فرهنگ اسلامی از تمدن 
ایران زمین. درحالی که این شــاعر ملی ماست؛ حسن بن علی. 
یعنی از نام و نشانش، عشق و شیفتگی به اهل بیت )ع( می بارد 
و فروتنانه خطاب به مولای خود می سراید: »بر این زادم و هم 
بر این بگذرم / چنان دان که خاک پی حیدرم«  )با این اعتقاد به 
دنیا آمده  و بر همین مرام و باور می میرم که خاک پای علی)ع( 
هستم(. این دیباچه شــاهنامه ماســت. متعلق به چه سالی؟ 
واپسین سال های قرن چهارم هجری. البته عده ای در دهه های 
گذشــته عنوان می کردند این ابیات الحاقی اســت و بعدها به 
شاهنامه اضافه شــده اما تحقیقات مفصل استاد جلال خالقی 
مطلق نشــان داد که به هیچ وجه الحاقی نیســتند،  فردوسی 
شیعه بوده و شیفته خاندان پیامبر. آن هم استاد برجسته ای که 
در حال حاضر شــاهنامه به تصحیح او مورد تأیید و قبول اکثر 
استادان برجسته زبان و ادبیات فارسی است. در مقدمه کتاب 
»نامورنامه شهریار« )دکتر سجاد آیدنلو( هم به همین موضوع 
اشاره می کند و سابقه فردوســی را به خوبی شرح می دهد. اما 
تمام این ها را ذکر کردیم که بگوییم قطعا فردوســی و امثال او 
که به تاریخ زندگی پیامبر نزدیکتر بوده اند، وقایع را با شفافیت 
و وضوح و با تحریف کمتری شــنیده اند و خوانده اند. به همین 
دلیل است که تا این حد شیفته علی بن ابی طالب )ع( شده اند. 
واقعیت هم جز این نیست. سال گذشــته کتابی منتشر شد با 
عنوان »ایران در عصر امامان« )نوشــته احسان ناظم بکایی( 
که کتابی همه فهم و برای تمام اقشــار جامعه اســت. در این 
کتاب هم با توســل به منابع مختلف،  دلایل محبوبیت علی بن 
ابی طالب )ع( در ایران شرح داده شــده. جدا از این ها آن ها که 
دائما در رد و انکار این مسائل می کوشند، با خود نمی اندیشند 
که چرا تمام چهره های برجسته ایران زمین، پیامبر)ص( یا علی 
بن ابی طالب)ع( را تحسین کرده اند و به بزرگی و نیکی از آن ها 
یاد کرده اند؟ اصلًا پیشتر از فردوسی، چرا کسایی مروزی که جزو 
اولین شاعران زبان فارسی است، با آن سوز و گداز درباره واقعه 
عاشورا ســخن گفته؟ »مرو« در حال حاضر یکی از استان های 
کشور ترکمنستان اســت در حالی که این منطقه در گذشته 
متعلق به ایران بود و به خاطر ضعف قاجار، جدا و ضمیمه خاک 
روسیه شد. نام باســتانی آن »مَرغاب« است که از نام رود مرو 
گرفته شده. »مَرغزی« هم که در نسبت بعضی شاعران قدیمی 
می بینید، دقیقا اشــاره به همین نام کهــن دارد؛ )مَرغ + زی( 
یعنی کسی که در مرو به دنیا آمده و زندگی می کند. در مجموع، 
ابوالحسن علی بن محمد کسایی مروزی، از شاعران بزرگ قرن 
چهارم، اهل مرو خراســان قدیم ایران بوده است. شعر او از دو 
جنبه اهمیت دارد؛ اول اینکه از نخستین شاعران فارسی زبان 
اســت که اشــعاری از او به جا مانده، دوم اینکــه در آن دوره 
سرکوب شیعیان و خفقان عباسیان، اشعاری درباره کربلا و امام 
حسین )ع( سروده و با شجاعت تمام، ارادتش را به ایشان ابراز 
داشته. او در یکی از اشعارش، وصف بهار را آغاز می کند اما بعد از 
آن می پرسد چگونه در این بهار شادی کنم درحالی که هم زمان 
یاد شهدای کربلا می افتم؟ بعد می گوید من نمی خواهم مدح 
پادشاهان را بگویم و به دنبال عاشقانه سرایی هم نیستم چراکه 

حالا وقت »مقتل« گفتن است.  ادامه در صفحه 03

چرا فردوسی اسم پسرش
 را نگذاشت رستم؟

ستونچهارشنبه
یاسر نوروزی

گلولهایکهجهان
راتکاننداد!

تیرانداز  بیست ساله، پیروزی
 ترامپ را حتمی کرد  صفحه2 و 14 را بخوانید

نگین باقری |فکر می کردند یک ساعته 
کار تمام شــود. می گفتند دو ســاعته 
دیگر حتما تعمیر شــده. اصلا نشــد، 
ســه ســاعته جمعش می کنند. اما کار 
18 ســاعت طول کشــید. آنجا داخل 
محفظه دستگاهی که به آن کندانسور  
می گویند دمای هوا حدودا 70 درجه یا 
بیشتر است. رطوبت؟ 90 تا 95 درجه. 
هرچه بالاتر می روی، دما بیشــتر و هوا 
شرجی تر می شود. محیط اسیدی است، 
چشم را می ســوزاند و صورت را خیس 
می کند. بخار آنقدر زیاد است که عینک 
جواب نمی دهد. اگر یک شــمع دستت 
بگیری و بالا بروی شــمع هم خاموش 
می شود. همه این ها خلاصه ای از شرایط 
ماموریت رضا و محمــد مهدی در روز 
یکشــنبه بود. دو مهندس برق که 18 
ساعت در محفظه ای با دمای بالای 70 
درجه مشغول تعمیر نیروگاه برق رامین 

خوزستان شده بودند.
این قصه عکــس معروف دو ســه روز 
گذشته اســت. عکســی که در آن دو 
مهندس اهوازی با لباس سیاه و صورتی 
سیاه تر، خسته روی ســطحی آهنین 
نشسته بودند و درباره شان اینطور گفته 
می شد که در گرم ترین روزهای تابستان 
برق خوزستان و چند شهر دیگر را روشن 
نگه داشتند. حالا وقتی با روزنامه هفت 
صبح حرف می زنند راز این خستگی در 
عکس افشا شــده. اهوازی ها به این دو 
نام قهرمان داده اند، از سمت سرپرست 
ریاســت جمهوری مورد تقدیــر قرار 
گرفته اند و در توییتر محمد جواد ظریف 

از آنها تشکر شده  است.  
 قصه از اینجا شروع می شود که ساعت 

7 صبح یکشــنبه همین هفتــه، واحد 
بهره بــرداری نیــروگاه رامیــن اطلاع 
می دهد شــاخص ها از حالــت نرمال 
خارج شده. مهندســان نیروگاه رامین 
در خوزســتان متوجــه می شــوند که 
دستگاه کندانسور نشــتی پیدا کرده. 
اینطــور کــه  داوود ســلیمانی، مدیر 
روابــط عمومی نیــروگاه می گوید در 
نیروگاه های حرارتی آب بخار می شود، 
پره ها را می چرخاند و وارد دســتگاهی 
به نام کندانسور می شــود.  چرا لوله ها 
نشتی پیدا کرده بودند؟ »نیروگاه های 
برقی ســالی یکی دوبار پروسه ای به نام 
اسیدشــویی دارند. لوله های دستگاه بر 
اثر دمای آب رســوب می گیرند و یک 
لایه سفالی به وجود می آید که با اسید 
از بین می رود. ایــن لکه هایي  که روی 
لباس هایمان دیده می شود همان ماده 
اسیدی اســت که پاک کردنش هم کار 
راحتی نیســت.« این را  رضا خسروی 
به هفت صبح می گویــد. یکی از همان 
دو مهندس معروف. بعد از اسید شویی 
ممکن اســت چند جایی از لوله سوراخ 
شــود. اینجا همان نقطه ای اســت که 
تکنسین ها باید دســت به کار شوند و 
ســوراخ را پیدا کنند.  اگر می خواستند 
طبق پروتکل پیش بروند باید نیروگاه را 
خاموش می کردند تا دو روز بعد که سرد 
شــد، عملیات تعمیر شــروع شود ولی 
معنای این کار این بــود که برق بخش 
عظیمی از خوزستان قطع شود. شدنی 
بود؟ نه. دمای هوا در اهــواز به حدودا 
50 درجــه هم می رســید. »ترجیح ما 
معمولا این است که دســتگاه در مدار 
باشد و سریع مشکل را حل کنیم« این 

را خسروی می گوید. برای همین آن روز 
هم ساعت 9 صبح قرار شد رضا و محمد 
مهدی وارد دستگاه شوند تا آن را تعمیر 
کنند. یک بطــری آب و بقیه تجهیزات 
را برداشــتند و از دایره ای هم اندازه با 
بدنشان وارد شدند تا به لوله ها برسند. 
بیرون بقیه همکارانشــان ایســتاده اند 
و چشم چشــم می کنند که این دو نفر 
برگردند. اگرچه این کار را ســالی یکی 
دوبار انجام می دهنــد اما حتی با وجود 
اصول ایمنــی باز هم خطــرات زیادی 
برایشان می توانست وجود داشته باشد. 
مثلا افتادن از روی میله هایی شبیه به 
داربست .  نقاطی از دستگاه وجود دارد 
که اگر از آن پرت شوند زنده نمی مانند. 
معمولا این بخش ها را می پوشــانند اما 
خطر که فقط این نیست. انسان تحمل 
دمای 70 درجه را ندارد. گرما می تواند 
انرژی آنهــا را تخلیــه و داخل محفظه 
بیهوش کنــد. آن هــم در یک محیط 
اسیدی که خودش نفس را تنگ می کند. 
این دو مهندس باید گاهی دستشان را تا 
جاهایی دراز می کردند که حتی اکسیژن 
هم نبود. برای همین نفس را چند ثانیه 
حبس می کردند تا کارشــان تمام شد 

دوباره برگردند پایین تر.
رضا خسروی 39 ســاله، 16 سال است 
کــه کارشــناس بخش هــای مختلف 
نیروگاه های برق بــوده.  اوبه جز محمد 
مهدی امیری نام همــه مهندس هایی 
که آن روز حاضر بودند می آورد که رنج 
آنها نادیده گرفته نشود. محسن ویسی 
پور، مرتضی خزائی نیا، علی منصوری، 
مصطفی کرمی خــراز و عبدالله عطایی. 
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دو فیلم دوربین های مداربسته که قلب ما را شکست
تکاندهندهازبجنوردواردبیل

 قيمت 10000 تومان

مصطفی آرانی |کار کمی برای 
آقای زاکانی ســخت شده است. 
شــهردار پر تکاپوی تهران که با 
جملات کوبنده اش در مناظرات، 
مثل سال 1400 می  خواست راه 
را برای یک کاندیدای اصولگرای 
دیگر بــاز کند ولی یک ســوال 
مسعود پزشکیان یعنی »تا آخر 
می مونی دیگه؟«؛ و سه بار جواب 

محکم زاکانــی، احتمالا یکی از 
پایه های شکســت اصولگرایان 
در انتخابات بــود و بومرنگی که 
او پرتــاب کرده بود؛ به ســمت 
خودش برگشــت. حالا نه تنها 
کارزار برکناری او از شــهرداری 
تهران نزدیک به 168 هزار امضا 
دارد)کارزار حمایت از او هم  البته 
تقریبا همین انــدازه امضا جمع 

کرده است ( بلکه در شورای شهر، 
از او انتقاداتی می شود که پیش از 

این نمی شد تصورش را هم کرد.
 به نظــر می رســد چهره های 
متمایــل به قالیبــاف در ادامه 
حملات مداومشان به گروه های 
تندرو،  در شورای شهر هم ابتکار 

عمل را در دست گرفته اند.
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جذابیتپیشخرید
یکگوشیعجیب

ديجی کالا اقدام به پیش فروش جديدترين 
موبايل های سامسونگ کرده است  صفحه 06را بخوانید

شجاعاننیروگاهرامین
روايتی دست اول از يک فداکاری شگفت انگیز

اســپانیا با هفت پیروزی پیاپی قهرمان اروپا شد. 
شــش پیروزی در وقت قانونی و یک پیروزی در 

وقت اضافی مقابل آلمان.
تیم های ایتالیا، کرواسی، آلمان، فرانسه و انگلیس 

از قربانیان صاحبنام اسپانیا در این جام بودند. 
در ترکیب اصلی و اولیه  اسپانیا فقط سه بازیکن از 
بارسا و رئال مادرید بودند که با مصدومیت پدری 
این عدد به دو تنزل یافــت: یامال و کارواخال. در 
حالیکه در سال های  ۲۰۱۰ تا ۲۰۱۲ تمام ترکیب 
اصلی اسپانیا به ستاره های بارسلونا و رئال مادرید 

تعلق داشت. 
هر دو گلزن اسپانیا در فینال بازیکن تیم آتلتیکو 

بیلبائو تیم پنجم جدول لالیگا بودند. 
شــجاعت دلافوئنته ســرمربی اســپانیا در ارائه 
نمایش های کاملا هجومی وجه تمایز او با مربیان 
فرانسه و پرتغال و انگلیس بود.تیم او در هفت بازی 

پانزده گل زد و چهار گل خورد.
یکشنبه روز باشکوهی برای اسپانیا بود چرا که در 
فینال ویمبلدون هم آلکاراس  تنیســور ۲۱ ساله 

این کشور با غلبه قاطع بر جوکویچ قهرمان شد.
سال قبل تیم زنان اسپانیا هم قهرمان جام جهانی 
شد که با حادثه بوسیدن ستاره تیم توسط رئیس 

فدراسیون به یک جنجال حقوقی بدل شد
اسپانیا حالا رکورد چهار قهرمانی در اروپا را دارد.

هفت نکته درباره قهرمانی آرژانتین در کوپا آمريکا2024 
که در آمريکا جريان داشت

 لیونل مســی در بازی فینــال ، دقیقــه ۶۶ بر اثر 
مصدومیت شــدید مچ پا زمین را با چشمان گریان 

ترک کرد و جای خود را به نیکو گونزالس داد.
خامس رودریگز ستاره کلمبیایی به عنوان بهترین 
بازیکن جام شناخته شــد. یک دهه قبل او آقای 
گل جام جهانی ۲۰۱۴ شــده بود و به عنوان یک 
ابرســتاره به رئال مادرید رفــت و تحت هدایت 
آنچلوتی به یک بازیکن بسیار محبوب بدل شد. اما 
با آمدن زیدان ،خامس نیمکت نشین شد و با جدا 
شــدن از رئال مادرید حتی در دوره ای در الریان 

قطر هم بازی کرده بود.
لائوتارو مارتینز تنها در دو بــازی در ترکیب اولیه 
آرژانتین بود و در چهار بازی به عنوان یار تعویضی 
وارد زمین شد و با زدن چهار گل از جمله گل فینال 
آقای گل مسابقات شــد. گل قهرمانی دقیقه ۱۱۲ 
زده شــد. لائوتارو همبازی طارمی در اینترمیلان 

است.
اغتشاش و ازدحام تماشاگران کلمبیایی که برای  
دیدن تیمشان در فینال و کنســرت خانم شکیرا 
بین دو نیمه، بی تابی می کردند، موجب سردرگمی 

پلیس آمریکا و تاخیر در شروع  بازی شد. طوری که 
مسئولین چراغ های استادیوم را خاموش کردند که 

بعد از هشتاد دقیقه نظم برقرار و بازی شروع شد.
مســی با قهرمانی در این تورنمنت چهارمین جام 
پیاپــی ملی خــود را دریافت کــرد. او در مجموع 
قهرمانی های دوران حرفه ای )باشــگاهی و ملی( 

از دنی آلوز عبور کرد و رکورددار شد.
امیلیانو مارتینز در طول شــش بازی فقط یک گل 

دریافت کرد.
آنخل دی ماریا از بازی های ملی خداحافظی کرد.
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ادامه ازصفحه   اول
علیرضا زاکانی در مرداد سال 1400 با 18 رای 
به عنوان شهردار تهران انتخاب شد. حالا برخی 
در شورای شهر به فکر برکناری او هستند ولی 
بايد دســت کم 14 نفر در شورا به استیضاح او 
رای بدهند. دست کم حالا چنین اکثريتی در 

شورا وجود ندارد.
مخالفان زاکانی در شورای شهر در حال حاضر 
ده نفر هستند. زنان شــورا به جز خانم نرگس 
معدنی پور يعنی خانم ها زهرا شمس احسان، 
ســوده نجفی و نرجس ســلیمانی از مخالفان 

زاکانی هستند. 
افراد نزديک به قالیباف هم از مخالفان زاکانی 
هســتند. ناصر امانی )قائم مقــام قالیباف در 
دوران شــهرداری(، حبیب کاشــانی )رئیس 
ستاد قالیباف در انتخابات اخیر( و سید جعفر 
تشــکری هاشــمی )معاون ترافیک در زمان 
قالیباف( و جعفر شــربیانی )رئیس شــورای 
هماهنگــی ســتادهای مردمــی محمد باقر 
قالیباف( شــاخص ترين اين افراد هستند و در 
رديف بعدی مهدی اقراريان و علی اصغر قائمی 
که در ايــن انتخابات به صراحــت از قالیباف 
حمايت کردند. مهدی عباسی هم يکی ديگر از 
مخالفان زاکانی است که البته نمی توان خیلی 

او را به قالیباف نزديک دانست.  
در آن سو البته پرويز سروری، محمد آخوندی، 
علیرضا نادعلــی، مهدی بابايی، ســید احمد 
علوی، میثم مظفر، احمد صادقی و سیدمحمد 
آقامیری و همان طور که پیــش از اين گفتیم 
نرگس معدنی پــور از موافقان جــدی زاکانی 
هســتند.  در اين میان وضعیــت دو نفر مبهم 
است: مهدی چمران و مهدی پیرهادی. شايعات 
می گويد که چمران در دور پیش به زاکانی رای 
نداده ولی حالا از او حمايت می کند و پیرهادی 
با وجود اينکــه از نظر خانوادگــی به قالیباف 
نزديک بوده، ظاهرا در انتخابات قبلی به زاکانی 

رای داده است. 
در اين شرايط عملا در شورا وضعیت فعلا 11 
موافق برای زاکانی و 10 موافق برای استیضاح 
اوســت و خیلی بعید است که بشــود از حلقه 
زاکانی چهار نفر را جدا کرد و به جمع منتقدان 

آورد. 

   حالا چرا می خواهند برکنارش کنند؟
انگیزه ها متفاوت اســت. طرفــداران قالیباف 
به وضوح از رفتار زاکانــی در انتخابات مجلس 
ناراضی هســتند. در آن زمــان زاکانی نه تنها 
در ائتلاف به سرلیســتی قالیباف حاضر نشد 
بلکه لیســتی از نظر گرافیکی مشابه به لیست 
قالیبــاف تهیه کرد ولی او را در فهرســت قرار 
نداد و به عقیده هواداران قالیباف يکی از عوامل 
ناکامی نسبی قالیباف در انتخابات مجلس شد. 
البته اين افراد به وضوح چنین مسايلی را بیان 
نمی کنند بلکه بیشــتر به ناکارآمدی زاکانی 
استناد می کنند و البته به برخی انتصاب های 

او و همچنین قرارداد اخیر بــا چین معترض 
هســتند.  افرادی که در آن کارزار هستند اما 
بیشتر دغدغه زيســت محیطی دارند و از اين 
رو هم هست که محمد درويش يکی از فعالان 
محیط زيســتی يکی از حامیان اصلی کارزار 
شده است.)درويش در دوره شهرداری قالیباف 
به عنوان مشــاور فعالیت های حاشــیه ای در 
شهرداری تهران داشــت( اين افراد به مسايلی 
مانند خشک کردن درختان و ساخت بناهايی 
در پارک لاله يا قیطريــه معترض اند که البته 
شــهرداری تهــران ادعاهای آن هــا را کذب 

می داند. 
در اين میان طبیعی اســت کــه اصلاح طلبان 
هم بدشــان نمی آيد زاکانی از شهرداری برود 
و چهره ای معتدل تر به جــای او روی صندلی 
مديريت پايتخت بنشیند.آنها به محمد مخبر 

اشاره کرده اند ...

   نقش خانم سلیمانی
نرجس ســلیمانی در موج جديــد انتقادات از 
زاکانی يــک نقش کلیدی داشــت. او با گفتن 
اين جملات به شــدت طرفداران شــهردار را 

عصبانی کرد:
»از وقتی وارد شــورا شديم شــهر تغییر قابل 
توجهی نداشــته و حمل و نقل عمومی، جمع 
آوری پسماند، اختلال در مديريت امور شهری 
و ارتباط مردم با شهرداری همچنان وضعیت 
مناســبی ندارد...شــهر نیازمند عطاری دانا و 
خاموش است تا در ســکوت تلاش کند، بدون 

هیاهو و هر دم در هوس جای ديگر نباشد.«
او که متولد 13۶2 اســت؛ هرچنــد با وجود 
مخالفت خانواده در لیست اصولگرايان شورای 
شــهر قرار گرفت ولی انتقاد از او هم به دلیل 
وابستگی نســبی اش کمی حساسیت  برانگیز 
است. مثلا در همین جلســه يکشنبه شورای 
شــهر آقامیری به ســلیمانی گفــت: »اينکه 
چشــمان خود را ببنديم و دهان خــود را باز 
کنیم در شأن فرزند شهید سلیمانی نیست.« 
و همین جملــه باعث جنجال بزرگی شــد و 
اقراريان و امانی، آقامیری را به توهین به شهید 
ســلیمانی متهم کردند و آقامیری هم با وجود 
انکار اين موضوع ترجیح داد از اين سوء تفاهم 

عذرخواهی کند. 
با اين حال بررســی مواضع ســلیمانی نشان 
می دهــد کــه او از مدت هــای قبــل منتقد 
زاکانی بوده و ايــن طور نبوده کــه مواضع او 
ناشی از اقدامات اخیر زاکانی باشد. در صفحه 
اينستاگرام او انتقاداتی از انتصابات شهرداری 
به چشــم می خورد و در سابقه شــورای شهر 
هم انتقاداتی در خصوص وضعیت حمل ونقل 
عمومی يا تعديل زنان باردار در شهرداری وجود 
دارد.  به طور کلی هم اين طور احساس می شود 
که نرجس سلیمانی مواضعی متفاوت با زينب 
خواهر خود که چهره رسانه ای خانواده شهید 
ســلیمانی اســت دارد. مثلا نرجس سلیمانی 

در صحن شورای شهر در خصوص فوت مهسا 
امینــی چنین گفــت: »از دســت رفتن جان 
شیرين مهمان شهرمان را صمیمانه به خانواده 
امینی تســلیت گفته و برای ايشان به نیابت از 
شهروندان تهرانی صبر جمیل از خداوند منان 
خواستارم.« يا از سوی ديگر وقتی از او در مورد 
ساخت موزه ای به ياد پدرش در پارک چیتگر 
که برخی می گفتند متعلق بــه منابع طبیعی 
است پرسیدند پاســخ داد که »هر نوع فعالیت 
ســاختمانی را در زمینی که مالکیت آن محل 
مناقشه باشــد و ســازنده و بهره بردار پروژه و 
همچنین محل هزينه ســاخت پــروژه کاملًا 

روشن نباشد، از اساس به صلاح نمی دانم.«
او در همین مصاحبه در مــورد تنديس هايی 
هم که از شهید سلیمانی ساخته شد گفته بود 
»با قوت و بدون ترديد شهید سلیمانی نه تنها 
تنديس گری از خود را جايز نمی دانســت بلکه 
نسبت به صرف هزينه برای تصويرگری جسم 
مادی اش پريشــان و ناراحت نیز می بود، اگر 
اســتفاده از ظرفیت محبت و مودت مردم در 
جهت تقويت ساختار های هنری جامعه را کنار 
بگذاريم هیچ دلیلی برای تکرار صورتگری سه 

بعدی از شهید سلیمانی قابل دفاع نیست.«
و از ســوی ديگر به صراحت در مورد ماجرای 
ساخت مسجد در پارک قیطريه و بنايی ديگر 
در پارک لاله اظهارنظر کرده بود و پیشــنهاد 
داده بود که به جای ســاخت مسجد در میانه 
بوستان ها، فضای ســبز را در اطراف مساجد 
گســترش دهیم چون در اين صــورت: »هیچ 
شهروندی با هیچ گرايشی از هر قوم و قبیله ای 
مخالف توسعه فضای ســبز پیرامون مساجد 
نیســت و نخواهد بود و اين الگو می تواند تمام 
ظرفیــت عظیم شــهروندان را بــرای ترويج 
سبک زندگی مورد نظر ايران اسلامی پای کار 
بیاورد.« بايد به انتظار روزهای بعد نشســت و 
ديد آيا تیم قالیباف در شورای شهر می توانند 
با داشــتن صداهای بلندی مثــل اقراريان و 
البته صداهايی که خدشه وارد کردن به آن ها 
چندان به صلاح اصولگرايان نیست مثل نرجس 
ســلیمانی می توانند فضای مديريت شهری را 
تغییر دهند يا زاکانی يک سال ديگر و حتی در 
صورت تمديد مدت شورای شهر تا هفت سال، 
چهار سال ديگر بر صندلی خیابان بهشت تکیه 

خواهد زد. 

 مراسم عزاداری شب 
عاشورای حسینی با 
حضور رهبر انقلاب 
اسلامی و جمعی از 

عزاداران سید و سالار 
شهیدان علیه السلام، 

دوشنبه شب در حسینیه 
امام خمینی برگزار 
شد. در این مراسم 

حجت الاسلام رفیعی به 
ایراد سخن پرداخت و 

میثم مطیعی مرثیه سرایی 
و نوحه خوانی کرد. 

محمدباقر قالیباف، رئیس 
مجلس شورای اسلامی 

از حاضران در این مراسم 
بود.

یک گروه ده  نفره در شورای شهر، منتقد شهردار هستند/ایده های منطقی 
خانم سلیمانی

صف کشی در خیابان بهشت مرگ تاجر سوری برگزاری مراسم عزاداری شب عاشورای حسینی در حسینیه امام خمینی
 مهسا مژدهی| روز دوشنبه 

رسانه های عربی اعلام کردند 
تاجری سوری به نام برا قطرجی 

در انفجار یک بمب دست ساز 
کشته شده است. او یکی از 

ثروتمندان سوری نزدیک به 
بشار اسد بود که جان خود 

را در حملاتی که احتمالا کار 
اسرائیلی ها بوده از دست داد. 
رسانه های مخالف دولت اسد 

مدعی شده اند که قطرجی، 
مسئول تامین مالی مقاومت در 

بلندی های جولان بوده است. 
روز دوشنبه خودروی پلاک 
لبنانی این تاجر در نزدیکی 

گذرگاه کارخانه در مرز لبنان و 
سوریه منفجر شد. برا قطرجی 

و برادرش حسام قطرجی 
صاحب شرکت های حمل ونقل 

تسلیحات نظامی در سراسر 
سوریه و لبنان و عراق هستند 
و در سال ۲۰۱۸ وارد فهرست 

تحریم های ایالات متحده 
آمریکا، بریتانیا و عربستان 

سعودی شدند. تصاویری که 
از برآ منتشر شده نشان از 

رابطه نزدیک او با بشار اسد 
رئیس جمهور سوریه دارد. مرکز 

کنترل دارایی های خارجی 
وزارت خزانه داری ایالات 

متحده در سال ۲۰۱۸، قطرجی را 
به عنوان واسطه بشار اسد برای 

تجارت نفت و به دلیل تسهیل 
قاچاق سلاح از عراق به سوریه 

تحریم کرده بود که این تحریم ها 
تا روز دوشنبه و زمان مرگ 

قطرجی پابرجا بود. مخالفان 
بشار اسد مدعی هستند این مرد 

در پوشش تجارت موادغذایی 
دست به واردات سلاح می زده 
است. برادران قطرجی بعد از 

جنگ داخلی در سوریه فعالیت 
در زمینه تجارت نفت را آغاز 

کردند.حسام قطرجی نماینده 
سابق پارلمان سوریه هم بود 

و به نظر می رسد نزدیکی آنها 
با یکدیگر از همین جا نشات 

گرفته باشد. این تنها مرگ در 
میان اطرافیان بشار اسد نیست. 

در هفته های اخیر لونا شبل 
مشاور پیشین بشار اسد در 

یک تصادف رانندگی جان خود 
را از دست داد. دفتر سیاسی و 
رسانه ای کاخ ریاست جمهوری 
سوریه در ۱۲ تیرماه از تصادف 

جاده ای لونا شبل خبر داد. 
لونا الشِبل سپتامبر ۱۹۷۵ در 

خانواده ای دروزی در شهر 
سویدا در جنوب سوریه به دنیا 
آمد. او پس از فارغ التحصیلی 
از رشته خبرنگاری و رسانه از 
دانشگاه دمشق، در تلویزیون 
دولتی سوریه مشغول کار شد 

و پس از آن در سال ۲۰۰۳ به 
عنوان مجری و برنامه ساز به 

شبکه الجزیره رفت. او تا سال 
۲۰۱۰ در الجزیره ماند و بعد در 

بازگشت به سوریه و سال ۲۰۱۱ 
همزمان با تنش ها در این کشور 
مشاور رسانه ای بشار اسد شد. 
نوامبر سال ۲۰۲۰، بشار اسد در 
بخش نامه ای، شبل را به عنوان 

مشاور ویژه رئیس جمهور تعیین 
کرد. شبل جزو افراد تحریم  
شده از سوی ایالات متحده 
بود و در ماه های اخیر نقش 

کمرنگ تری در دمشق داشت. 
او سرش را به رستوران لوکسی 
که در دمشق باز کرده بود گرم 

می کرد. 
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در روزهای گذشته ويدئويی از يک 
خانم جــوان در مطب يــک دکتر 
منتشر شــد که مدتی پیش به تب 
دنگی مبتلا شــده و به نظر حالا در 
سلامت کامل به ســر می برد. او در 
اين ويدئو از علائم خود می گويد که 
ابتدا نصف شب تا پنج صبح تب و لرز 
شــديد گرفته و بدن درد زيادی را 
تحمل کرده است. اين وضعیت بین 
چهار تا پنج روز ادامه داشته؛ علائم 
او با بی حالی در صبح شروع می شده، 
ظهر کاهش می يافته اما شب تب و 
لرز، تعريق و بدن درد شديد دوباره 
شروع می شده است. نکته قابل توجه 
حرف های او اين است که در امارات 
به اين بیماری مبتلا و همانجا تست 
ابتلای او مثبت شــده؛ کشوری که 
طبق آمار اعلام شــده، اصلی ترين 
عامل انتقال اين بیمــاری به ايران 

بوده است.

به گفتــه بهــرام عین اللهــی وزير 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
تا به حال 149 نفر ابتلا در کشــور 
شناسايی شده که 130 نفر از آن ها 
سابقه سفر به امارات داشتند. يعنی 
بیش از 87 درصد از آن ها در امارات 
مورد گزش پشه آئدس قرار گرفتند. 
پــس از ســیل بی ســابقه اخیر در 
امارات، موارد ابتلا در اين کشور هم 
زياد شد. اين سیل فقط باعث خرابی 
و مرگ شهروندان اماراتی نشد، بلکه 
آب های راکدی هم به جا گذاشت؛ 
بستری مناسب برای تخم گذاری و 
رشد پشه آئدس که می تواند بیماری 
تب دنگی را به انســان منتقل کند. 
امارات بیش از 400 محل رشد اين 
پشه را شناسايی کرد و از بین برد اما 
همچنان مناطقی هستند که دولت 
امارات به آن ها بی توجه مانده است. 
همچنین به نظر می رســد امارات 

ســعی در پوشــاندن میزان شیوع 
اين بیماری دارد و گزارشــی از آمار 

مبتلايان منتشر نکرده است. 
باقــی مبتلايان يــا از پشــه های 
آلوده داخل کشــور بیمار شدند يا 
از کشــورهای گرم همســايه مانند 
پاکســتان و عــراق وارد کشــور 
شده اند. تنها شــهری که در ايران 
ابتلای محلی در آن گزارش شــده 
بندر لنگه اســتان هرمزگان اســت 
که طبق آخرين آمــار رئیس مرکز 
مديريــت بیماری هــای واگیردار 
وزارت بهداشت 11 مورد بوده است. 
به جز استان هرمزگان، سیستان و 
بلوچستان )به ويژه چابهار( بوشهر، 
خوزســتان، گیــلان، مازنــدران و 
گلستان درگیر اين بیماری هستند. 
هرچنــد در اســتان های مازندران 
و گلستان پشــه آئدس صید نشده 
اســت. يعنی مبتلايانی که در اين 

 گزارش روز

امارات؛ متهم ردیف اول تب دنگی
بیش از 87 درصد مبتلایان در ایران سابقه سفر به امارات را داشتند

اســتان زندگی می کنند در سفر به 
شهر يا کشــور ديگری مورد گزش 
اين پشــه قرار گرفته اند. در مشهد، 
شیراز و قم هم چند مورد ابتلا به تب 
دنگی شناسايی شده که همه آن ها 
به امارات سفر کرده بودند. تا به حال 
يک مورد فوتی در ايران ثبت شده که 
مربوط به يک خانم 80 ســاله بوده 
اســت. او در امارات به اين بیماری 
مبتلا شد و بعد از بازگشت به ايران 

جان خود را از دست داد.

   پشــه آئدس چه فرقی با پشه 
معمولی دارد؟

پشه آئدس با ســاير پشه ها متفاوت 
اســت. در وهله اول ظاهرشان فرق 
می کند. روی بدنشان خطوط سفید 
وجود دارد و در جنوب کشور به پشه 
گورخری معروف است. اندازه آن ها 
معمولا بین چهار تا هفت میلی متر 
است و از پشــه های معمولی بزرگتر 
هستند. تفاوت دوم در زمان فعالیت 
آن هاست. بیشــترين زمان فعالیت 
پشه آئدس هنگام طلوع آفتاب است. 
برعکس پشــه های معمولی که در 

شب فعال هستند، آئدس ها در شب 
می خوابند و بین طلوع آفتاب تا قبل 
از غروب آفتاب فعالیــت می کنند. 
آن ها همچنین برخلاف پشــه های 
ديگر مهاجم هســتند و مســتقیما 
حمله می کنند. نیش آن ها هم کمی 
قرمز تر و با خارش بیشتر همراه است.

اما نیش هر پشــه آئدس نمی تواند 
شــما را به تب دنگی آلوده کند. اين 
پشــه در ابتدا بايد يک فرد مبتلا به 
اين بیماری را نیش بزنــد تا بتواند 
اين بیماری را به فرد ديگری منتقل 
می کند. ايــن بیماری از انســان به 
انسان منتقل نمی شود اما اگر فردی 
در اســتانی که پشــه آئدس در آن 
زندگی می کنــد، به تب دنگی مبتلا 
شــد بهتر اســت مواظب باشد که 
دوباره پشه  او را نیش نزد تا از انتقال 
اين بیماری به ديگــران جلوگیری 

شود.  
شــیوع اين بیماری فقط در مناطق 
گرمســیری اتفاق می افتد و توصیه 
می شود زنان باردار از سفر کردن به 
اين مناطق خودداری کنند. با اينکه 
تب دنگی از انسان به انسان منتقل 

نمی شــود اما مادر بــاردار می تواند 
اين بیماری را به جنین منتقل کند. 
همچنین باور غلطی وجود دارد که 
در صورت يک بار ابتلا به اين بیماری، 
ايمنی بدن بالا رفته و احتمال ابتلای 
دوباره به صفر  می رسد. در صورتی که 
عفونت قبلی به ويروس دنگی ايمنی 
را بالا نمی برد و در صــورت ابتلای 
دوباره ممکن است بیماری شديدتر 

و خطرناک تر شود.   
افرادی که حداقل به مــدت 2 روز 
تب 38 درجه دهانی داشته باشند، 
مشــکوک به ابتــلا به تــب دنگی 
هستند. از ديگر نشانه های احتمال 
ابتلا به آن سردرد شديد، درد کاسه 
چشم، احســاس ضعف و خستگی، 
علايم گوارشی )بی اشتهايی، تهوع، 
اســتفراغ، اســهال(، گرگرفتگــی 
صــورت، جوش های پوســتی، درد 
عضلات، مفاصل و به ويژه درد شديد 
استخوانی است. در موارد شديد که 
برای درصد کمی از افراد با سیستم 
ايمنــی ضعیــف اتفــاق می افتد، 
خونريزی لثــه يا بینــی و خون در 
استفراغ و مدفوع هم ديده می شود. 

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی
پاسخ عباس به عبدالله / عبدالله گنجی، 
عضو سابق شورای اطلاع رسانی دولت رئیسی، 
در شــبکه اجتماعی ايکس، با اشاره به نوحه 
خوانی مسعود پزشکیان نوشت: رئیس جمهور 
اســتعداد مداحــی هــم دارد. زيباســت! 
روشنفکران خجالت نکشند؟ بهشون بر نخورد!
عباس عبدی، فعال سیاسی اصلاح طلب، در 
پاسخ به عبدالله گنجی نوشت: »امام حسین که 
همیشه مورد اقبال ايرانیان حتی غیرمسلمانان 
بوده. پزشکیان از اين راه نان نمی خورد. او خودِ 
خودش است. کسانی بايد خجالت بکشند که 
محرم و عاشــورا را تبديل به دکان سه نبش 
برای رانت خواری و ظلم و ســتم و فحاشــی 
کردند و اعتقادات مــردم را نابود کردند و تازه 

متوجه ماجرا شده اند.«
ای همستر لعنتی/ روح الله مومن نسب دبیر 
ســتاد امر به معروف و نهی از منکر اســتان 
تهران، در حساب خود در يک شبکه اجتماعی 
با بازنشر يکی از پست های خود پیرامون برنامه 
»همســتر کامبت« در تلگرام نوشت: »ايرانِ 
مظلوم ما همچنــان در تله تله گــرام گرفتار 

است…شیرمردانِ آرش تبار! چرا غافل يد؟ با 
توطئه سايبری دشمن؛ موش، گربه را به بازی 
گرفت! آن ها در يک مداخله سايبری توانستند 

معادلات انتخاباتی را تغییر دهند…« 
 او در نوشــته قبلی خــود که آن را بازنشــر 
کرده نوشــته بود: »پروژه همســتر کامبت 
)Hamster Kombat( برای کشاندن مردم 
به فضای تحت کنترل صهیونیست ها و کاهش 
مشارکت و نشاندن گزينه غرب گرا بر صندلی 
رياســت جمهوری ايران، طراحی شده است.

ستاد کل نیروهای مسلح و دستگاه های امنیتی 
برای رفع اين »توطئه و تهديد سايبری« چه 

تدبیری کرده اند؟«
امیدوارهای واقع بین / محمد فاضلی طی 
يادداشتی نوشت: مسعود پزشکیان تلاش کرده 
با به کارگیری کمیته هــای تخصصی انتخاب 
وزرا و ساير همکارانش در هیات دولت، به وعده 
تخصص گرايی و برگزيدن کارآمدترين ها عمل 

کند.
چند گروه با اين اقدام او مواجه شــده و اقدام 

خود در برابر آن را تنظیم می کنند.

گروه اول. اين ها مجاهدين شــنبه هستند که 
قبلًا درباره آن ها توضیح داده ام. فرصت طلبانی 
که اين روزها به در و ديــوار می زنند که خود 
را در شــمار نامزدهای کمیته ها قرار دهند و 
به مقامی برســند. مجاهدين شنبه زرنگ تر 
می گويند کمیته کیلويی چند، از در پشــتی 

وارد می شويم.
گروه دوم. شايســتگان بلندنظــر که اگرچه 
شايسته اند اما مناعت طبع شان مانع از آن است 
که خود را جلو بیندازند و نامزد شــوند. گروه 
سوم. منتظران شکست که معتقدند پزشکیان 
هم ناکام می شود و شکست می خورد. برخی 
فقط انتظار شکســت او را می کشند و کاری 
نمی کننــد، و برخی هر کاری از دست شــان 
برآيد انجام می دهند تا او شکســت بخورد و 
نظريه منتظران شکست درست از آب درآيد. 
برخی هم فراتر از درستی نظريه شان، شکست 
پزشکیان را انتظار می کشند تا خود به جايی 

برسند.
گروه چهــارم. منتقــدان امیــدوار واقع بین 
کسانی هستند که به نظاره عملکرد کمیته ها 

نشسته اند، امیدوارند حاصل عملکرد کمیته ها 
به انتخاب متخصص ترين ها، باتجربه ترين ها و 
هیات دولتی هماهنگ و منسجم ختم شود که 
با پاکدستی و سلامت، و عقل سیاست گذارای 

مناسب کار کنند.
محمدعلی ابطحی، فعال سیاسی اصلاح لب، 
در شــبکه اجتماعی ايکس نوشــت: خسته 
نباشــید آقای ظريف  در طول اين مدت برای 
نجات ايران تلاش ايثارگرانه کرديد. خطری که 
از بیخ گوش مردم رد شد، از خطری که ازبیخ 
گــوش ترامپ گذشــت، خیلی مهمتــر بود. 
مراقبت کنید وقتی نتايج کار کمیته ها اعلام 
شد نگويند کوه موش زايید.  خدا کمکتان کند.

حذف شد/ عضو شــورای مرکزی جبهه 
پايداری، تويیت خود را درباره فعالیت رئیسی 
در آن دنیا حذف کرد. سید مصطفی موسوی 
نژاد قبل از ايــن توئیت کرده بود: »امشــب 
محمدرضا طاهری وسط مداحی يه جمله گفت 
همه رو ســوزوند:يکی از بزرگان مورد وثوق، 
خواب شهید رئیسی رو ديده. شهید اون دنیا 
هم بشــدت فعالیت می کرده. گفتن حاج آقا 

اينجا ديگه جای استراحت هست، چرا اينقدر 
جنب وجوش داريد؟ شهید رئیسی گفته داريم 
با حــاج قاســم مقدمــات ظهــور را فراهم 

می کنیم.«
استمالت / بخشی از يادداشت محسن پاک 
آيین در خبرآنلاين درباره بازگشايی سفارت 

آذربايجان در تهران :  
 در سال 1401 متأسفانه تهاجم يک فرد مسلح 
با انگیزه شــخصی و غیرسیاســی،به سفارت 
جمهوری آذربايجــان در تهران،مناســبات 
دوســتانه دو کشــور را متاثر کرد. اين اتفاق 
منجر به کشته شدن يکی از کارکنان سفارت 
آذربايجان و جراحت دو نفر ديگر شد و روابط 
دو کشور را با مشــکل مواجه کرد.ديپلماسی 
ايران در اين حادثه تلــخ و غیرمنتظره تحت 
رياســت شــهید امیرعبداللهیان،صبورانه و 
هوشــمندانه وارد عمل شــد و بــا مديريت 
اوضاع،ســعی در دلجويی و استمالت از دولت 
آذربايجان و حفظ مناســبات دوستانه نمود.

جمهوری اسلامی ايران اين حادثه را محکوم 
و آن را خلاف اصول همسايگی و ديپلماتیک 

دانســت و تاکید کرد که در ايــن اتفاق،هیچ 
برنامه ريزی يا اقدام ســازمان يافته ای وجود 
نداشــت و صرفا انگیزه شــخصی باعث رقم 
خوردن آن شد.شهید امیرعبداللهیان با حضور 
در ســفارت آذربايجــان و همچنین عیادت 
مجروحین بر محاکمه ضارب توسط قوه قضائیه 
تاکید کرد و پیکر کارمنــد متوفی با احترام و 
تشريفات لازم به باکو اعزام شد. اطلاع رسانی 
درست و به موقع، حضور مســئولان امنیتی 
و قضايــی در صحنه و عیــادت از مجروحان 
نیز موجب شــد تا تفاسیر نادرســتی از اين 
حادثه نشود.علیرغم اين تلاش ها، جمهوری 
آذربايجان تصمیــم به تعلیــق فعالیت های 
سفارت خود در تهران و خروج ديپلمات های 

خود از ايران گرفت.
خطر تحجــر/ حجت الاســلام علیرضا 
پناهیان در سلسله سخنرانی های خود گفت: 

ما در جبهه انقــلاب و در جامعــه دينداران، 
بیش از اينکه در معرض تحجر باشیم و بیش 
از آنکه به تحجر مبتلا باشیم، به تحجر متهم 
هستیم. لذا بايد تحجر را شناخت و از مظاهر 

آن فاصله گرفت و از دينــداران درباره تحجر 
رفع اتهام کرد تا بســیاری از افراد دلشــان با 
اسلام، انقلاب و با مذهبی گری مهربان شود. 
برای جامعه دينی ما زشــت است که هنوز در 

جامعه، دينداران متهم به تحجر بشوند.
ما نه تنها می خواهیم از جامعه دينی رفع  اتهام 
بکنیم که اين جامعه دچار تحجر نیست بلکه 
می خواهیم خودمان هــم علیه تحجر مدعی 

باشیم. 
ضربه ای که دين از تحجر خورده، ضربه ای که 
امام اين انقلاب از تحجر خورده، از دشــمنان 
انقلاب نخورده است. يکی از اهداف اين بحث 
اين اســت که خودمان هم حواس مان باشد 
طوری رفتار نکنیم که بوی تحجر به مشــام 
ديگران برسد، ولی متأسفانه اين طوری رفتار 

می کنیم.
دو جواد / به گــزارش عصرايران، روزنامه 
مصری در يادداشــتی با تیتر »ايران میان دو 
جــواد و دوگانه هســته ای و اينترنت« به قلم 
»حســن فحص« روزنامه نگار لبنانی به نقش 
جواد ظريف و جواد آذری جهرمی در پیروزی 

پزشکیان پرداخت. حسن فحص قبلا در ايران 
خبرنگار روزنامه لبنانی الحیات بود.

در بخش هايــي از ايــن يادداشــت روزنامه 
»المصری الیوم« می خوانیم: پیگیری فضای 
تبلیغاتی مسعود پزشکیان نامزد اصلاح طلبان 
و اعتدال گرايان در انتخابات رياست جمهوری 
ايران نقش محــوری و اساســی محمدجواد 
ظريف و جــواد آذری جهرمی وزيران خارجه 
و ارتباطات در دولت ســابق )حسن روحانی( 
را به خوبی آشــکار می کند. اينکه آنها چگونه 
توانســتند در آخرين روزهای مانــده به روز 
رای گیری در مرحلــه دوم انتخابات، موازنه را 
به سود پزشــکیان تغییر دهند. اينکه چگونه 
توانســتند ســهم تاثیرگذاری در خروج نام 
پزشــکیان از صندوق رای داشــته باشــند و 
کانديدای نیروهای تندرو )ســعید جلیلی( را 

شکست دهند.
 اعتماد بالای پزشــکیان کانديدای رياســت 
جمهوری به ايــن دو نفــر و درک دقیق آنها 
از حساســیت های جامعه ايران، عامل اصلی 
سوق دادن اين دو وزير به ســمت ايفای اين 

نقش محوری و تعییــن کننده در رقابت های 
انتخاباتی بود. به ويژه که آنــان نقش ها را به 
خوبی میان خود تقسیم و در تعامل و خطاب 
قــرار دادن رای دهندگان ايرانــی به خوبی 
عمل کردند. جواد ظريف توانست از خستگی 
اجتماعی گسترده ناشی از انباشت بحران های 
اقتصادی و تاثیرات منفی تحريم های خارجی 
در جامعه اســتفاده کند. وضعیتی که با مانع 
تراشی جريان محافظه کار افراطی به رهبری 
نامزد رقیب ســعید جلیلی در مقابل احیای 

توافق هسته ای )برجام( تشديد شده است. 
جواد دوم، آذری جهرمی، او ســوار بر يکی از 
مهمترين خواسته های نسل جوان و بخش های 
بهره مند از فناوری های مــدرن و اينترنت در 
توسعه اقتصادهای موازی است که به نوبه خود 
به کاهش اثرات منفی بحران های اقتصادی نیز 

کمک کرده است.  
برازنده نیســت/ مسعود پزشــکیان در 
»نشســت با نمايندگان ادوار و دوره دوازدهم 
مجلس شورای اسلامی« با اشاره به اينکه فقر، 
رواج کوله بری يا ســوخت بری، زباله گردی و 

شرمندگی سرپرست خانوار پیش خانواده خود 
به هیچ وجه برای بنده قابل پذيرش و تحمل 
نیست، اظهار داشــت: وضعیت امروز ايران با 
وجود ســرمايه ها و ظرفیت هــای عظیم اين 
کشور، برازنده و شايسته ايرانیان نیست و بايد 
دعواهايی را که بر سر قدرت جريان دارند، کنار 
بگذاريم تا بتوانیم با همکاری يکديگر کشور را 

بسازيم.
 رئیس جمهور منتخب گفت: اگــر ما با تمام 
وجود به همه مردم عشق بورزيم، در برابر ظلم 
و بی عدالتی بیايســتیم و انصاف را نسبت به 
دوست و دشــمن رعايت کنیم، آيا باز هم ۶0 
درصد مردم در انتخابات مشــارکت نخواهند 
کرد. دلیل نارضايتی مردم اين است که نه تنها 
با محبت با آن ها برخــورد نمی کنیم، بلکه با 

باتوم و چماق جواب آن ها را می دهیم. 

چند جانبه گرایی/ سرپرست وزارت امور 
خارجه ايران طی سخنرانی در نشست شورای 
امنیت سازمان ملل، گفت »رويکرد و سیاست 
خارجی دولت جديد جمهوری اسلامی ايران 

که مبتنی بر تقويت چندجانبه گرايی بر اساس 
اصول منشــور ملل متحد و حقوق بین الملل 

است.«
به گزارش ايسنا، »علی باقری« روز سه شنبه 
و در نشست عالی رتبه شورای امنیت سازمان 
ملل متحد در خصوص »همکاری چندجانبه 
در راستای نظم جهانی پايدارتر، دموکراتیک تر 

و عادلانه تر سخنرانی کرد.
باقــری در ابتدای ســخنرانی خود رياســت 
روســیه بر شــورای امنیت را تبريک گفت و 
برای برگزاری و سازماندهی به موقع اين ابتکار 

تشکر کرد.
ديپلمــات ارشــد ايــران بــا بیــان اينکه 
»چندجانبه گرايی مؤثر برای تضمین صلح و 
امنیت بین المللی ضروری است«، گفت: گفت: 
جناب آقای دکتر پزشــکیان، رئیس جمهور 
منتخب ايران، اعلام کرده اند که رهیافت اصلی 
سیاست خارجی دولت وی گشايش افق های 
جديد، و گسترش همه جانبه ی روابط دوستانه 
با ساير دولت ها بر اســاس گفتگو، همکاری، 
برابــری و احتــرام متقابل خواهد بــود و در 

چارچوب اين رويکرد، دولت جمهوری اسلامی 
ايران جايگاه ويژه و رفیعی بــرای تعمیق هر 
چه بیشتر مناسبات همه جانبه با کشورهای 

همسايه، منطقه و ديگر دولتها قائل است.

افسوس / محمدجواد ظريف، وزير خارجه 
دولت روحانی و رئیس شــورای انتقالی دولت 

چهاردهم، در شبکه اجتماعی ايکس نوشت:
...بناداشتیم روند بررســی و پیشنهاد اعضای 
هیئت دولت را هر روز به صورت شفاف به مردم 

دلاور و هوشمند ايران گزارش دهیم.
اما افسوس که کوشش ما برای رفع ملاحظات 
ســازمان صدا و ســیما تا کنون ناکام مانده و 
لــذا ناگزيريم که اطلاع رســانی را با تأخیر از 
طريق فضای مجازی انجام دهیم. از اين تأخیر 
ناخواسته که باعث گرم شدن بازار شايعات و 

خبرسازی ها شده است، پوزش می خواهم.
 به دنبال انتخاب جناب آقای دکتر پزشکیان، 
به دستور ايشان شورای راهبری تشکیل شد 
و تا کنون 9 جلســه برگزار کرده، سنجه ها را 

مشخص نموده و....

ساره امیری وزیرآموزش و پرورش امارات کیست؟

وضعیت برای ایران دشوارتر خواهد شد؟
چهار نکته در مورد نامزد معاونت ترامپ و رویکرد او نسبت به ایران

مقامات امارات متحده عربی يک زن ايرانی الاصل را 
به عنوان وزير آموزش و پرورش کشورشان معرفی 
کردند. ســاره امیری برای ايرانی ها و اماراتی ها نام 
نسبتا شناخته  شده ای است. ســاره امیری متولد 
سال 13۶۶ است، خانواده اش سال های دهه پنجاه 
از ايران مهاجرت کردند، او با اين که اصالت سیستان 
و بلوچســتانی دارد و ايرانی الاصل است در امارات 
متولد شده. ســاره امیری در سال 201۵ از طرف 
»انجمن جهانی اقتصاد« به پــاس فعالیت هايش 
در زمینه توسعه علم فناوری و مهندسی به عنوان 
يکی از ۵0 دانشمند جوان برتر جهان انتخاب شد.

ســاره امیــری دارای مهندســی کامپیوتر از 
دانشگاه آمريکايی شارجه از سال 2004 تا 2008 
اســت و کارشناسی ارشــد همین رشــته را در 

سال های 2010 تا 2014 دريافت کرده.
در سال 2017، ساره امیری به عنوان وزير دولت 
برای علوم پیشــرفته منصوب شــد. هــدف اين 
وزارتخانه ترويج تحقیقات علمــی و نوآوری های 
تکنولوژيک در امارات متحده عربی اســت. طبق 

حکمی که محمد بن راشد آل مکتوم حاکم دوبی و 
نخست وزير امارات برای ســاره امیری صادر کرد، 
افزون بر پســت وزير علوم پیشــرفته اين کشور، 
رياســت تیم اکتشــاف مريخ و رئیس شــورای 

دانشمندان اين کشور شد.
ساره امیری در دسامبر 201۵ در گفت وگويی 
فعالیت در امور فضايی را به عنوان يکی از آرزوهای 
همیشگی خود توصیف کرده بود: نخستین روز در 
مرکز فضايی بن راشــد نمی دانستم اين نخستین 
قدم من به سمت تحقق آرزوی همیشگی ام است. 
اين قدم، من را به کشف فضا و تجربه کار کردن با 
ماهواره ها نزديک کرد. نخســتین روزی که وارد 
محل کارم شدم، فهمیدم که بايد به خودم متکی 
باشم و هیچ فرد با تجربه ای آن جا نیست که کار را 
به من ياد بدهد. تمام اعضای تیم نخستین بار بود 

که با بخش فنی ماهواره کار می کردند.
اين گروه توانســت در نوامبــر 2013 ماهواره 
»دبی ست 2« را که پنج سال روی آن کار کرده بود، 

به فضا پرتاب کند.

فضاپیمای أمل يا همان امید نخستین کاوشگر 
میان سیاره ای ساخته شده در جهان عرب به شمار 
می رود. تیمی متشکل از 1۵0 دانشمند اماراتی با 
همکاری 200 محقــق از دانشــگاه های آريزونا، 
برکلی و کلرادوی آمريکا از ســال 2014 به مدت 
شش سال بر روی پروژه طراحی، ساخت و پرتاب 
اين کاوشــگر کار می کردند.او در ژوئن 201۶ در 
گفت وگو با مجمع جهانی اقتصاد خبر داده بود که 
ساخت فضاپیمای امید امارات تا سال 2020 تمام 
و در ماه مارس 2021 به فضا پرتاب خواهد شد. اما 
در ســال 2020 میلادی در دو نوبــت به دلايل 
گوناگون از جمله شرايط جوی نامناسب به تأخیر 
افتاد. ســرانجام فضاپیما توسط شــرکت صنايع 
سنگین میتسوبیشی به عنوان تأمین کننده موشک 
حامل اين فضاپیما از مرکز فضايی تانه گاشی ما در 
ژاپن به فضا پرتاب شد. لحظاتی پس از پرتاب، ساره 
امیری، وزير مشاور دولت امارات و معاون مأموريت 
امید به شــبکه تلويزيونی دوبی گفت آنچه شاهد 

هستیم آينده امارات متحده عربی است.

دونالد ترامپ، نامزد جمهوری خواه برای رياست 
جمهــوری ايالات متحــده، دوشــنبه 2۵ تیر 
اعلام کرد جی دی ونس 39 ســاله را به عنوان 
نامزد معاونت خود انتخاب کرده اســت. ونس 
در مقايسه با پنس، معاون اول ترامپ در دوران 
رياست جمهوری سابقه سیاسی بسیار کمی دارد 
و بیشتر به عنوان يک ســلبريتی محافظه کار و 
کمی حراف شناخته می شود. او در مورد ايران 
تاکنون بارهــا اظهارنظر کرده اســت و به نظر 
می رســد رويکــردش در مورد سیاســت های 
تهران با ترامپ همخوانی نسبی داشته باشد. در 
شرايطی که احتمال پیروزی ترامپ در انتخابات 
2024 از هر زمان ديگری بالاتر است، بد نیست 
بدانیم ترکیب ترامپ و ونس چه وضعیتی برای 

تهران ايجاد خواهد کرد؟
1  جی دی ونس بعد از آنکه از سوی ترامپ به 
لینکلن مهم ترين رئیس جمهور ايالات متحده 
تشبیه شد، در مورد ايران گفت بايدن ترجیح 
می دهد که به جای ايالت پنســیلوانیا از ايران 
خريد کند. آنهم در حالی که آمريکا بر روی يک 
منبع گاز طبیعی لايزال معادل يک عربستان 
ســعودی نشســته اســت. اين گفته او نشان 
می دهد که ونس از هرگونه سیاســت نزديکی 
به تهران دوری خواهد کرد. او دل خوشــی از 
بايدن به دلیل آنچه برخورد نرم آمريکا با ايران 
دانسته می شود، ندارد و به دنبال اين است که 
اندک درهای موجود در میان ايالات متحده و 
آمريکا برای گفت وگو يا مــواردی مانند ايجاد 

معافیت ها و.. را لغو کند. اتفاقی که می تواند بر 
روابط تهران با بغداد، چیــن و کره جنوبی و ... 

تاثیر بگذارد.
2  ونس می گويد طرفدار سیاســت فشــار 
حداکثــری ترامــپ در قبال ايران اســت. او از 
وضعیتی صحبت می کند کــه ترامپ در نیمه 
دوم رياســت جمهوری خود با خروج از برجام 
رقــم زد و برخی از شــديد ترين تحريم ها علیه 
ايران را سبب شد. اين رويکرد او نشان می دهد 
که به ساز ترامپ در قبال ايران خواهد رقصید. 
رويکرد مورد علاقه اين زوج سیاســی می تواند 
افزايش تحريم ها و فشــار بر متحــدان خود در 
خاورمیانه برای قطع روابــط با تهران يا کاهش 

روابط اقتصادی و سیاسی آنها باشد.
3  در سال های اخیر کارشــکنی تل آويو در 
قبال گفت وگوهای هسته ای میان ايران و ايالات 
متحده امری ثابت شده به حساب می آمد. دی 
ونس مانند ترامپ و خانواده اش علاقه زيادی به 
اسرائیل دارد و منافع اين رژيم را در خاورمیانه 
اولويت خود قرار می دهد. دو ســال قبل، ونس 
هنگام سخنرانی در گردهمايی ويژه ای پک در 
سرزمین های اشغالی مدعی شد:  توافق با ايران 
يک فاجعه بود. اسرائیل مهم ترين متحد ماست 
و ترامپ حق داشت سفارت را به اورشلیم منتقل 
کند. با توجه به اين سیاست ها احتمالا در صورت 
رای آوردن ترامپ، فشارهای هسته ای بر ايران 
از ســمت ايالات متحده و آژانــس بین المللی 
انرژی اتمی افزايش پیدا خواهد کرد. همین حالا 

اروپايی ها با بهانه افزايش غنی سازی هسته ای، 
قطعنامه ای علیه ايران تنظیم کرده اســت که 
اين شرايط می تواند ســخت تر شود. حتی فعال 
شدن مکانیسم ماشه علیه ايران، در اين وضعیت 
می تواند يکی از برنامه های روی میز غرب باشد.

4  يکی از نکاتی که مــورد توجه قرار گرفته 
است، مصاحبه ای در سی بی اس است که در آن 
مجری در خصوص حمله نظامی به ايران سوال 
کرده است. جی دی ونس در اين مصاحبه درباره 
صدور مجوز حمله نظامــی به خاک ايران گفت 
که با اين اقدام مخالف است. به نظر می رسد که 
ونس از معدود جمهوری خواهانی باشد که علنا 
از راه انداختن جنگ علیه ايــران به عنوان يک 
تصمیم بد ياد می کند. البته شخص ترامپ هم 
هیچ گاه تمايلی به جدی شدن شايعات در مورد 

مقابله نظامی با ايران از خود نشان نداده است. 
5  از بین ســخنان ونس می توان دريافت که 
او علاقه زيادی به ارتباط گرفتن با کشــورهای 
عربــی دارد. ديــدگاه او البته تنهــا اقتصادی 
اســت و می توان رگه هايی از تاثیر ترامپ که با 
لفظ توهین آمیزی عربســتان را گاوی شیرده 
برای آمريکا دانســته بــود را در آن ديد. با اين 
اوضاع نزديک شــدن مجدد جمهوری خواهان 
و کشــورهای عربی همزمان با تلاش واشنگتن 
و تلاويو برای تاثیــر بر ارتباط میــان تهران و 
پايتخت های عربی، می تواند يکی از سناريوهای 
پیش رو بــرای دولت احتمالــی ترامپ و ايران 

باشد.

دیپلماسی    

گزارش    

 گالری   

    
مسعود پزشکیان، 

رئیس جمهور منتخب 
و سردار سرتیپ 
پاسدار اسماعیل 

قاآنی صبح روز 
عاشورا در مهدیه امام 

حسن مجتبی)ع( 
شرکت کردند. در 
این مراسم، سعید 

حدادیان، مداح اهل 
بیت پرچم گنبد حرم 
امام حسین )ع( را به 

پزشکیان اهدا کرد.

    
حضور
 علی لاریجانی 
و بهزاد نبوی 
در مراسم 
عزاداری در 
دفتر حسن 
روحانی

     مراسم عزاداری شب تاسوعای حسینی  با حضور رهبر انقلاب در حسینیه  امام خمینی برگزار شد.در تصاویر به ثبت 
رسیده از این مراسم، عکسی از داماد حدادعادل نیز منتشر شده است./ساعدنیوز

     مراسم عزاداری شب عاشورا در حرم امام خمینی با حضور خانواده امام و مسعود 
پزشکیان رئیس جمهوری منتخب برگزار شد. در ادامه تصویری از زهرا مصطفوی دختر امام 

خمینی و زهرا پزشکیان دختر رئیس جمهوری منتخب را در این مراسم مشاهده می کنید.

     استوری عاشورایی  الناز شاکردوست بازیگر بی جنجال 
و موفق کشورمان

     محل جدید سفارت آذربایجان پس از دو سال تعطیلی 
بر اثر یک حمله جنایتکارانه. ساختمان جدید در همان محله 

دروس است و در یکی از فرعی های خیابان یارمحمدی قرار دارد.

چرا فردوسی اسم پسرش
 را نگذاشت رستم؟

ادامه ازصفحه   اول   »مقتل« در واقع به 

سروده ها یا نوشته هایی می گفتند که درباره 
واقعه عاشورا و مصائب کربلا بود. کسایی 

بعد از آن می گوید که باید تولا )محبت 
و دوستی( را نسبت به امام حسین )ع( 
تجدید کنم و چنین می سراید: »میراث 

مصطفی را، فرزند مرتضی را / مقتول کربلا 
را، تازه کنم تولا / آن میر سر بریده، در 

خاک خوابنیده )واژه کهن خوابانیده( /  از 
آب ناچشیده، گشته اسیر غوغا« و پس از 
آن شمر و سنان بن انس )کسی که همراه 

شمر شد برای بریدن سر اباعبدالله( را لعن 
می کند. بعد با سوز و گداز از علی اصغر 

)ع(، حضرت زینب )ع( و دیگر حاضران 
و شهدای کربلا نام می برد. هرچند بعضی 

از لغاتی که او در اشعارش به کار برده، 
امروز دیگر کاربرد ندارد یا سخت و دشوار 

می نماید، اما فضایی که در این شعر ساخته، 
جانانه و عاشقانه در سوگ امام حسین)ع( 

و یاران ایشان است. بعدها هم در کنار او 
بسیاری به این واقعه اشاره می کنند.

پرسش از بعضی منکران واقعه اینجاست 
بنده و شما از کسایی، فردوسی، بیهقی، 

مولوی، قطران تبریزی، خاجوی کرمانی و 
صدها شاعر دیگر برجسته ایرانی بیشتر 

می فهمیم؟ آن ها که به واقعه نزدیک تر 
بودند و منابع کمترتحریف شده را خوانده 

بودند؟ بهتر نیست کمی فکر کنیم و فارغ از 
هرگونه تعصبی، نگاهی به نیمی از فرهنگ و 
تمدن ایران بیندازیم؟ واقعیت این است که 
کسی نمی تواند عاشورا را از این فرهنگ و 

تمدن غنی حذف کند و اگر هم بتواند دیگر 
نمی تواند به آنچه باقی مانده بگوید فرهنگ 
و تمدن ایران! باید نامی تازه برای آن بسازد؛ 

نامی تازه با محتوایی تازه که هیچ شباهتی 
دیگر نه به ایران دارد، نه ایرانی.

شغل جنابعالی؟ 
کامنت گذار هستم

چند روزی است که کاربران شبکه های 
اجتماعی ایرانی به یک راه حل جالب برای 

رفع مشکلاتشان با شاخ های مجازی 
رسیده اند. به محض اینکه یک ویدئوی 
ضایع، عجیب و غیرعادی از یک ایرانی 
آنقدر بازدید می گیرد که به اینستاگرام 
کشورهای دیگر هم می رسد، آنها سعی 

می کنند ایرانی بودن آن فرد را گردن 
نگیرند. برای شوخی و با طنز با اسامی که 

معلوم است اهل همین جا هستند پای 
ویدئویی که جلوی خارجی ها برایمان 

آبروریزی درست کرده کامنت می گذارند و 
به زبان های دیگر می نویسند: هذا أخي. 

نحن نعیش في المملكة العربیة السعودیة. 
)این برادر منه. ما در عربستان زندگی 

می کنیم( یا مثلا با اسم و فامیلی که زار 
می زند ایرانیست در کامنتی پرچم اسپانیا 

 می گذارند و می نویسند: 
 Hola mi querido amigo español

که یعنی درود بر دوست اسپانیایی عزیزم. 
قصه از ویدئوی معروف بازیکن پرافتخار 
تیم ملی، میلاد محمدی شروع شد. فیفا 

اخیرا برای بار سوم خاطره آن پرتاب اوت 
ناتمام محمدی در جام جهانی ۲۰۱۸ را 

یادآوری کرد. مخاطبان ایرانی هم همان 
فرمان طنز و شوخی را گرفتند و ادامه 

دادند. آنها با آی دی هایی ایرانی و زبانی 
که معلوم بود در گوگل ترنسلیت ترجمه 

شده می نوشتند که این بازیکن تیم کشور 
دیگریست. مثلا یکی نوشته است: بژی 

پرتغال. 
این ماجرا دیگر در همه پست های وایرال 

شده اینستاگرامی ادامه پیدا کرد. مثلا 
پایین ویدئوی رقصیدن مردی با مدل مو و 
سیبیل جاهلی صدها کاربر ایرانی کامنت 

گذاشته اند و هرکدام به یک زبان مختلف او 
را تشویق کرده اند تا غیر مستقیم بگویند 

این فرد ایرانی نیست.
 اینستاگرام این روزها تبدیل به یک 

شبکه خنده و تفریح شده. یک ویدئو باز 
کنید و دیگر غرق می شوید در بین 

ویدئوهای وایرال شده ای که یا با آنها خیلی 
می خندید یا از تعجب شاخ درمی آورید. 
اصل خنده کجاست؟ در کامنت ها. یعنی 

اولین کاری که با دیدن یک ویدئو می کنید 
بهتر است این باشد که کامنت هایش را نگاه 

کنید. جدا از محتوایی که بلاگرها تولید 
می کنند، خود کامنت ها تبدیل شده به یک 

لاین جذاب کمدی، طنز و شوخی. دیگر 
خیلی لازم نیست بلاگر خوبی باشید. همین 
که کامنت های خوبی هم بگذارید در معرض 

توجه قرار می گیرید. حالا قصه اینجاست 
که بعضی از این کامنت گذارهای بامزه 

چهره های ثابتی هستند و اصلا به خاطر 
همین نکته بینی رایجشان مشهور شده اند. 

خودشان شده اند یک پا بلاگر. مثلا 
کاراکتری به نام بنیامین که معمولا هم یک 
هودی سبز پوشیده همینطور مشهور شد: 
با کامنت گذاشتن پای پست های پربازدید. 

حالا خودش هم ویدئوی کمدی تولید 
می کند و از همین راه پیج پرفالوئری دست 

و پا کرده است.
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    عکس یک

ادامه ازصفحه   اول  او می گويــد: »کار بقیه 
هم همین قدر سخت اســت. واحد تعمیرات، 
بهره برداری، و به خصوص جوشــکاران که با 
دولايه لباس ضخیم زير نور تند آفتاب بايد با 
دستگاه کار کنند.« ديروز وبسايت خبرآنلاين 
اطلاعاتی درباره نیروگاهی کــه اين افراد در 
آن مشغول به کار هســتند منتشر کرده بود. 
نیروگاه رامین نیروگاهی 44 ساله است. اين 
نیـــروگاه بزرگترين نیروگاه های حرارتی ) 
بخاری( کشـــور است که با هدف تامین برق 
استان خوزستان و شــبکه سراسری احداث 

گرديده است. نیروگاه رامین در کیلومتر 20 
جاده اهواز – مسجدســلیمان و در مجاورت 
رودخانه کارون و شهـر ويس در شمال شرقی 
اهـواز قرار دارد. اين نیـــروگاه با ۶ واحد ) 4 
واحد 30۵ مگاواتی و 2 واحد 31۵ مگـاواتی 

( دارای توان تولیدی 18۵0 مگاوات است .
رضا خسروی می گويد شايد دلیل اصلی انتشار 
اين عکس معروف ايــن بوده که مردم متوجه 
شــوند برق چطور و با چه مشــکلاتی تولید 
می شــود تا مصرفشــان را مديريت کنند.  او 
می گويد آنها يک شیفت صبح سر کار می آيند، 

يک شــیفت بعــد از ظهر و يک شــیفت هم 
شــب تا صبح. دو روز اســتراحت می کنند و 
دوباره شــیفت ها شروع می شــود. معمولا 
آنقدر کار روی زمین هســت که دو شــیفت 
سر کار می مانند. يعنی مثلا از 7 صبح تا 10 
شــب يا از 3بعد از ظهر تا 7 صبــح. اين فقط 
يکی از سختی های کار آنهاست. برای همین 
خســروی می گويد شايد انتشــار اين عکس 
بتواند مسئولین را برای به روز رسانی امکانات 
و رسیدگی به منابع انسانی بیشتر قانع کند و 
تغییر مثبتی در شرايط کاری آنها ايجاد شود.

شجاعان نیروگاه رامین

مهلا جوادپور
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امام كاظم عليه السلام  
 قُلِ الْحَقَّ وَ اِنْ كانَ فیهِ هَلاكُكَ فَاِنَّ فیهِ نَجاتَكَ... اتَِّقِ الّل وَ دَعِ الْباطِلَ وَ اِنْ كانَ فیهِ نَجاتُكَ فَاِنَّ فیهِ هَلاكَكَ 

حق را بگو اگر چه نابودی تو در آن باشد، زيرا كه نجات تو در آن است... تقوای الهی پیشه كن و باطل را فرو گذار هر چند ]به ظاهر[ نجات تو 
در آن باشد، زيرا كه نابودی تو در آن است. 

 واگویه های انتظار
  لهجه ات/نه شمالی ست

نه جنوبی/اما/حرف که می زنی
باد از شمال می وزد/و پرندگان از جنوب باز می گردند.

 دستور زبان عشق
 بیا و معجزه امروز من باش

زنگ بزن/لبخند بزن و بگو:
  ويدا احسان  مژگان عباسلودوستت دارم!

  ستون فقرات                                     آنالی اکبری

با علاقه انجامش بده!

چرخ زندگی مردم   را   متوقف نکنید
درباره شهرهای شمال ايران،  راديکال ها،  ترابی،  رودری و اسپانیا 

1   فيلمی آمده در اینســتاگرام در مورد 
فقدان هرگونه گردشــگر در بخش ساحلی 
بابلســر . نمی دانم دليل این اتفاق چيست؟  
کسی که فيلم را گذاشته این رکود عجيب 
گردشگر در بابلسر را به خاطر سختگيری ها 
و گشت های مداوم ساحلی درباره پوشش 
ذکر کرده . ممکن است غلو کرده باشد. شاید 
هم اصلا هوای بســيار گرم و مصادف شدن 
این گرما بــا روزهای ماه محــرم دليل این 
ماجرا بوده باشد اما هرچه هست اميدوارم 
ســختگيری ها، برکت را از زندگی روزمره 
مردم نبــرد و برای خوشــحالی یک گروه 
محدود،  چرخ زندگی مردم شــهر متوقف 
نشــود. راســتش آن خبرهای بی مورد و 
عجيب دربــاره حضور پررنــگ  پليس در 
ساحل های شمالی کشور، هرگونه اشتياق 
رفتن به شــمال را از هر مسافری می گيرد. 
مسئله این نيســت که »اگر ریگی به کفش 
نداشته باشی نباید از حضور ماموران پليس  
واهمه داشته باشی« این داستان که دیگر 
خيلی قدیمی اســت. به هرحال اميدوارم 
نشاط و سرخوشی به شهرهای شمال ایران 

بازگردد. 
2   دوســتی از لبنان روایت کرده که در 
حاليکه حــزب الله لبنان عاشــورا را همين 
سه شنبه در نظر گرفته بود آیت الله سيستانی 
چهارشنبه را عاشــورا اعلام کرده و جنبش 
امل هم بر طبق این فتوا عمل کرده اســت . 
و حزب الله هم بــرای این کــه وحدت در 
عزاداری ها از بين نرود مراسم عاشورا را به 

روز چهارشنبه منتقل کرده. آفرین. 
3   هرچقدر جلوتر می رویم و واکنش های 
ادامه دار و بی توقــف رادیکال های تندرو در 
برابر شکســت انتخاباتی را رویت می کنيم 
و توجيهــات  آنها را می خوانيم بيشــتر به 
این نتيجه می رسيم که پيروزی پزشکيان 
یک فرصت بالقوه برای ملت ایران بوده که 
اميدوارم با دوری او از تندروهای آن سوی 
ميدان به یک موفقيــت بالفعل هم تبدیل 

شود. 
4    رفتــن ترابــی و بيرانونــد و بعد هم 
رامين رضایيان دل طرفداران پرسپوليس 
را شکســته اســت. آنها عصبانی هستند از 
این همه بی وفایــی و پول پرســتی. واقعا 
اسم دیگری نمی شــود براي این ماجراها 
گذاشــت. به خصــوص حيــرت از ترابی! 
راســتش از بيرانوند که هيــچ وقت انتظار 
خاصی نداشتيم. او بارها نشان داده بود که 
چه تحليل ضعيفی نسبت به اطراف خود و 
عملکرد خود دارد اما ترابی واقعا حرکتش 
شگفت انگيز بود. در مورد رامين رضایيان هم 
که هرچقدر به لحاظ تکنيکی خوب هستند 

به لحاظ ...بگذریم بابا. 
5    این خبر هــم جالب بــود: رودری به 
عنوان بهترین بازیکن جام ملت های اروپا. 
حالا شــانس این هافبک دفاعی ۲۸ ساله 
منچسترسيتی و متولد مادرید برای بردن 
توپ طلای سال ۲۰۲۴ از سه مدعی دیگر 
یعنی جود بلينگام و وینيســيوس جونيور 
و تونی کروس بيشتر شــد. رودری بازیکن 

خشنی است که زندگی بسيار کم حاشيه ای 
دارد. نه تتــو دارد و نه زیــورآلات خاص و 
نه مدل موی متفاوت. مدرک دانشــگاهی 
در رشــته بازرگانی دارد و برعکس بيشتر 
ستاره ها با مانکن ها و »آلموست فيمس« ها 
ازدواج نکرده و پارتنرش لورا دوست دوران 
دانشــگاه او اســت که در  رشــته پزشکی 
تحصيل کرده است. رودری بعد از درخشش 
در ویارئال و آتلتيکو مادرید از سال ۲۰۱۹ 
به منچسترسيتی پيوست و چهار قهرمانی 
پرميرليگ و یک قهرمانی اروپا را زیر نظر پپ 
تجربه کرده است. بسياری حضور او را دليل 
درخشش کوین دی بروینه و فيل فودن در 
منچستر سيتی می دانند. مشهور است که 
بيســت و پنج درصد از درآمدش هم صرف 

امور خيریه در اسپانيا می شود.
6    قهرمانی اســپانيا پيــروزی فوتبال 
شــجاعانه هجومی در مقابــل ملاحظات 
تاکتيکی خسته کننده ای است که تيم های 
ملی فرانسه وانگليس و پرتغال را به تيم هایی 
قابل پيش بينــی و حوصله ســر بر تبدیل 
کرده بود. تنوع تاکتيکی اســپانيا در حمله 
و اعتمادش به مدافعــان در ضد حمله های 
حریف موجب شد تا آنها با هفت پيروزی و 
زدن ۱5 گل و خوردن ۴ گل شایسته ترین 
تيم بــرای قهرمانی اروپا باشــند. مطمئنا 
آلمان ها دومين تيم شایســته جام بودند. 
اميدوارم شــر دیدیه دشــان و ساوتگيت و 
برونو فرناندز از تيم های ملی کشورشــان 

کم شود. 

»اگــر فرزندتــان در ریاضــی نمره های 
متوسطی می گيرد اما در کلاس تنيس مثل 
یک ستاره مي درخشد، به جای استخدام 
معلم ریاضی خصوصی، برایش مربی تنيس 

بگيرید.«
این جمله را امروز خواندم و به نظرم درست 
آمد. به جای دست گذاشــتن روی نقاط 
ضعف و آنچــه که احتمالًا کــودک در آن 
اســتعداد کمتری دارد، چرا تمرکز را روی 
نقاط قوتش نگذاریم و کمکش نکنيم آنچه 

خوب بلد است را بهتر کند؟
این توصيه در دنيای بزرگسالی هم جواب 

می دهد. همه آدم ها دست کم در یک کار 
اســتعداد دارند و می توانند آن را به خوبی 
انجام دهند اما گاهــی چون فکر می کنند 
احمقانه، کم اهميــت، نامحبوب یا دور از 
نياز روزِ بازار اســت نادیده اش می گيرند 
و خود را در جــاده ای می اندازند که به آن 

تعلق ندارند.
معلم های عصبانیِ قدیمی جمله ای تکراری 
داشتند که مخاطبش دانش آموزان درس 
نخــوان بودنــد: »مملکت فقــط دکتر و 

مهندس نمی خواد، حمال هم می خواد.« 
شکل درست این جمله قهرآلود این است: 

مملکت فقط دکتر و مهندس نمی خواهد، 
ورزشکار قدرتمند، پيانيستِ خوب، راننده 
مسلط، کشاورز متخصص، بازیگر کاربلد، 
اقتصاددانِ خبره، معمار زبردســت، نجار 
ماهر، نویسنده خوش فکر، آشپز کارکشته، 
باغبان باتجربه، خواننده حرفه ای، تعميرکار 
توانا، نقاش خيالباف، صداپيشــه حاذق و 

فروشنده کاربلد هم می خواهد. 
ما به آدم هایی نيــاز داریم کــه هر آنچه 
مشغولش هستند را به بهترین شکل انجام 
می دهند؛ مردمی کــه می دانند برای چه 

کسی و چه کاره بودن به دنيا آمده اند.

  سايت نگار

لیلی عزيز، بودجه ستاد، سايبان کولر، گرانی آيفون، اظهارات ژاله 
  از قرار براي وسايل لیلی رشــیدی هنگام ورود به ايران مشکلی پیش آمده. به 
گزارش سینما اعتماد، احترام برومند به بهانه زادروز همسرش زنده ياد داود رشیدی 
نوشت: به قصه امروز من، گوش کنيد، می خواستم با گذاشتن یک عکس قدیمی، خاطره ای 
بگویم، اما به بهانه ای، این تصویر رو انتخاب کردم، بيست و پنجم تير ماه سالروز تولد داود 
رشيدی است، او از سال یکهزارو سيصدو چهل و دو فعاليت های هنری خودش رو در ایران 
شروع کرد، ابتدا تئاتر و تلویزیون و تدریس در دانشــگاه، ودر ادامه سينما و باز هم تئاتر، 
متاسفانه پنج سال آخر زندگی را با بيماری ســرطان و یکی دوسال آخر را با بيماری غم 

انگيز آلزایمر، گذراند.
ليلی دخترم، در آن روزهای تاریک، هميشــه همراه پدر بود، یادم است، سه سال قبل از 
فوتش، آقای منصور ضابطيان، ویژه برنامه ای برای تولد )داود( تدارک دیده بود، مصاحبه 
زیبایی با ایشان انجام داد، یکی از ســوالات این بود؟ شما فرهاد رو بيشتر دوست دارید یا 
ليلی؟ داود با تعجب جواب داد ، این چه سواليه، هر دو، آقای ضابطيان گفتند، آخر پدرها به 
دخترانشان علاقه و توجه بيشتری دارند، باز هم، داود جواب داد، نه هيچ فرقی ندارد، و بعد 
از مکثی کوتاه به نکته خوبی اشاره کرد، گفت در کشور ما دختران و زنان از حقوق کمتری 
برخوردارند و بيشتر در معرض آسيب و ظلم هستند، پدران خواه ناخواه پشتيبانی و توجه 
بيشتری به آنان دارند، از سحرگاه امروز فکر می کنم، چقدر جای پدر برای دختر من خالی 
است، کسی که هميشه او را و ما را به اميد و بردباری تشویق می کرد و پشتيبان بود، دیشب 

رو با فکر شوهرم، که امروز تولدش است، گذراندم.
 اما ليلی رشيدی …مدت هاست خيلی از شماها سراغش را از من می گيرید، ناچار به انزوا 
است، دو ســه ماهی به دعوت برادرش برای دیدار برادر و پسرش ســينا، رفته بود، امروز 
صبح در فرودگاه، پاســپورت و موبایل و لپ تاپش ضبط شد، چمدانش را گشتند، تا مبادا 

کوچکترین شئ شخصی او از چشم پنهان بماند.

 دبیر ســتاد امر به معروف و نهی از منکر در برنامه »جهان آرا« شبکه افق گفت: 
وظيفه پليس بازداشت اســت، ولی ســوال این اســت که چرا در مقوله عفاف و حجاب 
گذاشته ایم کار به پليس بکشد؟ حجت الاسلام والمسلمين طاهری، دبير ستاد امر به معروف 
و نهی از منکر در ادامه نيز گفت: در زمينه تقسيم بودجه این مسئله حرف داریم، و سوالمان 
هم این است که دستگاه ها در زمينه حجاب چقدر هزینه کرده اند و چه تاثيری داشته؟ کل 

پولی که ستاد گرفته بود به اندازه قرارداد یک فوتباليست بود!

 جوان در نقد نوشته پربازتاب محسن رنانی نوشت: وی در مطلبی با عنوان »روستای 
نصف جهان«، اصفهان را بــه این دليل که رأی جليلی در این شــهر بالاتر بوده، با تحقير، 
»روستا« ناميده است! او یادآور شده که مقاله »روستای نصف جهان« را در جوانی نوشته 
و تاکنون جرأت انتشــار آن را نداشــته، اما »امروز که ترکيب آرای اصفهان در انتخابات 
چهاردهم را دیدم و با آرای دیگر استان ها مقایســه کردم، داغ آن مقاله ام تازه شد.« چه 

استدلالی! فرو مایه و بی معنی! هم دروغ، هم فاقد ارزش.
از چه زمانی نژادپرســتی و قوميت گرایی و تجزیه چی بودن، اســتدلال شد؟! چطور رأی 
یک ملت را تقسيم به شهر ها و قوميت ها و روستا ها می کنيد تا نتيجه بگيرید که کدام بد 
است و کدام خوب؟! چطور برای شما مسلم شد که رأی به یک نامزد در مقابل رأی نامزد 
دیگر، یعنی حقارت؟! آن هم با استعاره گرفتن از نام روستایی بودن؟! هرچند مقایسه، غلط 
و مذموم است، اما رأی اصفهان با کدام استان ها مقایسه شده؟ ۱5 استان دیگر که ستون 
تمدن چندهزارســاله ایرانی روی دوش این استان هاســت، مانند فارس و یزد و کرمان و 
خراسان نيز مانند اصفهان رأی داده اند، پس چرا برای اینکه در پيری یاد مقاله جوانی شود، 
دروغ هم می گویند و رجز تجزیه چی ها را می خوانند و ایران را به چند استان با آرای متفاوت 
تقسيم می کنند؟! به اصفهانی ها می گویند قبيله باز! اما خودشان سال هاست تا گردن در 
خمره خودپرستی و قبيله پرســتی فرو رفته اند تا جایی که هرکس مثل آنها فکر نکرد و با 

آنها در خمره نبود، پس روستایی حقيری است!
استدلال های ایشان از انحطاط اســتدلال آوری خبر می دهد. گفته اند اصفهان شهر دوم 
کشور است، اما برخلاف پاریس که روزی ۲5۰ تئاتر در آن اجرا می شود، تئاتر ندارد! خيلی 
زود تفکر غربزده را لو دادند. از تمامی هنر ها و شگفتی سازی های مردمان نصف جهان که 
بگذریم، اصفهان فقط ۲۰۰ صنایع دســتی از مجموع صنایع دستی شناخته شده و اصلی 
جهان را که کمی بيش از این مقدار است در محدوده ميدان نقش جهان، فرماندهی می کند. 
برخی آثار قلم زنی و ساخته دست اصفهانی ها قابل قيمت گذاری به هيچ بهای مادی نيست. 
آن وقت چشم خود را روی این می بندند و از تئاتر و پاریس می گویند؟! دوباره با تشکيک 
در دلایل دفن نشــدن یک شرق شناس در ساحل زاینده رود، نشــان می دهند مانند یک 
غربزده توهين به اصفهانی ها برای تقدیر از غربی ها در نظر ایشان آسان است. اگر حالا با این 
حد از غرب گرایی، از خود پاریسی ها بپرســند اصفهان را با رأی به نامزد ریاست جمهوری 
می شناسيد یا با تمدن بسيار قدیمی و مسجد عتيق هزارســاله یا با تمدن عصر صفوی و 
حکمرانی بر نيمی  از جهــان متمدن آن روزگار یا با هنــر و معماری های تکرارناپذیر آن، 
آیا از غربی ها پاسخ می شــنوند که نه! اصفهان را با رأیی که برخلاف ميل یک نفر داده اند، 

می شناسيم و معتقدیم به همين دليل یک روستا و مردمانش فاقد افق بينش هستند؟!

  سیدحسین سادات حسینی، رئیس کمیسیون تخصصی موبايل و لوازم جانبی 
اتاق اصناف ايران شــرحی از آخرين وضعیت بازار موبايل در پی محدوديت های 
واردشده بر واردات اين اقلام ارائه داد و گفت: از حدود ۱5۰ روز پيش تاکنون ارز نيمایی 
که به واردات گوشــی های ارزان تر از ۶۰۰ دلار اختصاص پيدا می کرد متوقف شده و این 
سبب افزایش چشمگير قيمت این گوشــی ها در بازار شده و به طور مثال گوشی هایی که 
پيش از این اتفاق حدود ۸ ميليون تومان قيمت داشتند تا حدود ۱۱ ميليون تومان افزایش 

قيمت را تجربه کرده اند.
به نقل از ایلنا،وی افزود: همچنين تعرفه واردات گوشی های بالاتر از ۶۰۰ دلار افزایش یافته 
و این سبب شده قيمت شماری از این گوشــی ها از جمله آیفون۱۳ که پيش از این اتفاق 

حدود ۳۸ ميليون تومان بود به 5۳ ميليون تومان افزایش پيدا کند.
سادات حسينی درباره تاثير توليد داخلی گوشــی موبایل بر بازار گفت: چيزی به عنوان 
توليد داخل هنوز محقق نشده و به نظر می رسد منظور از توليد، مونتاژ قطعاتی باشد که 
به احتمال زیاد از چين به ایران وارد می شــود و ممکن اســت تنها نرم افزار آن در کشور 

نصب شود.
رئيس کميسيون تخصصی موبایل و لوازم جانبی اتاق اصناف ایران تصریح کرد: اميدواریم 
با تغيير دولت شــاهد تغييراتی در رویه جاری باشيم و صنف موبایل از سردرگمی کنونی 

نجات پيدا کند.

  »اعتماد« بار ديگر انتقاداتی را که از نظر اين نشريه به پرونده قتل مرحوم داريوش 
مهرجويی و همسرش وارد است را بازتاب داده است. در این مطلب آمده : اعتماد با تاکيد 
بر ایرادات پرونده در شماره 5۶۸5 گزارشی با عنوان »رازهای ناگشوده قتل مهرجویی و 
همسرش« منتشر و در مصاحبه با »مانوش منوچهری« وکيل اوليای دم خانواده به برخی 
ایرادات پرداخته اســت. از جمله این ایرادات؛ ۱( شهرک محل زندگی مرحوم مهرجویی 
دارای در ورود و نگهبانی و مجهز به دوربين مداربسته بوده، اما این دوربين ها بررسی نشده 
و اگر هم شده در پرونده موجود نيست. ۲( آلات قتاله در نزدیکی محل کار یکی از متهمان 
با راهنمایی خود متهم کشف شده که یکی از آنها خونی و دیگری پاک بوده و در آزمایشات 
صورت گرفته در پليس آگاهی فراجا و اداره پزشــکی قانونی، خون مرحوم مهرجویی بر 
هيچ یک از آنها ملاحظه نشده است و تنها خون خانم محمدی فر بر آن باقی مانده که طبق 
نظریه همان ادارات احتمال وجود چاقوی دیگری متصور است. ۳( اختفای آلت قتاله خونی 

در زیر خاک درحالی است که دستکش های پلاستيکی که متهمان اظهار کردند در دست 
داشتند به گفته خود ایشان سوزانده و معلوم نيست چرا آلت قتاله معدوم نشده است. ۴( بنا 
بر اظهارات متهمان تنها سه نفر از ایشان دستکش به دست داشته و یک نفر از آنها که اتفاقا 
بنا به گفته خودش با قصد قتل به دليل کدورت پيشين به خانه مهرجویی ها آمده، دستکش 
در دست نداشته است. 5( آنچه توجه مونا مهرجویی را از همان لحظه ورود به قتلگاه پدر 
و مادرش جلب کرده، لباس بر تن پدر بوده که لباســی رســمی بوده و جز در مواقعی که 
مجبور بوده بر تن نمی کرده، چه برسد به خانه خودش در شامگاه. ۶( عدم واکنش کارگران 
مستقر در کانکس مجاور محل زندگی مهرجویی که پس از انجام تحقيقات، گفته بودند 
در ساعت بين ۹ و ۱۰ شب خواب بوده و چيزی متوجه نشده اند. ۷( بنا بر محتویات پرونده، 
اپليکيشن های تلگرام و واتس آپ و اینســتاگرام خانم محمدی فر به رغم استفاده از آن تا 
ساعات پایانی زندگی اش و ارســال پيام به مونا یا دوستان دیگرش، بلافاصله پس از وقوع 
جنایت پاک شده که حتی بخشی از پيام های مونا در آستانه ورود به ویلا نيز دریافت نشده 
که با وجود کشف گوشــی تلفن به همراه آلت قتاله، بررسی های کافی جهت بازگرداندن 
این اپليکيشن ها و بررسی اطلاعات آن انجام نشده است. ۸( دزدی جاروبرقی یا طلب ۳۰ 
ميليون تومانی، هيچ یک منطبق با پرونده نيست و در مورد انگيزه متهمان برای جنایت 

کذب محض است.

 رئیس مرکز توسعه فناوری صنعت برق و انرژی گفت: نصب سایبان برای هر دو نوع 
کولر آبی و گازی، بسيار مؤثر بوده و به طور ميانگين ســبب کاهش حدود ۳۰ درصد در 

مصرف برق خواهد شد.
گزارشات »هيأت بين دولتی تغييرات اقليمی« بيانگر این مهم است که در سه دهه اخير، 
دمای هوا به طور مستمر، نسبت به دهه قبل ، گرم تر شده و دهه اخير، گرم ترین دوره زمانی 

در نيمکره شمالی در هزاره گذشته است.
از جمله اثرات این افزایش دما، افزایش مصرف برق در بخش سامانه های سرمایشی و تهویه 
مطبوع ساختمان ها است. شایان ذکر است که امسال، سهم سامانه های سرمایشی و تهویه 
مطبوع از کل برق توليدی کشور به حدود ۴۰ درصد )معادل ۳۰ هزار مگاوات( رسيده است 

که بيانگر اهميت مدیریت درست مصرف برق در این حوزه است.

 حســین ســلاح ورزی، عضو هیات نمايندگان اتاق بازرگانی ايــران درباره 
محدوديت هايی که دولت بر تخصیص ارز به صنايع اعمــال کرده و هدف از آن را 
مديريت منابع ارزی عنوان می کند، توضیح داد: گفته های مقامات مســئول در مورد 
مدیریت منابع ارزی یک نوع تعارف و پوشــش اســت و واقعيت این است که در کشور با 
مشکل کمبود منابع ارزی روبه رو هستيم و عامل این مشکل هم تحریم ها هستند در پی 
این شــرایط دولت به معنای عام آن و در زیر مجموعه اش وزارت صمت و بانک مرکزی به 
عنوان سياســتگذار ارزی به دنبال سازوکارهایی هســتند که منابع موجود را مدیریت و 

سازوکارهایی پيدا کنند که ارز کمتری در کشور مصرف شود. 
ممنوعيتی که اکنون بر ردیف های تعرفه ای در تخصيص ارز وضع شــده غيرقانونی است 
اما دولت این کار را انجام داده و تخصيص ارز به تعداد محدودی کالا را آزاد کرده  است. در 
واقع، در تامين ارز همين تعداد هم توانمندانه عمــل نمی کند و چون نمی تواند ارز آنها را 
تامين کنند هر روز با ابلاغ بخش نامه و دســتورالعمل جدیدی در جریان واردات اختلال 

ایجاد می کند.

 يک کارشناس آموزش گفت:
  برخی برای دور زدن کنکور ایران، در روسيه، اوکراین و ترکيه بدون کنکور، پزشکی قبول 

می شوند، بعد از مدتی درخواست می دهند در ایران ادامه تحصيل دهند.
 امرایی بيان می کند: »ما با ورود دانشجویان علوم پزشکی از خارج کشور به داخل مخالف 
هستيم چراکه مانند دور زدن کنکور است. اگرچه یک آزمون برای پذیرش این افراد گرفته 
می شود اما باید پرســيد چرا در همان آزمون سراسری داخل کشور شرکت نکنند؟ حتما 
آن گروه، آزمون خارج به داخل را آسان تر می بينند که ترجيح می دهند به جای کنکور از 
طریق دیگر وارد تحصيل در رشته پزشکی شوند، این گروه هم اکثراً در کشورهایی مانند 
روســيه، چين، اوکراین، ترکيه درس می خوانند که بعد از مدتی درخواست می دهند در 
ایران ادامه تحصيــل دهند. لذا دولت جدید باید جلــوی دور زدن کنکور را بگيرد. ضمن 
این که ما سهميه های زیادی برای ورود به دانشگاه داریم که حتما باید دراین باره تصميات 

درستی گرفته شود.«

  ژاله آموزگار، پژوهشگر فرهنگ و زبان های باستانی و عضو پیوسته فرهنگستان 
زبان و ادب فارســی ـ در همايش ملی »جهان ايرانی: ماد و هخامنشی«، که از سوی 
پژوهشگاه ميراث فرهنگی و گردشــگری برگزار شد، این پرســش را که چرا نام مادها و 
هخامنشيان در اوستا و متون پهلوی نيامده است؟ بخش کوچکی از دغدغه »جهان ایرانی« 
دانست و در پاسخ به آن توضيح داد: درباره این موضوع ایران شناسان اظهارنظرهای مفيدی 
کرده اند و من هم در چند مقاله اشاراتی به این موضوع داشته ام و اکنون به اختصار سعی 

می کنم با چکيده ای از این نظرات به بررسی این موضوع بپردازم.
به گزارش ایسنا، او افزود: دليل نبودن نام ماد و هخامنشی در خداینامه های پهلوی را باید 
ناشی از گرایش دینی این آثار دانســت. موبدان تاثير مستقيم بر ارائه تاریخ گذشته ایران 
داشــته اند و هر چه خلاف نظر و سياســت دینی آنها بود، حذف می شد. این جهت گيری 
اختصاص به مردان دوره ساســانی ندارد. تاریخ ارمنستان تحت تاثير کتاب مقدس است 
و جهان بينی مسيحی کاملًا در آن روشن است. مسائل تاریخی کتاب عهد عتيق با کتاب 
یهودیان یکسانی ندارد و تاریخ اسلام نيز تحت تاثير قرآن کریم شکل می گيرد. به این معنی 
که طبری و دیگر تاریخ نگاران مسلمان که کتاب های تاریخی خود را همان گونه که در قرآن 

مجيد توصيف شده است، آغاز می کنند.
در سنت اوســتایی هم پيشــدادیان و کيانيان جای مادها، هخامنشــيان و اشکانيان را 
می گيرند. شاهان سلسله اساطيری اوســتا جایگزین فرمانروایان واقعی ایران می شوند و 
زندگينامه شاهان تاریخی به نوعی در شاهان روایی خداینامه ها جلوه یافته اند. در مقالات 
خالقی مطلق این موارد به خوبی مورد بررسی قرار گرفته است. به عنوان مثال ویژگی های 
»دیاکو« شاه مادی را در شخصيت »هوشنگ پيشدادی« می توان دید و رویدادهای زندگی 
»کوروش« را در روایت های مربوط به »کيخسرو« می توان یافت. گرچه برای فرمانروایان 
هخامنشی نيز اهورامزدا بزرگترین خداست، ولی در آن دوره ما با سازمان دینی منظمی 
همچون دوره ساسانی روبه رو نيستيم و شاید تســامح دینی کوروش و دیگر فرمانروایان 

هخامنشی با طبع سختگيرانه موبدان ساسانی چندان سازگاری نداشته است.

 رئیس سازمان آتش نشانی و خدمات ايمنی شهرداری بوکان گفت: هفت هکتار از 
مزارع گندم این شهرستان در نزدیکی روستای جموغه در آتش سوخت.

رسول معروفی روز سه شنبه  اظهار کرد: این آتش ســوزی در مزارع روستای جموغه این 
شهرستان روی داد و به گفته برخی شاهدان یک زن و شوهر بوکانی در نزدیکی این محل 

با هم اختلاف پيدا کرده بودند و در اقدامی عجيب مزرعه گندم را آتش زدند.
وی اضافه کرد: یک تيم از ایستگاه شماره ۲ )ميرآباد( آتش نشانی مهاباد به این منطقه اعزام 
شد و پس از چند ساعت تلاش توانستند شعله های آن را خاموش کرده و از گسترش آن به 

سایر مناطق جلوگيری کنند.
  روســتای جموغه در ۱۰ کيلومتری غرب بوکان و در مسير جاده مهاباد - سردشت واقع 
شده است و این منطقه به علت قرار گرفتن مسير تردد روستاهای ایل گورک، از مسيرهای 

روستایی پرتردد این شهرستان محسوب می شود.

  ۲5 تيرمــاه ۱۳۴۳. در صفحه 
اول کيهان و در ميــان کلی خبر 
خارجــی دو تا خبــر جالب وجود 
دارد. در تبریز یک خانم ۳5 ساله در 
سومين زایمان خود سه قلو زایيده 
اســت . در دو زایمان اول هم هربار 
یک دوقلو به این دنيا آورده. از چهار 
بچه قبلی سه نفرشان تلف شده اند. 
اســم مادر نازنين و اسم پدر اروج 
ذکر شده اســت. در بندر لنگه هم 
یک نفر بر اثر گرمای طاقت فرســا 
درگذشته و دو  نفر هم مشاعرشان  
را از دســت داده و دچــار اختلال 
حواس شــده اند . تبليــغ اتومبيل 
ولگا ساخت شوروی و موتور چوپا 
ســاخت آلمان غربی در صفحات 
مختلف درج شده اند. عبدالرحمن 
فرامرزی یادداشــتی نوشــته در 
کيهان و گفته خمين ۱۹۰ تا آبادی 
دارد که بعضی ازآنها بين ۲5۰۰ تا 
5۰۰۰ سکنه دارد و براي همه این 
آبادی ها فقط یک دکتر وجود دارد 
که به گفته خــودش بعضی روزها 
تا ۴۰۰ تا بيمار را ویزیت می کند. 
پليس در یک عمليات هيجان انگيز 
سه توزیع کننده هروئين در تهران 
را بــه دام انداخته؛به نام های جواد 
موســی خانی،  اصغر خيام )رئيس 
باند( و عباس قمــی. پليس با یک 
نفوذی به عنــوان خریدار هروئين 
با این باند مرتبط شده و آنها را در 
جاده آرامگاه به دام انداخته است. 

  شنبه ۲۷ تيرماه ۱۳۴۳. جالب 
اســت مشــابه جوی که در مورد 

انتخاب احتمالــی ترامپ وجود 
دارد در ســال ۴۳ هــم در مورد 
گزینــه جمهوریخواهــان یعنی 
گلدواتر وجود داشته. کيهان تيتر 
زده که جهــان از انتخاب گلدواتر 
به وحشــت افتاده است. در ميان 
آگهی هــای مربــوط به شــاگرد 
اول ها که معمولا خانواده ها برای 
تشــویق نــوگلان خود منتشــر 
می کنند عکس منصور کبکانيان 
برایم جالب بــود. در ذیل عکس 
نوشته شده:  منصور کبکانيان در 
امتحانــات پایان ششــم ابتدایی 
در دبســتان اتحاد با معدل نوزده 
شــاگرد اول بوده اســت. منصور 
کبکانيــان در حــال حاضر عضو 
شــورایعالی فرهنگی کشور است 
و عضو فرهنگستان علوم و استاد 
مکانيــک دانشــگاه اميرکبير. او 
متولد ۱۳۳۱ اســت. گزارشی کار 
شده که طبق آن نيمی از جمعيت 
تهران را مهاجرین شهرهای دیگر 
تشکيل می دهند و نویسنده نرخ 
افزایش جمعيت تهران را 5 درصد 
برآورد کرده که دو و نيم درصد آن 
به خاطر حضور مهاجرین در تهران 
است. خليل اصلانی مردی با هفت 
شناســنامه و از کلاهبردارهــای 
معروف ایــران که یــک ماه قبل 
بعد از بازداشــت  در اهواز و در راه 
انتقال به تبریز  خودش را از قطار 
بيرون انداخته بــود و فرار کرده 
بود در خيابان ژاله تهران توســط 
پليس مخفی شناسایی و بازداشت 

می شود. مراســم فارغ التحصيلی 
دانشگاه پهلوی شــيراز به شکل 
ویژه ای توســط کيهان پوشــش 
داده شده که خب شــاید به این 
خاطر بوده که رئيس دانشــگاه ، 
 اســدالله علم نخســت وزیر قبلی 
و دست راســت محمدرضا بوده 
است. در  حوادث آخر هفته تهران 
دو نفر یکی در مولــوی و یکی در 
سرآســياب دولاب بر اثر ضربات 
چاقو و چوب کشته شــده اند. در 
مولوی یک جــوان اهل نجف آباد 
به نام غلام عليشاهی براي گرفتن 
طلب خود از صاحــب قهوه خانه 
یعنی حبيــب کردخانی مراجعه 
می کند که دعوایی رخ می دهد و 
غلام ابتدا صاحب قهوه خانه و بعد 
شــاگرد او داوود قریشی را مورد 
حمله  قرار می دهد و بعد وحشتزده 
از کار خود،  چنــد ضربه چاقو هم 
به گردن و بدن خــود می زند. بر 
اثر عمليات غلام عليشــاهی اهل 
بيسيم نجف آباد،  حبيب کردخانی 
کشته شده و داوود زخمی شده و 
خودش نيز شرایط بسيار وخيمی 
دارد. رضا نيســانی هم در صفحه 

۱۲ آگهی داده و گفتــه که دارم 
می روم آمریکا و از همه بســتگان 
و دوســتان خداحافظی می کند. 
آن زمان از قرار رفتــن به آمریکا 
بهانه ای برای این طــور آگهی ها 
بوده. در اینترنت جست وجو کردم 
ببينم می توانم ردپایی از وضعيت 
امروز رضا نيسانی پيدا کنم که با 
این نتيجه روبه رو شدم: استاد رضا 
نيسانی متخصص علم مدیریت که 
در اتاق بازرگانی مشهد سميناری 
برگزار کرده و گزارشگر درباره اش 
نوشته:  »لازم به یادآوری است که 
وی در هر فرصت مناسب خودش 
را به کشورش می رساند و سال ها 
تجربه گردشگری جهان را بی هيچ 
چشمداشــتی در اختيار جامعه 
ایران قرار می دهد.« و جایی دیگر 
او را این گونه معرفــی کرده اند:  
دکتر رضا نيسانی، فارغ التحصيل 
رشــته مهندســی و مدیریت از 
دانشــگاه ایالتی کاليفرنيا، مدیر 
ارشــد کمپانی هواپيما ســازی 
مک دانل داگلاس آمریکا، مدیر 
  I.I.C.A ارشــد بازاریابی شرکت

آمریکا ....
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 طبق بررســی روند بازار خودرو در چند روز اخیر و 
نظر کارشناسان بازار خودرو در همه عرصه ها یعنی 
خودروهای وارداتی، چینی و مونتاژی و تولید داخل 
شاهد ریزش قیمت این محصولات بودیم. در بازار 
خودروهای تولید داخل طبق بررسی و گفته ها، این 
ریزش حدود 2درصد بوده است. البته روند باز شدن 
ســامانه فروش خودروهای وارداتی برای عموم در 
این امر بی تاثیر نیست. شاید هم وعده های انتخاباتی 
که منوط بر افزایــش واردات خودرو اســت نیز بر 
کاهش قیمت ها تاثیر گذاشته  . به گفته مدیر طرح 
واردات خودروی وزارت صمــت، در ثبت نام جدید 
خودرو های وارداتی، ۱۳۰ هزار نفر ثبت نام کرده اند. 
وقتی ۱۳۰ هزار نفر ثبت نــام کرده اند یعنی تعداد 
بیشــتری خودروی وارداتی به بازار سرازیر خواهد 
شد که متعادل سازی قیمت ها را نیز در پی خواهد 
داشــت. طرح آخر ثبت نام خودروهای وارداتی در 
واقع بزرگ ترین گشایش سامانه از زمان آغاز مجدد 
واردات خودرو محسوب می شود که اتفاقا برندهای 
خودرویی زیادی نیز در این طرح برای ثبت نام قرار 
داشتند. به نظر می رســد امکان حضور متقاضیان 
جدید در سامانه یکپارچه فروش خودروهای وارداتی 
سیگنال جدی صمت به بازار خودرو به خصوص بازار 
خودروهای وارداتی است و این مسئله فروشندگان 
خودروهای وارداتی حاضر در بازار را تهدید می کند. 
بنابراین فروشندگان به تکاپو خواهند افتاد تا هر چه 
زودتر خودروی در اختیار خود را برای فروش عرضه 
کنند. حضور بیشتر فروشندگان در بازار خودروهای 
وارداتی با توجه به کاهش تعداد مشتریان می تواند 
روی قیمت های بازاری این خودروها تاثیر گذاشته 
و فتیله قیمت را در بازار پایین بکشد.ویروس کاهش 
قیمت خودروهای وارداتی می تواند به تدریج به بازار 
خودروهای مونتاژی و خودروهای دخلی نیز سرایت 
کرده و تا حدودی قیمت بــازاری این خودروها نیز 
تحت تاثیر قرار دهــد. البته که نقش کاهش قیمت 
دلار را نیــز بایــد در این کاهــش قیمت ها دخیل 

دانست. از سوی دیگر، فروش شرایطی و اقساطی ای 
که شــرکت های خصوصــی آغاز کرده انــد، باعث 

رکود بیشــتر در بازار آزاد و البته که کاهش قیمت 
خودروهای تولید داخل شده است.

گاراژ

پرده برداری پارس خودرو از وارداتی های جدیدش
رووی آر ایکس۵ و نیسان سیلفی به زودی قرار است در لیست واردات قرار بگیرند

دو خودروی جدیدی که قرار است پارس خودرو به 
عنوان خودروساز دولتی وارد کند، ریشه چینی دارند. 
یکی نیسان سیلفی از دانگ فنگ و دیگری از شرکت 
سایک چین. خودروبانک درباره تعداد خودروهایی که 
این شرکت قرار است وارد کند، نوشته است؛ شرکت 
پارس خودرو به تازگی از برنامه ریزی های آینده خود 
در حوزه واردات پرده برداشته است. این شرکت قرار 
است حدود ۵۰۰۰ دســتگاه رووی ERX۵ و ۳۵۰۰ 
دستگاه نیسان ســیلفی را تا پایان سال جاری وارد 
کشور کند. براساس اطلاعات به دست آمده، پارس 
خودرو هم اکنون در حال انجام اقدامات لازم برای اخذ 
تأییدیه های فنی است. اگر همه چیز مطابق برنامه ها 
پیش بــرود و تخصیص ارز به موقع توســط مراجع 
ذی ربط صورت گیرد، تا پایان ســال ۱۴۰۳ شــاهد 
 ERX۵ ورود و احتمالا عرضه نیسان سیلفی و رووی
توسط پارس خودرو خواهیم بود. وارداتی قبلی این 

شرکت، زوتی بود. 
     مشخصات نیسان سیلفی

جدیدترین مدل نیسان سیلفی با موتور ۱/6 لیتری 
تنفس طبیعی و گیربکــس CVT روانه بازار جهانی 
شده است. این خودرو با ۱۳۵ اســب بخار قدرت و 
۱۵۹ نیوتن متر گشــتاور موتــور حرکت می کند و 
یک ماشین تک دیفرانســیل FWD است. سیلفی 

2۰2۳ شامل امکانات متنوعی می شود که از جمله 
 ABS، EBD، ESP، آنها می توان به مواردی همچون
TPMS، رینگ های آلیاژ آلومینیومی، سیستم تهویه 
مطبوع اتوماتیک، ایربگ جلو و جانبی، دوربین عقب، 
فرمان برقی، ورود کی لس، اســتارت دکمه ای، قفل 
مرکزی و سانروف اشــاره کرد. ظاهرا ارزش ورودی 

نیسان سیلفی ۱۷ هزار دلار است.
     مشخصات رووی آر ایکس۵

رووی ERX۵ محصــول ســال 2۰۱۹ بــوده و یک 
کراس اوور جمع و جور با ظاهری مقبول و موردپسند 

است. این ماشین هیبریدی قوای محرکه خودرو را از 
پیشرانه هیبریدی شامل موتور ۱/۵ لیتری توربوشارژ و 
یک موتور الکتریکی کوچک دریافت می کند که جمعا 
۱62 اسب بخار قدرت و 2۵۰ نیوتن متر گشتاور دارد. 
گیربکس اتوماتیک با انتقال نیروی موتور به ســمت 
چرخ های جلو، شتاب صفر تا صد 8/2 ثانیه ای، حداکثر 
سرعت 2۰۰ کیلومتر بر ســاعت، تعلیق مک فرسون 
در بخش جلو و تعلیق مولتی لینک در بخش عقب، از 
دیگر مشخصات رووی eRX۵ به حساب می آید. رووی 
eRX۵ با امکانات متنوعی روانه عرضه شده و به عنوان 
یک محصول هیبریدی جایــگاه خاصی در بازار ایران 
خواهد داشت. البته نکته دیگری که درباره این خودرو 
وجود دارد این است که در شوروم پارک وی، فردا موتور 
هم یک نمونه از این خودرو را به نمایش گذاشته است 
که خب مثل همه وارداتی ها انگار چند شــرکت برای 
وارد کردن این ماشین چینی تلاش می کنند. قیمت 
رووی eRX۵ هیبریدی وارداتی جدید پارس خودرو 
در چین بین ۱۹ تا 22 هزار دلار اســت که پیش بینی 
می شود نسخه فول آپشــن و ۱8۵ اسب بخاری آن با 
شعاع حرکت هزار کیلومتری و با قیمت نزدیک به یک 

میلیارد و 8۰۰ میلیون تومان وارد بازار کشور شود.

پایان تولید تمام خودروهای جگوار و آغاز 
برقی سازی!

جگوار تا پایان امسال به تولید تمام محصولات خود پایان خواهد داد تا برای 
آغاز اســتراتژی تمام الکتریکی در سال 2۰2۵ آماده شــود.به گزارش پدال، 
بیش از سه سال از زمانی که جگوار استراتژی بازسازی خود را برای حرکت به 
سمت الکتریکی سازی مطرح کرد می گذرد. طبق این طرح، قرار است جگوار 
تا سال 2۰2۵ به برندی تمام الکتریکی تبدیل شــود و سخنگوی JLR حالا 
خبر از پایان شــش خودروی کنونی جگوار تا پایان سال جاری داده است. به 
 I-Pace و E-Pace ،تایپ F ،سدان و استیشن XE، XF گفته وی، مدل های
همگی از روی خط تولید کنــار خواهند رفت. جگوار در ابتــدا گفته بود که 
کراس اوور الکتریکی I-Pace در کنار موج جدید خودروهای الکتریکی جدید 
این شرکت تولید خواهد شد اما بعداً خودروساز بریتانیایی نظر خود را تغییر 
داد و اعلام کرد که I-Pace هم همراه با خودروهای درون ســوز شرکت کنار 

گذاشته خواهد شد.

قیمت گذاری دستوری
 برای خودرو هم ممنوع شد

 با توجه به انتشار اخباری مبنی بر ممنوعیت قیمت گذاری دستوری در پی آغاز 
ابلاغ برنامه توسعه هفتم، عضو شــورای عالی اجرای سیاست های کلی اصل ۴۴ 
قانون اساسی، تشریح کرد که ممنوعیت قیمت گذاری دستوری خودرو، منوط 
به نظر شورای رقابت پیرامون انحصاری بودن یا نبودن خودرو خواهد بود.صبح 
شنبه 2۳ تیرماه، اخباری مبنی بر اظهارنظر عضو شورای عالی اجرای سیاست های 
کلی اصل ۴۴ قانون اساســی مبنی بر ممنوعیت قیمت گذاری دستوری منتشر 
شد.حمیدرضا فولادگر، ضمن تاکید بر اینکه ابلاغ برنامه هفتم توسعه، راهگشای 
مســائل اقتصادی در دولت چهاردهم خواهد بود، اظهار کرده است: با توجه به 
آغاز ابلاغ برنامه  هفتم توســعه و آغاز فعالیت دولت چهاردهم می توان نسبت به 
راهگشایی برخی از مسائل اقتصادی امیدوار بود.وی ضمن اشاره به ماده ۴8 قانون 
برنامه هفتم توسعه که به قیمت گذاری دستوری اشاره دارد، تصریح کرده است: 
بر اساس این ماده قیمت گذاری دستوری، به استثنای کالاهای اساسی، یارانه ای، 
کالا و خدمات انحصاری و دولتی در دیگر کالاها ممنوع بوده و این موارد در ســه 
تبصره تعریف شده است. در پی این موضوع این سوال مطرح است که آیا خودرو 
هم مشــمول این ماده خواهد بود و با اجرای برنامه  توسعه هفتم، قیمت گذاری 

دستوری آن ممنوع است؟
در این رابطه، این عضو شورای عالی اجرای سیاســت های کلی اصل ۴۴ قانون 
اساسی، در گفت وگو با ایسنا، تصریح کرد: ممنوعیت قیمت گذاری دستوری برای 
خودرو یا غیر آن، بسته به نظر شورای رقابت خواهد بود؛ چنانچه شورای رقابت 
صنعت خودرو را انحصاری اعلام نکند، این موضوع شامل خودرو هم می شود؛ اما 
چنانچه شورای رقابت معتقد باشد که صنعت خودرو همچنان انحصاری است، 

همچنان مشمول قیمت گذاری دستوری خواهد بود.

آئودی جدید با طراحی 90 سال قبل!

در دهه ۱۹۳۰ شــرکت اتو یونیون که بعدها به آئودی تبدیل شد، یک سدان 
اسپرت ۱6 سیلندر طراحی کرد که هرگز آن تولید نشد اما ۹۰ سال بعد، در 
فستیوال ســرعت گودوود 2۰2۴ اولین نمایش عمومی این خودرو بالاخره 
برگزار خواهد شد. Schnellsportwagen یا ماشین اسپرت سریع قرار 
بود نسخه   جاده ای از ماشین مســابقه ای گرندپری Type 22 از دهه ۱۹۳۰ 
باشد. این ماشین قرار بود پیشرانه ۱6 سیلندر با بیش از 2۰۰ اسب بخار قدرت 
و سرعت بالایی برابر با 2۰۰ کیلومتر برساعت داشته باشد  که آن را به یکی از 
سریع ترین ماشین های زمان خود تبدیل می کرد. متاسفانه، این سوپراسپرت 
 ۵2 Type شگفت انگیز هرگز از مرحله طراحی عبور نکرد؛ پروژه اتو یونیون
تا سال ۱۹۳۵ و قبل از شروع جنگ جهانی دوم متوقف شد. اما آئودی تصمیم 
گرفت تا تاریخچه خود را مرور کرده و این وسیله نقلیه خاص را برای جشنواره 
 Crosthwaite & سرعت گودوود 2۰2۴ به زندگی بازگرداند. آئودی شرکت
Gardner را که یک شرکت تولید ماشین های مسابقه ای تاریخی است، برای 
بازســازی اتو یونیون Type ۵2 مأمور کرد. با استفاده از طرح ها و نقشه های 
اصلی، همه چیز از شاسی و پنل های بدنه تا موتور به طور سفارشی برای این 
کانسپت منحصربه فرد ساخته شد. این پروژه از اوایل سال 2۰2۳ آغاز شد و 
بیش از یک سال طول کشید تا تکمیل شود. به محض باز کردن درهای عقب  
لولایی خواهید دید که داخل ماشین یک چیدمان سه نفره دارد، درست مانند 
McLaren F۱ فقط 6۰ ســال زودتر.   Audi قصد داشت که داخل خودرو 
به نظر قدیمی با صندلی های پارچه ای کلاســیک، پنل های چوبی لاک دار و 
عقربه های قدیمی بزرگ باقی بماند  که به نظر موفق بوده اســت. زیر کاپوت 
یک پیشرانه ۱6 سیلندر سوپرشارژر نصب شده است، دقیقا مشابه با آنچه در 
ماشین اصلی استفاده می شد. این نسخه از پیشرانه 6 لیتری به جای پیشرانه 
۴/۴ لیتری طرح اصلی استفاده می کند. آئودی همچنین قدرت خروجی را از 
حدود 2۰۰ اسب بخار به ۵۱2 اسب بخار  افزایش داد. در ضمن، این پیشرانه به 

یک جعبه دنده دستی متصل است.

قیمت قطعی هوندا سیتی اعلام شد

قیمت قطعی خودروی وارداتی هوندا سیتی برای عرضه در سامانه فروش یکپارچه 
خودروهای وارداتی اعلام شد. طبق اعلام شرکت واردکننده هوندا سیتی، این خودرو 
با قیمت قطعی ۱ میلیارد و ۹28 میلیون تومان عرضه خواهد شد. لازم به ذکر است 
برای این خودرو سه سال یا 6۰ هزار کیلومتر )هر کدام زودتر فرا برسد( گارانتی تعیین 
شده است. هوندا CITY از یک پیشرانه ۱/۵ لیتری تنفس طبیعی چهار سیلندر با 
تکنولوژی سوخت رســانی PGM-FI و با حداکثر توان ۱2۱ اسب بخار و گشتاور 
۱۴۵ نیوتن متر بهره می برد. نیروی حاصله از طریق جعبه دنده CVT به چرخ های 
جلو منتقل می شود. شتاب صفر تا ۱۰۰ هوندا سیتی ۱۰/۵ ثانیه و حداکثر سرعت 
آن ۱۹8 کیلومتر بر ساعت اعلام شــده است. همچنین مصرف سوخت این خودرو 
به صورت ترکیبی 6/۳ لیتر اعلام شده اســت. همچنین سیستم تعلیق در قسمت 
جلو از نوع مک فرسون و در قسمت عقب از نوع نیمه مستقل محور پیچشی است. از 
امکانات هوندا سیتی وارداتی می توان به 6 عدد کیسه هوای ۱۰ نقطه ای، نمایشگر 
8 اینچی لمسی کنسول مرکزی با قابلیت پشتیبانی از اتصال اپل کارپلی و اندروید 
اتو، پشتیبانی از اپلیکیشن Honda Connect،  سیستم کنترل پایداری، سیستم 
کنترل حرکت در سربالایی، رادار بین خطوط، سنسور پارک جلو و عقب، صندلی 
ISOFIX، سنسور پایش فشار باد تایرها TPMS ، کروز کنترل، فرمان کمکی برقی، 
استارت از روی ریموت، سیستم ورود بدون کلید به همراه استارت دکمه ای، دوربین 
دنده عقب، سیستم تهویه مطبوع اتوماتیک، سنسور نور، چراغ های LED، رینگ های 

آلومینیومی و آنتن کوسه ای اشاره کرد.

دندهمعکوس 

 نیش ترمز

 چهار چرخ

داشبورد 

دناپلاس، شاهین، تارا و همه داخلی ها در سرازیری کاهش قیمت افتادند

چالش ارز، بزرگ ترین ریزشسنگینقیمتهادربازارداخلیها
مشکل خودروسازان

وزیر صمت در آخرین اظهارنظرش از دلیل کاهش تولید 
خودروسازان دولتی پرده برداشت

 وزیر صمت دولت سیزدهم در جریان یک نشســت از موانع سد راه صنعت 
خودروســازی خبر داد. عباس علی آبادی، وزیر صنعت، معدن و تجارت در 
واپسین روزهای دولت سیزدهم در یک اظهارنظر خودرویی، دلیل کاهش 
تولید خودرو در سه ماهه اول سال جاری را کمبود منابع ارزی و چالش های 
پیرامون آن خواند. اما تکلیف قیمت خــودرو در کارخانه و بازار چه خواهد 

شد؟
وزیر صمت از دلیل افت تیراژ تولید شرکت های خودروساز پرده برداشت. 
عباس علی آبادی در جدیدترین اظهارنظر خودرویی خود دلیل کاهش 
تولید خودرو در ســه ماه اول ۱۴۰۳ را چالش ارزی خودروسازان عنوان 
کرد.آنطور که وزیر صمت دولت سیزدهم خبر داد، محدودیت های ارزی 
گریبان صنعت خودرو را گرفته است. اما این همه ماجرای کاهش تیراژ 
تولید شرکت های خودروساز نیست و براساس صحبت های علی آبادی، 
شــیوه جدید تخصیص ارز نیز مزید بر علت شده تا خودروسازان نتوانند 
آنطور که باید و شــاید در جــاده تولید حرکت کنند. این شــیوه جدید 
تخصیص ارز چیست؟ آنطور که ســکاندار صمت می گوید ارز مورد نیاز 
خودروسازان برای تولید محصولات شان بر اساس پیش اظهاری تخصیص 
پیدا می کند. پیش اظهاری برای تخصیص ارز خودرو یعنی خودروسازان 
باید پیش از دریافت ارز برنامه تولید خود را به سمع و نظر وزارت صمت 
رســانده و در صورتی که مورد برنامه ارائه شــده مورد تایید قرار گرفت، 
خودروسازان می توانند وارد پروسه تخصیص ارز شوند. این شیوه جدید 
برای پرداخت ارز به شرکت های خودروســاز حسابی دست و پای آنها را 
در تولید محصولات شان بسته تا جایی  که علی آبادی دلیل کاهش تولید 
خودرو در بهار ۱۴۰۳ را همین موضوع عنــوان می کند.تولید خودروی 
سواری توسط سه خودروساز بزرگ کشور در بهار سال جاری به نسبت 
مدت مشابه سال گذشــته با افت بیش از ۱2 درصدی مواجه شده است. 
ایران خودرو، سایپا و پارس خودرو در مجموع تا پایان خرداد ۱۴۰۳ حدود 
2۰۳ هزار و 8۰۰ دســتگاه انواع خودروی ســواری تولید کردند. اما سه 
خودروساز بزرگ کشور در همین بازه زمانی در سال گذشته حول و حوش 
2۳2 هزار و ۴۰۰ دستگاه محصول سواری تولید کردند. بنابراین شاهد 
هستیم که تولید خودروی سواری در بهار امسال به نسبت بهار ۱۴۰2 با 
کاهش حدود 28 هزار و 6۰۰ دستگاه همراه بود. به گزارش اقتصادنیوز، 
البته وزیر صمت دولت سیزدهم خوش بین است که مدیران خودروساز 
به این شــیوه جدید عادت می کنند و با تطبیق دادن برنامه تولید خود با 
شیوه پیش اظهاری برای دریافت ارز می توانند در ماه های باقی مانده تا 
پایان سال نه تنها تیراژ تولید را بالا ببرند بلکه از تیراژ تولید سال گذشته؛ 
یعنی یک میلیون و ۳۵۵ هزار دستگاه فراتر رفته و تولید خودرو در کشور 
به قله یک میلیون و ۷۰۰ هزار دستگاهی برسند.البته به نظر می رسد با 
توجه به چالش های متعدد این وعده ها بیشتر به سنگ بزرگی شبیه است 
که تیر صمت به آن نمی خورد. برخی تحلیلگــران معتقدند اجرای این 
شیوه ها سرعت عرضه خودرو به بازار را کاهش داده و قیمت خودرو در بازار 
مستعد بالا رفتن قیمت بازاری خودرو از ناحیه کاهش عرضه شرکت های 

خودروساز خواهیم بود.

لاچ
مک

نی

گاراژ

  قیمت کدام داخلی ها ریزش داشت
 تارا اتوماتیک V2 مدل ۱۴۰۳ در بازار با کاهش ۵ میلیون تومانی به قیمت ۹۳۰ میلیون تومان و تارا دنده ای 

V۱ مدل ۱۴۰۳ نیز با کاهش ۵ میلیون تومانی، ۷6۰ میلیون تومان قیمت خورده است. این خودرو در طول 
۱۰ روز گذشته 6۰ میلیون تومان کاهش قیمت داشته است.

گزارش ها از بازار خودرو نشــان می دهد دناپلاس اتوماتیک توربو آپشنال مدل ۱۴۰۳ در حدود 2۰ میلیون 
تومان کاهش قیمت داشت و یک میلیارد تومان قیمت خورد. دناپلاس اتوماتیک توربو آپشنال مدل ۱۴۰2 

هم با کاهش 2۰ میلیون تومانی، ۹8۰ میلیون تومان قیمت خورده است.
قیمت شاهین دنده ای نیز سقوط کرد. در آگهی های بازار خودرو، شاهین دنده ای مدل ۱۴۰۱ با کارکرد ۴۰ 
هزار کیلومتر سه شنبه بیست و ششم تیر ماه ۵۹۰ میلیون تومان به فروش رسید؛ همچنین در آگهی دیگری 
شــاهین دنده ای مدل ۱۴۰۰ با کارکرد ۵۵ هزار کیلومتر، 6۰۰ میلیون تومان قیمت خورده است.منبع این 
قیمت ها سایت فروش خودرو باما است. سمند سورن پلاس EF۷ دوگانه سوز مدل ۱۴۰۳ در بازار در حدود 
۱۰ میلیون تومان ارزان و ۷۷۰ میلیون تومان فروخته شــد. پژو پارس TU۵ و پژو 2۰۷ اتوماتیک پانوراما از 
محصولات پرطرفدار این شــرکت، هر کدام با افت چهار میلیون تومانی و ۱۱ میلیون تومانی به قیمت 86۳ 

میلیون تومان و ۹8۰ میلیون تومان  به فروش می رسد.

 وب گردی

گجت نیوز نوشت: با توجه به انحلال رسمی 
شــرکت ســازنده برنامه گرند تور، به نظر 
می رســد   همکاری دوســت داشتنی ترین 
مجریان تلویزیونی دنیــای خودرو به پایان 
رســیده اســت. با توجه به انحلال رسمی 
شرکت مشترک جرمی کلارکسون، ریچارد 
 W. Chump همونــد و جیمز می با نــام
and Sons که در واقع شــرکت ســازنده 
برنامه گرند تور بود، به نظر می رسد همکاری 
این تیم ســه نفره محبوب به پایان راه خود 
رسیده است. کلارکسون، هموند و می برای 

پایان رسمی فعالیت شرکت خود، یک مدیر 
تســویه نیز انتخاب کرده اند و با این وصف 
به نظر می رســد   ویژه برنامــه گرند تور که 
در زیمباوه تهیه شــده، آخرین قســمت از 
همکاری مشــترک این سه مجری محبوب 
در یک قاب باشد. در آخرین قسمت منتشر 
 Sand Job شده از گرند تور، یعنی قسمت
نیز هر ســه نفر به اینکه احتمالا ســفر به 
زیمباوه آخرین برنامه آنها خواهد بود اشاره 
کردند.گفتنی اســت، کلارکسون و هموند 
همکاری خود را در برنامه تاپ گیر در شبکه 

بی بی سی و از سال 2۰۰2 آغاز کردند. جیمز 
می نیز از فصــل دوم همین برنامــه به آنها 
پیوست و این ســه نفر با هم در بیش از یک 
دهه، برنامه های بســیاری در حوزه خودرو 
تهیه کردند.با وجود این و در ســال 2۰۱۵ 
در نتیجــه درگیری جرمی کلارکســون با 
تهیه کننده برنامه، هر سه مجری از بی بی سی 
جدا شده و به آمازون پیوستند تا پروژه گرند 
تور از سال 2۰۱6 آغاز شود. در نوامبر سال 
2۰2۳ نیز رسما اعلام شــد که فصل پنجم 

گرند تور، آخرین فصل آن خواهد بود.

پایان گرند تور، جذاب ترین برنامه خودرویی جهان
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تهرانی ها بیشتر از دیگران وام گرفتند 
داده های بانک مرکزی نشان می دهد که ۵۷ درصد از رقم مانده 

سپرده ها و ۶۱ درصد از رقم مانده تسهیلات بانکی در پایان 
اردیبهشت ماه، مربوط به استان تهران بوده است. بانک مرکزی، اخیراً 

آمار و ارقام مربوط به مانده سپرده ها و وام ها تا پایان اردیبهشت ماه 
را از طریق وب سایت رسمی خود منتشر کرد. در این گزارش آخرین 
داده ها از مانده وام بانکی و سپرده های جذب شده از سوی بانک های 

دولتی، خصوصی و همچنین موسسات اعتباری غیربانکی دارای 
مجوز از بانک مرکزی ارائه شده  است. با استناد به داده های بانک 

مرکزی، رقم مانده تسهیلات بانکی تا پایان دومین ماه امسال، حدود 
40/۵درصد بیشتر از مقطع زمانی مشابه سال قبل ثبت شده است. 

ابهام در افزایش قیمت بلیت قطار 
پیش فروش بلیت قطار های مسافری برای بازه یک تا ۲۳ 
مردادماه ساعت ۹ صبح روز یکشنبه ۲4 تیر ماه از طریق 

سکو های مجاز فروش اینترنتی بلیت آغاز شد. فروش بلیت قطار 
در حالی آغاز شده که گفته می شود براساس مصوبه ستاد تنظیم 
بازار قیمت بلیت ها ۳0 درصد افزایش داشته است. اگرچه هنوز 

این خبر به صورت رسمی توسط هیچ مقام مسئولی تایید یا تکذیب 
نشده و پیگیری های ایسنا نیز تا به این لحظه در خصوص افزایش 

رسمی بلیت قطار بی نتیجه مانده است، اما آن طور که برخی از 
آژانس های مسافرتی می گویند این افزایش قیمت در بلیت ها 

اعمال شده است.

یارانه نقدی تیرماه دهک های اول تا سوم واریز شد
یارانه کمک معیشتی مرحله ١٦۱ مربوط به تیر ١٤٠٣ به 

حساب ۱0 میلیون و ۷۵ هزار و ۸۳۶ سرپرست خانوار 
دهک های اول تا سوم واریز و از ساعت ۲4 قابل برداشت 

بود. یارانه تیر ماه به مبلغ۱۱/0۷۵میلیارد تومان بر اساس 
دهک بندی اعلامی از سوی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، 

به حساب سرپرستان خانوار دهک های اول تا سوم در ۲۸ بانک 
عامل سراسر کشور واریز شد. بر همین اساس، در صورتی که 

سرپرستان خانوار جزو دهک های اول تا سوم باشند، مبلغ 400 
هزار تومان به ازای هر نفر به حساب افراد واریز خواهد شد و 

آنها می توانند این مبلغ را در کارت خود داشته باشند.
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  یکی از دلایل موفقیت دولت در مدیریت بازار مسکن این 
بوده که براساس گزارش بانک مرکزی تورم مسکن نسبت 

به سال گذشته تک رقمی شده است. در حالی که تورم 
عمومی هنوز بالاتر از ۳۵ درصد است. این اتفاق تحت تاثیر 
کاهش جریان نقدینگی بوده که سوداگران را از این بازار 

دور نگه داشت. همزمان با اعلام این خبر ابوالفضل نوروزی 
مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی به 

موضوع سقف اجاره بها پرداخته و اعلام کرده در شهر تهران 
امکان افزایش اجاره بیش از ۲۵ درصد نیست و در صورت 

افزایش اجاره بیش از این میزان جرایمی به دنبال دارد.

رکورد قیمت بلیت پرواز نجف-تهران شکست
هفته گذشته قیمت بلیت پرواز تهران-نجف همزمان با تاسوعا و 

عاشورای حسینی به حدود ۱0میلیون تومان افزایش یافت. این در حالی 
است که قیمت بلیت برگشت این مسیر پروازی رکوردشکنی کرد. در 
ادامه نابسامانی بازار حمل ونقل هوایی قیمت بلیت نجف-تهران به ۱۲ 

میلیون تومان رسید. نرخ این پرواز در آستانه تاسوعا و عاشورای حسینی 
به شدت افزایش داشت. برای تاریخ فردا ۲۷ تیرماه ۱40۳بلیت پرواز 

نجف-تهران توسط با قیمت ۱۲ میلیون تومان عرضه شد. نرخ بلیت ارائه 
شده از سوی این سایت برای پرواز هواپیمایی معراج بود. بلیت هواپیمایی 

ایران ایر نیز همین قیمت بود. آتا ایر بلیت پرواز را برای ۲۷ تیرماه با 
قیمت ۱۱ میلیون تومان عرضه کرد.

  رئیس کمیســیون کشــاورزی اتاق بازرگانی ايران از 
تفاوت قیمت تمام شده پسته در ايران و آمريکا می گويد. 
محمدعلی رضايی، رئیس کمیســیون کشــاورزی اتاق 
بازرگانی ايران گفت: قیمت تمام شده پسته در آمريکا پنج 
دلار و در ايران هفت دلار است. آمريکا 7۵0 هزار تن پسته 
تولید کرده و ما با اين همه ظرفیتی که داريم 2۵0 هزار تن. 
  رئیس ســازمان برنامه و بودجه کشــور، گفت: از سال 
گذشته تاکنون بیش از 48۵ قلم کالا از شمول ارز 28 هزار 
و ۵00 تومانی خارج شــد. داوود منظور اعلام کرد که در 
اجرای سیاست محدودســازی تخصیص ارز ترجیحی، از 
سال گذشــته تاکنون بیش از 48۵ قلم کالا از شمول ارز 
28 هزار و ۵00 تومانی خارج شــد و در حال حاضر صرفاً 
واردات ذرت، روغن، کنجاله ســويا و دارو با ارز ترجیحی 

انجام می شود.
  رئیس مرکز توســعه فنــاوری صنعت بــرق و انرژی 
گفت: نصب ســايبان برای هر دو نوع کولــر آبی و گازی، 
بســیار مؤثر بوده و به طور میانگین ســبب کاهش حدود 
30 درصد در مصرف برق خواهد شد. به گفته مافی تغییر 
تنظیم درجه حرارت آســايش از 18 درجه سلسیوس به 
24 درجه سلسیوس، سبب کاهشی معادل 20 درصد در 
مصرف برق خواهد شــد که با توجه به پهنه وسیع مناطق 
با شرايط شــرجی در کشــور، هزينه برای کاهش مصرف 
انرژی در سامانه های سرمايشی و تهويه مطبوع، استفاده 

از سايبان ها است.
  هر اونس طلا با 0/1درصد افزايش به 2423 دلار و 89 
سنت رسید. روز دوشنبه، قیمت ها به بالاترين سطح خود 
از 20 می رسید که شمش به رکورد دو هزار و 449 دلار و 
89 سنت رسید. قیمت طلای آمريکا در دو هزار و 429 دلار 

و 90 سنت ثابت بود.
  با تغییر رويکرد در ارزيابی شــرکت ها، در قانون 3 نوع 
معافیت مالیاتی برای 3 دسته شرکت دانش بنیان، نوپاها 
و شرکت ها و مؤسســات دارای پروانه بهره برداری در نظر 
گرفته شده است. درآمد حاصل از فروش کالاها و خدمات 
دانش بنیان سطح متوسط تا پیشرفته تا سقف 10 میلیارد 

تومان معاف از مالیات هستند.
  معاون مالی تأمین اجتماعی، گفت: در طول دو ســال 
گذشته نیز همان طور که مديرعامل سازمان اعلام کرده بود؛ 
صرفاً يک خط اعتباری موقت به میزان ده همت به منظور 
رفع مشــکلات نظام سلامت کشــور و پرداخت مطالبات 
بخش درمان دريافت شده است. ســید مرتضی حسینی 

ضمن تکذيب ادعای دريافــت 91 هزار میلیارد تومان وام 
بانکی، اظهار داشت: هیچ گونه تســهیلاتی برای پرداخت 

مستمری بازنشستگان دريافت نشده است.
  مديرکل حمل و نقل مسافر سازمان راهداری و حمل 
و نقل جاده ای کشــور گفت: چارتر اتوبوس برای اربعین 
١4٠٣ ممنوع اســت و با توجه به محدوديت هايی که در 
بخش ناوگان داريم از مردم درخواست داريم که از چارتر 
اتوبوس خودداری کنند. داريوش باقرجوان گفت  در مرز 
مهران با تقاصای بسیار بالايی مواجه هستیم و از استان های 
همجوار ناوگان حمل و نقل را برای جابه جايی زائران بسیج 
کرده ايم و از استان های معین استان ايلام ناوگان کمکی در 
مرز مهران حاضر شده اند. پیش بینی اين است که بازگشت 
زائران پس از اتمام مراسم تاسوعا و عاشورا از روز چهارشنبه 
آغاز شود، اما با توجه به همزمانی پايان هفته و تمايل زائران 
برای حضور در عراق برای خواندن ادعیه روز پنجشــنبه 
احتمالا بخشــی ديگــر از زائران روز پنجشــنبه و جمعه 
بازخواهند گشت که ناوگان برای انجام بازگشت زائران در 

مرز مهران پارک شده اند.
  امسال نرخ میوه نسبت به سال گذشته افزايش زيادی 
داشــت اين در حالی است که بر اســاس اعلام مسئولان 
وزارت جهاد، تولید محصولات کشــاورزی روند صعودی 
دارد. آيا قیمت میوه و صیفی جات سروســامان می يابد؟ 
هر کیلو گرم آلو زرد ۵0 تا 89، آلو سیاه 98 تا 120، انگور 
۶8 تا 178، سیب گلاب 70 تا 139، گیلاس 70 تا 230، 
زردآلو ۶8 تا 198، هلو ۵7 تــا 88، گلابی 198 تا 400، 
توت فرنگی 79 تا 88، پرتقال جنگلی 79، شــلیل ۶۵ تا 
98، گوجه ســبز 178 و آلبالو ۶0 تا 12۵ تومان اســت. 
در اين هفته زغال اخته نیز میوه نوبرانه بوده که هر کیلو 
گرم آن به مبلغ 280 هزار تومان به فروش می رســد. در 
بازار میوه های آبدار هر کیلو گرم هندوانه بین 1۶.۵00 تا 
21.800، خربزه 2۵ تا 39، ملــون 27، طالبی 43 و جانا 
27 تا 44.800 تومان قیمت گذاری شــده است. در بازار 
میوه های وارداتی هم موز هر کیلو گرم 70 تا 91.800، انبه 
110 تا 198 و 200 گرم بلوبری 130 تا 300 هزار تومان 

به فروش می رسد.
  هادی سرخوش فعال و کارشناس بازار مسکن گفت: 
امسال بازار اجاره بها شــايد در ظاهر تفاوتی با سال های 
گذشته وجود نداشته باشد، اما افزايش بیش از ۵0 درصدی 
قیمت اجاره مسکن نســبت به سال گذشته وجود داشته 

است.

  نبض بازار

مقایسه قیمت پسته و کاهش هزینه های برق 

برای سفر اربعین به کربلا شــما يا بايد پاسپورت عادی داشته 
باشید يا سراغ پاســپورت ويژه اربعین برويد که هزينه کمی 
برايتان دارد. صدور پاســپورت اربعین سه روز طول می کشد 
و هزينه آن ۶۵ هزار تومان است. اينجا به چند سوال در مورد 

دريافت پاسپورت برای سفر اربعین پاسخ می دهیم:
 چه کســانی می توانند از گذرنامه اربعین استفاده 

کنند؟
گذرنامه اربعین يا پاسپورت زيارتی، پاسپورتی است که تنها 
برای ايام اربعین و تنها جهت مسافرت به کشور عراق و شرکت 
در مراسم پیاده روی اربعین، قابل استفاده است، گذرنامه زيارتی 
برای افرادی است که پاسپورت ندارند يا گذرنامه آن ها منقضی 
شده است، گذرنامه اربعین را می توان به روش حضوری و آنلاين 
درخواست داد و هزينه آن نیز بســیار کمتر از پاسپورت های 

عادی است.
 دریافــت گذرنامه اربعین از چــه طریقی صورت 

می گیرد؟
افرادی که مهلت گذرنامه آن ها به پايان رســیده است برای 
صدور گذرنامه مجدد می توانند از دو طريق دفاتر پلیس +10 
و اپلیکیشن پلیس من اقدام کنند و افرادی که گذرنامه عادی 
می خواهند )قرمزرنگ( تنها برای بار اول به دفاتر پلیس 10+ 
مراجعه کنند. شــما می توانید با نصب اپلیکیشن پلیس من، 
برای دريافت پاسپورت زيارتی اقدام کنید. برای مشاهده نسخه 
 police-man.ir وب اين اپلیکیشن می توانید به وب سايت
مراجعه و گزينه پلیس گذرنامه و اماکــن را بزنید. بعد از وارد 
کردن اطلاعات و بارگذاری مدارک، درخواســت شــما برای 

دريافت گذرنامه ارسال خواهد شد.

 گذرنامه اربعین چقدر اعتبار دارد؟
به طور معمول، هنگامی که يک شخص، برای ثبت نام گذرنامه، 
به روش حضوری يا از طريــق برنامه پلیس من اقدام می کند 
و پاسپورت وی صادر می شــود، اين گذرنامه، همچون پروانه 
گذر مرزی، مادام العمر نیســت، بلکه مدت اعتبار آن، دارای 
محدوديت زمانی اســت که در حال حاضر، اين مدت، برای 
پاسپورت اتباع ايرانی، پنج سال است و پس از پايان اين مدت، 

دارنده بايد برای تمديد پاسپورت اقدام کند.
 مدارک لازم برای دریافت گذرنامه اربعین چیست؟

مدارک لازم برای دريافت گذرنامــه موقت، همچون مدارک 
دريافت پاســپورت دائمی است،. شــما بايد شناسنامه خود 
را حتما تحويل دهید. شناســنامه افراد بالای 1۵ ســال بايد 
عکس دار باشد و افراد زير 1۵ سال علاوه بر شناسنامه، گواهی 
اشــتغال به تحصیل، دفترچه بیمه يا گذرنامه عکس دار نیاز 
دارند. همچنین شــما بايد کارت ملی يا در صورت نداشــتن 
کارت ملی، برگه تأيید از ثبت احوال را ارائه دهید. يک قطعه 
عکس و همچنین اجازه خروج از کشور برای خانم های متاهل 
و رضايت نامه پدر در صورت زيرسن قانونی بودن از ديگر موارد 
مورد نیاز است. زنان در صورت فوت همسر به گواهی فوت و در 
صورت طلاق به اصل برگه طلاق نیاز خواهند داشت و مردان 
بايد کارت پايان خدمت يا معافیــت را ارائه کنند. همچنین 
کسانی که دانشــجو يا محصل هســتند بايد نامه اشتغال به 
تحصیل داشته باشــند. برای دريافت گذرنامه اربعین نیازی 
به اجازه محضری همسران نیســت. تنها شرط برای دريافت 
گذرنامه برای زنان، حضور آن ها به همراه همسر خود در اداره 

گذرنامه است.

   اقتصاد خانواده

همه هزینه های دریافت گذرنامه برای سفر اربعین
آبان فرزیان| روز دوشنبه حدود شش ساعت در خانه 
منتظر ماندم تا پیک سفارشم را از يک فروشگاه اينترنتی 
معروف تحويل دهد. راســتش از لحظه ثبت ســفارش 
حس کردم کاســه ای زير نیم کاسه است. با خودم گفتم 
چطوری فروشگاه حاضر شــده ظهر روز تعطیل تاسوعا 
به خدمات رســانی ادامه دهد اما چون محصول تخفیف 
خوبی خورده بود و به آن نیاز داشتم،  دلم را زدم به دريا و 

سفارش را ثبت کردم. 
روز موعود با ذوق و شوق چشــم دوختم به زنگ در و از 
ســاعت 9 صبح تا سه ظهر انتظار کشــیدم. ساعت سه 
و 1۵ دقیقه ظهــر مايوس و ناامید با پشــتیبانی تماس 
گرفتم. خانمی مودبانه عذرخواهــی کرد و پس از چند 
ثانیه انتظار اطلاع داد نمی توانند بســته را امروز تحويل 
دهند. جا خوردم و عصبانی شدم اما سعی کردم به اوضاع 
مسلط باشم. پرســیدم علت بدقولی چیست. با صدايی 
مهربان اما لحنی باسمه ای گفت من از شما مشتری عزيز 
عذرخواهی می کنم ولی بسته بندی سفارش امکان پذير 

نبوده. 
زبانه کشیدن شــعله های خشــم را در اعماق وجودم 
احساس می کردم ولی باز به شــیطان لعنت فرستادم و 
پرسیدم يعنی چسب و کارتن بســته بندی فروشگاه به 
اون بزرگی تموم شده؟ ســه ثانیه سکوت محض برقرار 
شــد. دوباره با همان لحن تصنعــی عذرخواهی کرد و 
گفت بعضی وقت ها به خاطر بدقولی فروشنده ها امکان 
تامین کالا در موعد مقرر وجود ندارد و ما شرمنده شما 

می شويم و...
حالا داشــت دود از گوش هايم بیرون می زد. برايم مثل 
روز روشن بود حداقل از ساعت 9 صبح فهمیده  اند امکان 
ارسال بســته وجود ندارد منتها با خباثتی شگفت انگیز 
موضوع را به من اطــلاع نداده اند. پرســیدم دقیقا کی 
متوجه بدقولی فروشنده و بدعهدی در تامین کالا شده اند 
و چرا عقلشان نرســیده موضوع را به من اطلاع بدهند. 
صدايی مثل نوار ضبط شده از توی گوشی می آمد. اپراتور 

بود و همچنان لاينقطع عذرخواهی می کرد.
لابد پیش خودش فکر می کرد بــا آدمی عقده ای طرف 
اســت و تاکید زياد روی عذرخواهی يــا تصديق مداوم 
اينکه حق با اوست موجب می شــود آرام بگیرد. خودم 
می دانســتم حق با من اســت و اينکه اپراتــور مدام به 
اين نکته اشــاره می کرد تنها بنزين روی آتش خشمم 
می ريخت. می دانید قسمت شگفت انگیز ماجرا کجاست؟ 
اينکه فروشگاه بزرگ و معروف کاملا اطلاع دارد چنین 
اتفاقی محتمل است. بالاخره وقتی شما به لطف تحريم 
و موقعیت ويژه اقتصادی کشور، بازاری بزرگ را صاحب 
می شــويد و بدون وجود رقیب قدرتمند شــماره يک 
آن بیزينس می شــويد، موفقیت امری دور از دسترس 

نخواهد بود. 
طبیعی است کسب و کار شما ســريع رشد کند و بزرگ 
 شويد. افزايش مشتری و بالا رفتن تعداد فروشنده هايی 
که بايد با آنها در قالب Marketplace ســروکله زد، 
چالش بزرگی است و قطعا اين وسط بدقولی  پیش می آيد 
اما وقتی اين رويه تکرار می شــود، آدم عاقل دنبال حل 

مشکل خواهد رفت.
من مدت هاست مشتری اين ســايت اينترنتی معروف 
هستم. اولین سفارشم را در ســال 8۵ ثبت  کرده ام و در 
ماه حداقل چهار بار مزاحمشان می شوم. تا دلتان بخواهد 
ازشان چیزهای عجیب و غريب هم ديده ام. مثل ارسال 
ساعت مســتعمل و کفش تقلبی اما به دلايلی که قبلا 
گفتم مجبورم همچنان به ايــن رابطه بیمار ادامه دهم. 
يادم می آيد چند وقت پیش بدقولی با سروشکل ديگری 
اتفاق افتاد. تحويل بســته را ساعت ســه ظهر تا 9 شب 
انتخاب کرده بودم اما در کمال شگفتی پیک ساعت يک 
و 3۵ دقیقه ظهر که برای انجام کاری بیرون خانه بودم 
به تلفنم زنگ زد. توجیهش عالی بود؛ گفت چون خیابان  
خلوت بوده کارش زود تمام شــده و بسته را قبل ساعت 
مقرر آورده. اگرچه اشاره مستقیم نکرد اما لحن کلامش 
طوری بود که انگار بايد به خاطر موفقیتش هورا بکشم و 
جايزه بدهم. گفتم مرد حسابی احتمال بده قبل ساعت 
مشخص شده خانه نباشم. قشنگ معلوم بود استدلالم را 
قبول ندارد اما چون در فرهنگ سازمانی  بهشان آموخته 
بودند کل کل کردن با مشتری می  تواند مستوجب عقوبت 
شود، عذرخواهی کرد و گفت همکارانش به زودی برای 

تعیین زمان تحويل جايگزين تماس خواهند گرفت.
آن مرتبه هم پشــتیبانی عذرخواهی کرد. بعد پیامکی 
برايم ارسال شد. تقريبا مشــابه همین مورد اخیر. متن 
پیامک هم حاوی عذرخواهی اســت. همچنین تاريخ و 
بازه جديدی را برای تحويل بســته به سلیقه خودشان 
انتخاب کرده  اند اما حداقل عقلشــان رسیده از مشتری 
بخواهند در صورت نارضايتی با استفاده از لینک انتهای 
پیامک ظرف مدت ســه ســاعت تغییــرات مدنظرش 
را اعمال کند. کارشــان بد نیســت اما اگــر نظر من را 
بخواهند پیشنهاد می دهم در مواردی که مشتری ثبت 
سفارش کرده و قرار است برای چند ساعت يک لنگه پا 
در آدرس موردنظر انتظار بکشد، بخشی از توان نیروی 
انسانی بخش پشــتیبانی را به کار بگیرند و طی تماس 
تلفنی بگويند الکی وقتش را تلف نکند چون خودشان، 
پیک شان، بخش بسته بندی يا فروشنده های همکارشان 
بدقولی کرده اند. اگر هزينه چنین کاری زياد می شــود، 
می توان موضوع را در قالب پیامک اطلاع رسانی کرد. فکر 
نمی کنید اين روش نسبت به عذرخواهی مکرر پرسنل 

بخش پشتیبانی، متمدنانه تر باشد؟

   بی ستون

زنگ بزن بگو چشم انتظارم نباش!
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616 هزار

پنج میلیون و 200 هزار

یک میلیون و 900 هزار

چهار میلیون و 980 هزار

733 هزار

یک میلیون و 770 هزار

یک میلیون و 154 هزار

725 هزار

یک میلیون و 768 هزار

یک میلیون و 360 هزار

پرفروش ترین هدفون بلوتوثی

کیو سی وای

سامسونگ

ریمکس

ریمکس

هایلو

شیائومی

کیو سی وای

آنر

هوآوی

هیسکا

T13x 

Galaxy Buds2 Pro

36 

2024 2

X1 2023

Redmi Buds 5

HT05

EARBUDS X3 LITE

FreeBuds SE 2 

FX-519

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

قیمت انواع ظرفشویی

جی پلاس

جی پلاس

پاکشوما

دوو

بکو

کنوود

پاکشوما

پاکشوما

جی پلاس

جی پلاس

GDW-N4983S

GDW-M1352W 

PDA 3511 W 

DDW-30T1252 

BDFN36641

KDW3141

PDB 3512 W 

PDA 3511 S

GDW-M1463S 

GDW-L463W

35 میلیون

25 میلیون و 834 هزار

28 میلیون و 605 هزار

23 میلیون و 600 هزار

28 میلیون

37 میلیون و 280 هزار

32 میلیون

28 میلیون و 900 هزار

28 میلیون و 640 هزار

27 میلیون و 800 هزار

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

فروش 58 هزار و 370

63 هزار و 590

15 هزار و 822

هزار و 760

40 میلیون و 610 هزار

37 میلیون و 220 هزار

22 میلیون و 660 هزار

14 میلیون و 590 هزار

شش میلیون و 920 هزار

سه میلیون و 410 هزار و 400

جدول قیمت طلا و ارز

دلار  آمریکا

یورو 

درهم امارات

لیر ترکیه

سکه تمام جدید

سکه تمام قدیم

سکه نیم بهار 

سکه ربع بهار

سکه گرمی

طلای 18 عیار

کمترین 57 هزار و 890

63 هزار و 200

15 هزار و 699

هزار و 750 

40 میلیون و 156 هزار

36 میلیون و 995 هزار

22 میلیون و 660 هزار

14 میلیون و 590 هزار

-

سه میلیون و 384 هزار و 300

  دیجیتال

جذابیت پیش خرید یک گوشی عجیب
دیجی کالا اقدام به پیش فروش جدیدترین موبایل های سامسونگ کرده است

سامسونگ در روزهای اخیر دو گوشــی گلکسی زد فولد ۶ و 
زد فلیپ ۶ سامسونگ را به بازار جهانی عرضه کرد. تنها چند 
ساعت پس از اين اتفاق در ايران، ديجی کالا اقدام به پیش فروش 
گوشی ها کرد. يعنی درست همان کاری که در تعداد ديگری 
از کشــورهای به اصطلاح جهان اولی، هر ســال تعداد زيادی 
از گوشــی بازهای حرفه ای را سر ذوق و شــوق می آورد. اين 
اتفاق با استقبال زيادی از سوی خريداران قرار گرفت. ما روز 
يکشنبه در گزارشی به مشخصات اين دو موبايل پرداختیم. اما 
اگر درحال حاضر بخواهید سراغ خريد زد فولد ۶ برويد، بايد 
107 میلیون و ۵00 هزار تومان پول داشــته باشید. ظرفیت 
داخلی اين موبايل 2۵۶ گیگابايت و رم آن 12 گیگابايت است 

و دوربین ۵0 مگاپیکســل دارد. اين گوشی لقب باريک ترين 
گوشی تاشو را به خود اختصاص داده است. قیمت گلکسی زد 
فلیپ ۶ اين روزها نزديک به ۶۵ میلیون تومان است. دوربین 
آن ۵0 مگاپیکسل بوده و يک گوشی تاشو به حساب می آيد. 
اين موبايل به دلیل ظاهر زيبايی که دارد در همین مدت کوتاه 
طرفداران زيادی پیدا کرده. همین حالا که شما اين گزارش و 
مصاحبه با سه خريداری که اولین گوشی های جديد سامسونگ 
را خريده اند می خوانید، پیش فروش اين مدل های کمی عجیب 

و هیجان انگیز در ديجی کالا ادامه دارد.
 یک گوشی باز حرفه ای!

علی اديب متولد ســال 1373و از اولین خريداران گوشــی 

گلکسی زد فولد در ايران است. او اندرويدباز بوده و از آنجايی که 
عاشق دنیای فناوری است همیشه آخرين گوشی های روز دنیا 
را تهیه می کند. علی در حال حاضر يک گوشی S23 Ultra و 
يک گوشی پیکسل 8 پرو هم دارد اما با اين وجود تصمیم گرفته 
تا گوشی جديد سامسونگ را هم به ســبد موبايل های خود 
اضافه کند. او از اينکه اين گوشی توانسته بعد از ارائه چندين 
نسل اشکالات خود را بهبود دهد و حالا به يک گوشی مجهز و 

کاربردی تبديل شده راضی است.
 علی اديب از طريق اخبار متوجه پیش فروش گوشــی جديد 
سامسونگ در ديجی کالا شــده و پس از اينکه پیامک اعلام 
پیش خريد گوشی را از سوی ديجی کالا دريافت کرده، تصمیم 
خود را برای خريد اين گوشــی نهايی کرد. او معتقد است اين 
گوشی همچنان در برخی موارد مثل دوربین نقاط ضعفی دارد 
اما حالا با جنس بدنه کیفیت بهتــر و صفحه نمايش قوی تر، 
تبديل به يک گوشــی کاربردی شــده که نقاط ضعف آن به 

چشم نمی آيد.

 تغییر گوشی از آیفون به سامسونگ
کامران کاظمی از مديران میانی يکی از بانک های کشور بوده و 
به واسطه شغلی که دارد با تکنولوژی های روز درگیر است. او 48 
سال دارد و قبل از اينکه به گوشی های سامسونگ روی بیاورد 
يک اپل باز حرفه ای به حساب می آمد. اما بعد از محدوديت های 
زيادی که در گوشی های اپل برای اپلیکیشن های ايرانی ايجاد 
شد، تصمیم گرفته که از گوشی های اندرويدی استفاده کند. 
به نظر او  پرچمداران سامسونگ به دلیل نداشتن محدوديت 
بهترين گوشی های سیســتم عامل اندرويد هستند.  کامران 
به خاطر امکاناتی که زد فولد ۶ در اختیار کاربران قرار می دهد 
به سمت استفاده از اين گوشــی آمده و می گويد: می دانم که 
گوشی S24 Ultra  شــايد در برخی زمینه ها از گوشی های 
تازه معرفی شده سامسونگ هم بهتر باشد اما می خواستم با يک 
گوشی نوآورانه تر سر و کله بزنم و صفحه بزرگی که اين گوشی 
در اختیار من قرار می دهد ويژگی جذابی است. با استفاده از اين 
صفحه نمايش می توانم نوت برداری از جلسات داشته باشم و از 

يک صفحه بزرگ تر با امکانات قوی تری بهره مند شوم. همچنین 
ويژگی های هوش مصنوعی که در اين گوشی قرار گرفته مرا 
بســیار تحت تأثیر خود قرار داده به طوری که بعد از پنج سال 
تصمیم گرفتم گوشی خودم را عوض کنم و يک گوشی جديد 
بخرم. او می گويد قیمت مناسب پیش فروش و کاور و تجهیزات 
ديگری که ديجی کالا به طور رايگان برای مشتری می فرستد او 

را مجاب کرده تا پس از پنج سال موبايل جديد بخرد.
 من عاشق گوشی سامسونگ هستم

محمد صادقی عاشق گوشی های سامسونگ است. او 40 سال 
داشــته  و در حال حاضر يک S21  اولترا دارد که بسیار از آن 
راضی است. محمد، چندی پیش تصمیم می گیرد که گلکسی 
زد فولد ۵ را بخــرد اما در نهايت تصمیــم می گیرد تا اندکی 
بیشتر صبر کند و آخرين مدل اين سری را تهیه کند تا بتواند 
با انقلابی ترين فناوری های سامسونگ سروکار داشته باشد. او 
به خاطر Cpu قوی تر و صفحه  نمايش بهتر و ويژگی های بهبود 
يافته ديگر اين گوشی نسبت به نسل پیشین خود، بی درنگ 

در طرح پیش فروش گوشــی جديد سامسونگ از ديجی کالا 
شرکت کرده و اين گوشی را خريده است. 

محمد عاشق کتاب خواندن و ديدن فیلم و سريال است و آنها 
را از طريق گوشــی خود دنبال می کند. او تأکید دارد صفحه 
نمايش گوشــی های فولد برای خوانش کتاب يا ديدن فیلم و 
سريال بهترين گزينه در میان گوشی های هوشمند موجود در 
بازار است و برای اينکه بتواند اوقات فراغت خود را با استفاده از 
تکنولوژی اين صفحه نمايش سپری کند، بسیار هیجان زده 
اســت. او ادامه داد: با نگاهی به بخش بررسی و نظرات گوشی 
قبلی اين سری يعنی زد فولد ۵ در ديجی کالا، مطمئن شدم که 
خريداران اين گوشی از داشتن آن راضی هستند و اين گوشی 
جواب خود را برای نیازهای کاربران پس داده اســت. بخش 
بررســی و نظرات در ديجی کالا همیشه به تصمیم گیری من 
برای خريد کالا کمک می کند و ايــن بار هم با تکیه بر همین 
نظرات و بررسی تخصصی، عزمم را جزم کردم تا گوشی جديد 

سامسونگ را تهیه کنم. 

  بازارگردي 

معرفی ماشین های ظرفشویی  محبوب بازار
برای خرید پرفروش ترین ظرفشویی بازار حداقل باید 24 میلیون تومان هزینه کنید

گروه بازار |ظرف شستن دو حالت دارد، یا عاشقش هستی یا از آن متنفری. بعضی ها می گویند با ظرف شستن مدیتیشن می کنند و همه مشکلات زندگی را زمانی که ظرف می شویند، 
توی ذهنشان حل می کنند. بعضی ها هم می گویند چرا وقتشان را بیهوده پای سینک ظرفشویی هدر بدهند و به جای ظرف شستن کلی کار دیگر انجام می دهند. طرف حساب ما این افراد 

هستند که دنبال ماشین ظرفشویی هستند، پس اگر می خواهید از کف بازار باخبر شوید، قیمت پرفروش ترین ماشین ظرفشویی بازار حدود 24 میلیون تومان است.

DDW-30T1252 ۱   دوو مدل

اين ماشــین ظرفشــويی با ويژگی های خــاص خود باعث 
صرفه جويی در زمان، انرژی، و آب می شــود. اما مهمترين 
ويژگی داشتن سیستم عیب ياب هوشمند است که اين امکان 
را به کاربر می دهد در صورت وقوع هرگونه مشــکل، خیلی 
راحت و سريع آن را شناســايی و برطرف کند. اين دستگاه 
دارای صفحه نمايش LED است و دو سبد شست وشو و دو 
بازوی آبپاش دارد که می توانید از همه فضای اين دســتگاه 
اســتفاده کنید. مخزن شست  وشــوی اين ظرفشويی تمام 
اســتیل اســت به همین دلیل  طول عمر بالايی دارد. اين 
دستگاه پنج برنامه شست وشو دارد که مهمترين آن  برنامه 
Intensive برای ظروف بسیار کثیف، و برنامه Eco برای 
صرفه جويی در مصرف آب و انرژی است.  اين ماشین سیستم 
ايمنی قفل کودک هم دارد کــه از وقوع حوادث غیرمنتظره 
جلوگیری می کند و همچنین، بــا میانگین مصرف آب 10 
لیتر، از نظــر صرفه جويی در مصرف آب نیــز به عنوان يک 

ماشین ظرفشويی به صرفه شناخته می شود. 
قیمت: 24 میلیون تومان

ماشین ظرفشويی پاکشــوما مدل PDA 3511 S انتخاب 
مناســبی برای  خانواده های پرجمعیت اســت. اين ماشین 
ظرفشويی سه سبد ظرفشــويی دارد که فضای کافی برای 
شست وشــوی ظروف يک وعده غذای 1۵ نفــره را فراهم 
می کند. اين ماشــین ظرفشــويی، قابلیت شســتن میوه و 
سبزی هم دارد و  به راحتی و بدون نیاز به استفاده از ظرف 
يا ابزار ديگری می توانید میوه و سبزيجات را بشويید. يکی از 
ويژگی های مهم اين محصول، کم صدا بودن آن اســت. اين 
ماشین ظرفشويی به گونه ای طراحی شده است که حتی در 
حین کار کردن، صدای کمی تولید می کند. اين محصول با 
ظرفیت1۵ نفره، قابلیت شست وشوی همزمان انواع ظروف 
مختلف از جمله ظروف آشپزخانه، شیشه ها، قاشق وچنگال ها 
و ســاير لوازم را دارد. اين ماشین ظرفشــوبی مجهز به قفل 
کودک هم هست و با خیال راحت می توانید دستگاه را روشن 
کنید و به کارهايتان برسید. در حال حاضر فقط رنگ نقره ای 

اين محصول در فروشگاه ها موجود است.
قیمت: 28 میلیون و 900 هزارتومان

اگر دنبال يــک محصول پرظرفیــت، مدرن با کاربری آســان 
می گرديد، ماشــین ظرفشــويی مدل M150 بهترين گزينه 
است. ظرفیت شست وشوی اين ماشین ظرفشويی 14 نفره و برای 
خانواده های پر جمعیت مناسب است. ماشین ظرفشويی ايکس 
ويژن مدل M150/W/S هشت برنامه متنوع و چهار عملکرد 
متفاوت شست وشوی ظروف دارد .داخل اين ماشین ظرفشويی از 
استیل ضد زنگ ساخته شده و مجهز به سه سبد مجزا برای چیدن 
ظروف است. همچنین اين دستگاه جزو مدل های کم مصرف و 
رده مصرف انرژی آن A++  است . قابلیت باز شدن خودکار در پس 
از پايان کار، امکان تنظیم ارتفاع سبد برای شستن ظروف بلندتر، 
قابلیت شست وشوی دو ناحیه ای و خشک کن اضافی برای خشک 
کردن بهتر ظروف از ســاير ويژگی های اين محصول است. اين 
محصول با برخورداری از سیستم خشک کن قدرتمند به کمک 
جريان هوای گرم در داخل ماشین، ظروف را  بدون هیچگونه لک 
تحويل می دهد، چون خشــک کن حرارتی به سرعت وارد عمل 

می شود و رطوبت ظروف را از بین  می برد.
قیمت: 29 میلیون تومان

M150/W/S ۲     ایکس ویژن مدلPDA 3511 S ۳   پاکشوما مدل

۱    نکات مهم قبــل از تنظیم و امضای 
قرارداد پیش فروش آپارتمان

پیش فروش ســاختمان در واقع خیلی سخت تر 
از خريد آپارتمان نوســاز يا کلنگی اســت. چون 
وقتی ملک کامل اســت خريدار شمايل واقعی و 
موقعیت آپارتمان مورد نظر را می بیند، اما داستان 
پیش فروش خیلی متفاوت است چون همه چیز 
روی کاغذ است، خیلی پروژه پیشرفت کرده باشد، 
ممکن است يک اســکلت ببینید که هنوز کلی 

کار دارد. پس قبــل از تنظیم قرارداد و همچنین 
قبل از امضای آن بايد به چنــد نکته خیلی مهم 

توجه کنید:
   اول از همــه بايد بدانید کــه تنظیم قرارداد 
پیش فروش ســاختمان در بنــگاه و يا به صورت 
دستی بین خريدار و فروشنده ممنوع است. طبق 
قانون پیش فروش ساختمان که سال 89 تصويب 
شده هرگونه تنظیم قرارداد پیش فروش ساختمان 
در  بنگاه مشــاوران املاک ممنوع است و بايد در 

دفاتر اسناد رسمی انجام شــود. همین چند روز 
پیش هم معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع 
جرم دادگستری اســتان تهران در پیامکی اعلام 
کرد، پیش فروش ســاختمان بدون تنظیم سند 
رســمی، مجازات دارد. به همین دلیل بايد برای 
تنظیم قرارداد به دفاتر اسناد رسمی مراجعه کنید 
تا مو لای درز قراردادتان نرود. قرارداد رســمی  
پیش خريد آپارتمان فقط در دفاتر اسناد رسمی 
نوشته می شود و بعد از پايان پروژه، سند رسمی 

به نام خريدار منتقل می شود.
   استعلام پلاک ثبتی ملک. نکته مهم ديگری 
که  حتما بايد  قبل از نوشــتن و امضای قرارداد 
به آن دقت کنید، پلاک ثبتی ملک اســت. پلاک 
ثبتی را سازنده يا شرکت تعاونی و انبوه سازی که 
طرف حساب شماســت، به خريدار بدهد. وقتی 
پلاک ثبتــی را گرفتید می توانید بــا مراجعه به 
اداره ثبت اسناد رسمی و ارائه آن، از اصالت سند 
مالکیت ملک استعلام بگیريد . وقتی از پلاک ثبتی 

استعلام می گیريد، اطلاعات ملک و آخرين مالک، 
وضعیت توقیفــی و ممنوع المعامله نبودن برای 

خريدار مشخص می شود. 
  لطفا از  شــماره پروانه و جواز ســاختی که 
مالک از شــهرداری گرفته غافل نشويد.  شماره 
پروانه ساخت بايد در قرارداد نوشته شود. پروانه 
ساخت خیلی مهم است چون  تا قبل از گرفتن اين 
مجوز اجازه  درج اين آگهی برای پیش فروش را 
ندارند. مالک يا شرکت سازنده  بايد پروانه ساخت 
ساختمان را از شهرداری دريافت کند و شناسنامه 
مســتقل برای هر واحد که جزئیات و مشخصات 
کامل در آن درج شــده اســت را داشــته باشد. 
همچنین پس از به اتمام رسیدن پروژه، اداره ثبت 
اين موضوع را بررسی می کند. بیمه نامه مسئولیت 
فروشنده هم بايد در قرارداد نوشته شود. مالک يا 
شرکت سازنده که با شــما قرارداد می بندد، بايد 
مسئولیت خود را مقابل خساراتی که ممکن است 

در مسیر پروژه پیش بیايد، بیمه کند.
  بعد از اينکه خیالتان از پروانه ساخت، پلاک 
ثبتی، اصالت ملک و بیمه نامه راحت شد،  بايد در 
نوشتن قرارداد به نام و نام خانوادگی، تاريخ تولد، 
شماره شناسنامه، کد ملی، آدرس و شماره تماس، 
فروشــنده دقت کنید. يعنی حتما بايد مدارک 
فروشنده، مثل ســند ملک، قرارداد ساخت و يا 
مشارکت و نحوه تقسیم ملک بین مالک و سازنده 
را با مدارک شناسايی که ارائه کرده و در قرارداد 

درج شده، يکی باشد.
   بعد از مرحله تطبیق مشخصات فردی، توجه 
به جزئیــات ملکی که می خواهیــد پیش خريد 
 کنید خیلی مهم است. شايد نکات ريزی باشد، 
اما زمان تحويل گرفتن آپارتمان ممکن اســت 
مشکل درست کند. مهمترين نکته متراژ واحدی 
است که می خريد، چون ممکن است بعد از پايان 
پروژه واحد کوچکتری به شما بدهند. بعد از آن 
بايد به مســاحت اعیانی و تعداد اتاق های واحد 
مســکونی توجه کنید. اينکه واحد شما در کدام 
طبقه قرار دارد و با اشتراکات برق، آب، گاز، تلفن 
به شما تحويل داده می شود، نیز خیلی مهم است. 
اگر آپارتمانی که پیش خريد می کنید، پارکینگ 
و انباری هــم دارد، درج آن در قــرارداد اهمیت 
زيادی دارد. شــايد بعد از پايان پروژه به شــما 
بگويند چنین چیزی در قــرارداد نبوده و بدون 
پارکینگ و انباری بمانید. قــرارداد پیش خريد 
آپارتمان پر از جزئیات است که نبايد بگذاريد از 
زير دستتان در برود.  پس برای جلوگیری از هر 
مشکلی و درگیری با سازنده ملک، همه جزئیات 
را که شامل چند خوابه بودن ملک، جنس مصالح 
مورد اســتفاده، درهای واحد مســکونی، نصب 
بودن کلید و پريزها، ســیم کشــی، رادياتورها، 

آيفون، کابینت، اجاق گاز، شیرآلات، دستگیره ها، 
سرويس بهداشــتی می شــود،  در قرارداد اضافه 

کنید.
    درباره موقعیت و مشخصات فنی و معماری 
ســاختمان هم بايد در قرارداد به صورت مفصل 
توضیح داده شــود. تعداد طبقات ســاختمان 
مورد نظر،  تعــداد واحدها، متــراژ زيربنای نوع 
نمای ساختمان، نوع مصالح مصرفی ساختمان، 
سیســتم گرمايشی و سرمايشــی، قسمت های 
مشترک و قدرالسهم ملک و  ... هم بايد در قرارداد 

نوشته شود.
  يکی از نکاتی که بايد به آن توجه کنید، قطعی 
کردن تاريخ تحويــل ملک اســت. وقتی زمان 
تحويل ملک را در قرارداد بنويســید، يعنی يک 
سند قانونی در دست داريد که به عنوان ضمانت 
ســاخت و تحويل ملک در نظر گرفته می شود. 
در اين صورت اگر ســازنده ملــک را با تاخیر به 
خريدار تحويل بدهد، می توانید درخواست ضرر 
و زيان کنید. برای اين کار هم خســارت ديرکرد 
روزانه براســاس قیمت اجاره همان ملک را هم 
تعیین کنید و در قرارداد بنويسید. با درج اين بند 
درصورت تاخیر در تحويل از طرف سازنده، قانون 
از او می خواهد تا خســارت خريدار را پرداخت 

کند.
  در قــرارداد بايد حتما قیمــت ملک و نحوه 
پرداخت آن را بنويسید وگرنه هیچ وجهه قانونی 
نخواهد داشت. قراردادی قانونی است که در آن 
نحوه پرداخت مبلغ کلی ملک و تسويه حساب و 
پرداخت اقساط و زمان پرداخت اقساط و شماره 
چک ها، تاريخ چک ها و مبالغ هريک را با جزئیات 
بنويسید. همه چک های پرداختی برای اقساط 
پیش خريد آپارتمان بايد در قرارداد ثبت شود. 
چک های صیادی را هم بايد در سامانه صیاد ثبت 
کنید. يادتان نرود، طبق قانون پیش فروش ملک، 
زمان عقد قرارداد پیش خريد در دفاتر اســناد 
رسمی، حداقل بايد 10 درصد قیمت کل ملک 
پرداخت شود.  بعد از پرداخت اين مبلغ نیز بايد 
رسید رسمی دريافت کنید. بعد از همه اين کارها 
بايد يک زمان دفترخانه ای دقیق و مشخص نیز 
برای تنظیم سند رسمی و انتقال قطعی مالکیت 
ملک بنويسید که بعد از پايان پروژه انجام شود. 

۲   همه اســتعلام های خرید آپارتمان 
نوساز و چند سال ساخت

خريد ملک حاضر و آماده هم کار آســان و بدون 
ريســکی نیســت. قبل از خريد ملک، بايد چند  
استعلام مهم انجام بدهید تا خیالتان  از سلامت 

حقوقی و ثبتی ملک مورد نظر راحت باشد.
    يکی از مواردی که بــه آن بايد توجه کرد، 

اين اســت که آيا فروشــنده اجازه انجام معامله 
را دارد يا نــه. چون در صورت ممنــوع المعامله 
بودن فروشــنده، معامله باطل می شود. برخی 
از افــراد ممکن اســت بــه دلیل  مشــکلات 
قضايی ممنوع المعامله باشــند. برای اســتعلام 
ممنوع المعامله نبودن فروشــنده بايد به سامانه 
ثتا مراجعه کنید. با درج کد ملی و شناسه هويتی 
فروشنده، می توانید از وضعیت ممنوع المعامله 
بودن فروشــنده باخبر شــويد. البتــه از طريق 
اســتعلام از دفاتر اسناد رســمی هم می توانید 

ممنوع المعامله بودن فروشنده را بررسی کنید.
   بايد ورشکســته نبودن و همچنین مجنون 
نبودن فروشنده را هم استعلام کنید،  اگر از چنین 
فردی خانه بخريد، معامله باطل می شــود. برای 
استعلام از ورشکسته نبودن فروشنده بايد به اداره 
ثبت اسناد و املاک مراجعه کنید و با ارائه مدارک 
لازم، می توانید از ورشکســته نبودن فروشنده 
مطلع شــويد. برای آگاهی از مجنون نبودن فرد 

نیز بايد به مراجع قضايی مراجعه کنید.
   اگر ملکی که می خواهیــد بخريد، توقیفی 
باشــد چه کاری از دســتتان بر می آيد؟ گاهی 
وقت ها به دلیل مشــکلات مالی و بدهی ممکن 
اســت ملک مورد نظر توقیف شود و شما پولتان 
را برای آپارتمانی هدر بدهید که نمی دانید آخر 
داستان مال شما می شــود يا نه. قبل از همه اين 
اتفاق ها بايد از توقیفی نبودن ملک مطمئن شويد 
تا معامله باطل نشود. بايد قبل از خريد ملک، با 
مراجعه به سامانه ثنا و درج کد رهگیری ملک،  از 
وضعیت توقیف بودن آن مطلع شــويد. از طريق 
مراجعه به دفاتر اسناد رسمی هم می توانید از اين 

موضوع باخبر شويد. 
  اســتعلام در رهن نبودن ملــک هم اهمیت 
زيــادی دارد. البته اگر آپارتمــان در رهن بانک 
را بخريد معامله باطل نمی شــود ولی اين شما 
هستید که در دردسر می افتید و به عنوان مالک 
جديد بايد همه هزينه های خارج کردن ملک از 
رهن را بپردازيد. با اين اوصــاف هم برای خريد 
خانه هزينه کرده ايد و هم يک مبلغ اضافه برای 
بیرون آوردن آن از رهن بايد بپردازيد که خیلی 
دردناک است. اما برای اينکه متوجه شويد ملکی 
که می خواهید بخريد در رهن بانک هست يا نه 
بايد به اداره ثبت اسناد و املاک مراجعه کنید و با 
ارائه مدارک لازم، از در رهن بودن يا نبودن ملک 

مطمئن شويد. 
   حواســتان به وضعیت ملک باشد. به همین 
دلیل استعلام از شــهرداری هم خیلی اهمیت 
دارد. قبل از خريــد ملک، بايــد از وضعیت آن 
در شــهرداری، مثل عقــب نشــینی، تخلفات 
ســاختمانی، عوارض و ... مطمئن شويد.  برای 

گرفتن استعلام های مربوط به شهرداری بايد به 
سامانه الکترونیکی شهرسازی  مراجعه کنید و با 
درج کد نوسازی يا آدرس ملک، از وضعیت آن در 
شهرداری مطلع شويد. مراجعه به اداره شهرسازی 
شهرداری هم يکی از روش های استعلام است که  
با ارائه مدارک لازم، می توانید استعلامات مربوط 

به ملک را دريافت کنید.
  مالکیت وکالتی نیز می تواند شما را به دردسر 
بیندازد. به همیــن دلیل اســتعلام وکالتنامه 
فروشــنده در مالکیت وکالتــی اهمیت زيادی 
پیدا می کند چون در صورتی که فروشنده وکیل 
مالک باشد، بايد از اعتبار وکالتنامه و همچنین 
اختیارات وکیل در معامله مطمئن باشــید. اگر 
سری به دادســراها بزنید، کلی شــکايت فقط 
به دلیــل وکالتنامه های جعلی شــده که با آن 
خانه های زيادی فروخته اند و ســر افراد زيادی 
کلاه گذاشته اند. نحوه اســتعلام برای مطمئن 
شدن از اعتبار وکالتنامه سامانه ثناست. با مراجعه 
به ســامانه ثنا و درج کد رهگیــری وکالتنامه، 
می توانیــد از اعتبــار وکالتنامه مطلع شــويد. 
همچنین با مراجعه به دفاتر اسناد رسمی و ارائه 
مدارک لازم، می توانید استعلام اعتبار وکالتنامه 

را دريافت کنید.
  طبق قانون همه آپارتمان ها بايد ســند تک 
برگ داشته باشــند و همچنین بايد در سامانه 
املاک سند الکترونیکی هم دريافت کنند. پس 
اگر خانه ای که می خواهید بخريد،  سند منگوله دار 
دارد بايد  با مراجعه حضوری به ســازمان ثبت 
اسناد و املاک کشور استعلام های لازم را در مورد 
اصالت ســند بگیريد. همچنین بايد از فروشنده 
بخواهید که برای گرفتن ســند تک برگ و ثبت 

الکترونیکی آن  اقدام کند. 
   بیشتر استعلام ها بايد به صورت حضوری و 
توسط شخص صاحب سند انجام شود يا خريدار 
بايد همراه فروشــنده به اداره هــای مورد نظر 
مراجعه کند. ولی استعلامات ديگری هم وجود 
دارند که می توان به صورت آنلاين و از ســايت 
رسمی سازمان ثبت اسناد و املاک کشور گرفت. 
يکی از آنها تصديق اســناد و اوراق اسناد رسمی 
اســت که می توان از طريق فرمی که در سايت 
سازمان ثبت اســناد موجود است، دريافت کرد. 
از طريق اين صفحه تصديق اصالت اسناد و اوراق 
دفاتر اسناد رسمی و با شناسه سند و رمز تصديق 
قابل پیگیری است. وضعیت ثبت و يا توقیف يک 
سند را نیز می توان  با سامانه آنلاين ثبت يا توقیف 
ســند بررســی و آخرين وضعیت آن را بررسی 
کنید. آخرين وضعیت سند ملک هم يکی ديگر از 
استعلاماتی که خريدار می تواند از طريق سايت 

سازمان ثبت اسناد انجام بدهد. 

تحقق تدریجی  یک رویا
همه استعلام هایی که باید قبل از خرید آپارتمان و تنظیم قرارداد پیش خرید ملک 

انجام دهید
گروه بازار| طبق آمار بانک مرکزی متوســط قیمت مسکن 
در تهران به متری 85 میلیون تومان رســیده،  این یعنی اگر 
حتی بخواهید یک واحد نقلی 50 متــری بخرید، باید بالای 
چهار میلیارد تومان بودجه داشته باشید. همین موضوع بازار 
پیش فروش آپارتمان را داغ تر از همیشــه کرده، چون رویای 
خانه دار شــدن آنقدر قشنگ اســت که بعضی ها چند سال 
برای واقعی شــدن آن صبر می کنند تا مرحله به مرحله وارد 
خانه آرزوهایشان شــوند. یعنی اول خاک را می بینند و بعد 
برای مراحل گودبرداری پول می دهند و کم کم که ساختمان 
به اســکلت و نازک کاری می رســد بقیه مبلغ باقی مانده را 

می پردازند و کلید خانه را تحویل می گیرند. با اینکه صبر کردن 
کار خیلی سختی است، اما ســخت ترین کار اعتماد و حواس 
جمعی است. باید از الف تا ی پروژه بالای سر کار باشید و شش 
دانگ حواستان را جمع کنید که خدای ناکرده شما نمانید و یک 
مشت کاغذ بی ارزش و پولی که رفته و خاکی که دیگر مال شما 
نیست. چون برای خرید طرح های پیش فروش باید همه چیز 
قانونی و رسمی باشد، تا درگیر پرونده های قضایی نشوید. این 
موضوع آنقدر مهم است که  معاونت اجتماعی و پیشگیری از 
وقوع جرم دادگستری اســتان تهران در پیامکی اعلام کرده 
پیش فروش ساختمان بدون تنظیم ســند رسمی، مجازات 

دارد. در این پیامک آمده، اشــخاصی که بدون تنظیم سند 
رسمی اقدام به پیش فروش ساختمان یا بدون اخذ مجوز اقدام 
به درج یا انتشــار آگهی کنند، به »حبس« یا »پرداخت جزای 
نقدی« محکوم می شوند.  پس قبل از هرگونه امضا برای قرارداد 
طرح های پیش فروش و همچنین خرید آپارتمان ساخته شده 
باید چند اســتعلام خیلی مهم انجام بدهید که خدای ناکرده 
سرتان کلاه نرود. البته برای خرید زمین، خودروی دست دوم، 
سیم کارت دست دوم و حتی گوشی موبایل هم باید استعلام 
بگیرید،  ولی چون در این مقال نمی گنجــد حتما در مطلبی 

جداگانه به این موارد می پردازیم.



دانستنیها
 روزنامه صبح ايران  سال چهاردهم  شماره 3819  چهارشنبه  27 تیر  1403

نوارهای روی یونیفرم خلبانان چه معنایی 
دارد و نشانگر چیست؟

مرضیه جوادی / روزیاتو| در دنیای هوانوردی، يونیفرم خلبانان فراتر از يک پوشش رسمی، 
نمايانگر سطح تجربه و مقام آنهاست. نوارهای روی آستین و سرشانه های خلبانان، داستانی 
از مهارت و پیشرفت حرفه ای را روايت می کند. اين سنت که از دهه 1930 آغاز شد، امروزه 
به استانداردی جهانی در صنعت هوانوردی تبديل شده است. در ادامه، به بررسی تاريخچه 

و معنای اين نوارها می پردازيم.
 روزهای آغازین بدون یونیفرم رســمی:  قبل از دهه 1930، خلبانی هواپیما با آنچه 
امروز می شناسیم تفاوت زيادی داشــت. خلبانان در کابین های باز پرواز می کردند و نیاز به 
پوششی داشتند که آنها را در برابر سرمای شديد محافظت کند. لباس سنتی خلبانان شامل 
کت چرمی گوسفندی، ژاکت خلبانی، چکمه، دستکش، شال گردن، کلاه و عینک محافظ 
بود. اين پوشش برای محافظت در برابر شرايط جوی سخت طراحی شده بود و هیچ نشانی 

از رتبه يا مقام نداشت.
 معرفی یونیفرم توسط پان امریکن:در اواخر دهه 1930، شرکت هواپیمايی پان امريکن، 
تصمیم گرفت خدمه هواپیما را با لباس هايی شبیه   نیروی دريايی ملبس کند. اين انتخاب 
مناسبی بود، زيرا هواپیماهای بوئینگ با کشتی های اقیانوس پیمايی مانند نورماندی و کوئین 
مری رقابت می کردند. يونیفرم اولیه خلبانان پان امريکن شامل کت، دو رديف دکمه سرمه ای 
با نشان رتبه روی آستین و کلاه بود. ساير خطوط هوايی به سرعت از اين الگو پیروی کردند.

 تغییرات اندک یونیفرم خلبانان از دهه ۱۹۳۰: از زمان معرفی يونیفرم های اولیه توسط 
پان امريکن، تغییرات اندکی در طراحی آنها صورت گرفته است )به استثنای دوران همه گیری 
کرونا که ماسک به اجزای يونیفرم اضافه شد(. اگرچه امروزه هر خط هوايی يونیفرم مخصوص 
به خود را دارد، اما اصول کلی همچنان مشابه طرح اولیه پان امريکن است. استفاده از نشان 
يا نوار برای نشان دادن رتبه و جايگاه افراد، سنتی است که از قرن 17 در يونیفرم های نظامی 

رايج بوده و به صنعت هوانوردی نیز راه يافته است.
معنی نوارهای روی یونیفرم خلبانان چیست؟

   Cadet یا خلبان کارآموز: خلبانان   حین گذراندن دوره آموزشی، يک نوار روی يونیفرم و 
سردوش خود دارند. بعید است که در يک پرواز تجاری کارآموزانی را در کابین خلبان ببینیم.

    افســر دوم یا مهندس پرواز: يک افســر دوم يا مهندس پرواز دو نوار روی آستین و 
سردوش دارد. اين رتبه در هواپیماهای مدرن به ندرت ديده می شود، مگر در برخی پروازهای 

طولانی.
    افسر اول: سه خط روی لباس خلبان نشان می دهد که او افسر اول/ کمک خلبان يا نفر 

دوم است. اين رتبه معمولًا در اکثر پروازهای تجاری حضور دارد.
   افسر اول ارشد: داشتن درجه افسر اول ارشد نشان می دهد که يک خلبان بیش از 1۵00 

ساعت پرواز دارد و آمادگی برای ارتقا به مقام کاپیتان را دارد.
   کاپیتان: چهار خط روی لباس خلبان نشان می دهد که او کاپیتان پرواز و مسئول اصلی 

پرواز و تصمیم گیرنده نهايی در شرايط اضطراری است.
   کاپیتان آموزشی: يک کاپیتان آموزشی تمام مســئولیت های يک کاپیتان معمولی را 

بر عهده دارد اما خلبانان ديگر را نیز آموزش می دهد.

    بدانید

     خبر

»سیستم قطعه.« اين اسم رمز قديمی و ثابت بانکداری 
سنتی بود که حالا در اپلیکیشــن های بانکی جای خود 
را به جمله ديگری داده: »تراکنش شــما موفقیت ناپذير 
بود«. هر دو اصطلاح هم يک معنی داشت؛ آن هم اينکه 
فعلا سیستم دچار اختلال شــده. فکر می کنید به طور 
میانگین هر چند وقت يک بار با اين پیام روبه رو می شويد؟ 
معمولا خاطرات اختلال های بانکی بیشــتر در ذهنمان 
باقی می ماند و تصور می کنیم که هر وقت با اپلیکیشن های 
بانکی کار داريم، قطع هســتند. اما واقعیتش را بخواهید 
حداقل يک مورد از گزارش های ســالانه شبکه پرداخت 
الکترونیک می گويد در ســال  7 درصد از تراکنش های 
بانکی از مسیرپرداخت های اينترنتی ناموفق بوده. يعنی از 
هر 100 تراکنشی که شما داشته ايد، 7 مورد آن با شکست 
روبه رو شده. اين تازه يک شــرکت واسطه است و وقتی 
سراغ عملیات اينترنتی داخل اپلیکیشن بانک خودمان 
برويم، اختلال ها از اين هم کمتر می شوند. به خاطر اينکه 
سیستم شــبکه پرداخت الکترونیک )شاپرک( واسطه 
انتقال تراکنش ما و بانک مورد نظر می شــود و در مسیر 
طولانی تر، امکان خطای بیشتری هم وجود دارد ولی در 
اپلیکیشن های درون بانکی اين مسیر کوتاه تر و خطا هم 
کمتر است. حالا اگرچه نئوبانک هايی به میدان آمده اند که 
صدای مخاطب را می شنوند، بابت اختلال از ما عذرخواهی 
می کنند و ارائه خدمات باکیفیت برايشان اهمیت دارد اما 
اختلال همچنان بخش جداناپذيری از زندگی آنلاين ما 

شده است. 
  از اختلال های کوچک تا بحران های بزرگ

بر اســاس آنچه در صدمین گزارش اقتصادی شــاپرک 
)شــبکه الکترونیکی پرداخت کارت( سال پیش منتشر 
شــد هر ايرانی روزی حداقل يک ونیم بــار يک تراکنش 
بانکی اينترنتی دارد.اختلال در اين تراکنش ها می تواند 
به بحران های بزرگی بیانجامد. »در ســال های گذشته 

سیستم بانکی کشــور ما جزيره ای بود. آن زمان بانک ها 
آی سی تی مستر پلن نداشتند و بخش های مختلفشان به 
هم متصل نبود. برای همین هم از اين دست خطاها زياد 
پیش می آمد اما حالا که خدمات بانکداری جديد به هم 
پیوسته و منسجم شده، سیستم يکپارچگی بیشتری دارد 
و کمتر از قبل دچار کرش )crash( می شود.«  اين ها را 
يک کارشناس بانکداری به هفت صبح می گويد. بر اساس 
آنچه ايمان اسلامیان توضیح  می دهد تراکنش های ناموفق 
بانکی دلايل مختلفی دارند و به دو دســته عامدانه و غیر 
عامدانه تقسیم می شوند. عامدانه  آن دسته اختلال هايی 
هستند که بر اثر حمله ســايبری و ويروسی رخ داده که 
سیستم مالی را هدف گرفته. ولی قطعی های غیرعامدانه  
به زمانی برمی گردد که برای مثال کارت مســدود شده، 
اپراتورهای مخابراتی و اينترنتی اختلالی دارند، مشکلی در 
زيرساخت بانکی پیش آمده و يا خود بانک با اختلال های 
ديگری روبه رو شده. از آن جايی که اهمیت اين اختلال ها 
از قطعی برق هم بیشتر است رگولاتورها و سیاستگذاران 
استانداردهايی گذاشته اند تا مقابل قطعی های عامدانه يا 

غیرعامدانه آماده باشند. 
 حملات بانکی در زمان جنگ سرد

آی ســی تی مســتر پلن که بالاتر به آن اشــاره شد به  
کدگذاری هايی گفته می شــود که بانک برای هســته 
مرکزی خود برای مبارزه بــا کلاه برداری، آمادگی مقابل 
حمله سايبری و فعال شدن پدافند غیرعامل نوشته است. 
زمانی که شبیخونی به سیستم بانکی زده شده اين پدآفند 
غیرعامل شــبیه به يک ضد حمله عمل می کند. بانک ها 
برای اينکه آســیب کمتری از اين حمله ها ببینند از قبل 
اين برنامه ها را می نويسند يا مراکز بک آپ درست می کنند 
تا کمتر در کار مشتری خلل وارد شود. اين توضیحات را 
اسلامیان می دهد. اين کارشناس بانکی می گويد: »تصور 
مختل شدن سیستم بانکی می تواند منجر به يک بحران 

مديريتی شــود. برای مثال زمان برقراری جنگ ســرد 
شوروی قصد داشت نظام بانکی و بورسی آمريکا را مختل 
کند. اين کار آنقدر تاثیرگذار بود که  آن را موثرترين راه 
برای حمله به آمريکا می دانستند. البته با فروپاشی شوروی 
اين حمله انجام نشــد.« اختلال سیســتم بانکی چیزی 
نیست که فقط در کشور ما رخ دهد. گاهی  دسترسی به 
بانک ها به دلیل کدينگ نرم افزار قطع می شود. مثلا اخیرا 
اين اتفاق در آلمان رخ داد. بررسی های يک وبسايت بانکی 
انگلیسی زبان نشان می دهد که چند بانک معروف در دنیا 
در تراکنش های اينترنتی خطا رکــورددار بوده اند. مثلا 
»اچِ اس بی سی« )يک گروه بانکداری بريتانیايی( و اس بی 
آی ) شرکت خدمات مالی و بانکداری هندی( با حوادث 
امنیت سايبری زيادی در طول سال های متمادی روبه رو 
شده اند. همچنین بانک »دو برزيل« ) شرکت خدمات مالی 
و بانکداری برزيلی( به دلیل مشکلات زيرساختی منطقه ای 
با حملات بیشــتر و اختلال های زيادی مواجه بوده اند. 
بانک های نیجريــه ای مثل بانک »زنیــت« و بانک های 
آفريقای جنوبی مانند بانک »استاندارد« و بانک ملی اين 
کشور به دلايل زيرساخت های ضعیف حملات سايبری و 

قطعی های مکرری داشته اند.
  خاطره پررنگ اختلال ها

از کجا می توان بانک ها را از نظر خطاپذير بودن رتبه بندی 
کرد؟ ما متر و معیاری تحت عنوان نرخ تراکنش توام با خطا 
داريم. اين نرخ زمانی بسیار بالا بود اما امروز تا حد زيادی 
کاهش يافته است. اسلامیان اينطور می گويد: »فناوری 
نظام بانکی، اعم از ســامانه های پردازشی، اوپراتوری و ... 
در صنعت بانکداری کشور نســبت به بقیه صنايع بسیار 
پیشرفته تر و جلوتر است.« اما با اين حال به دلیل تعامل 
بالای افراد با سیستم بانکی، خاطره خطاها و اختلال های 
آن هم به شــکل پررنگ تری در ذهــن می ماند و تصور 

می کنیم که اين سیستم بانکی خیلی وقت ها قطع است.

نیزه ای در آسمان
همه چیز درباره بمب افکن اتمی مافوق صوت B-1 لنسر

بنیاد  مدیرکل  از  استان  فراجای  فرمانده  تقدیر 
مسکن انقلاب اسلامی گیلان

رضازاده:  زهرا  رشت- 
سردار عزیز اله ملکی فرمانده 
به همراه  استان گیلان  فراجا 
روسای  و  معاونین  از  جمعی 
ستادی فراجا با حضور در بنیاد 
مسکن انقلاب اسلامی استان گیلان با مهندس حامد دائمی دیدار 
نمود. مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان گیلان با بیان 
اینکه گران ترین کالا در سبد هزینه خانوار موضوع مسکن است 
که قسمت عمده هزینه های سبد خانوار را به خود اختصاص داده 
است، گفت: نیروی انتظامی باید تنها دغدغه آرامش جامعه را داشته 
باشد. این وظیفه خطیر، برعهده پلیس است اما ما هم این وظیفه 
را داریم که به سهم خودمان تلاش کنیم تا دغدغه کارکنان نیروی 
انتظامی را کاهش دهیم. وی از نقش ویژه پلیس در تامین امنیت و 
آرامش خانواده ها تقدیر نمود و اظهار کرد: امنیت بزرگترین نعمت 
جمهوری اسلامی ایران است که با تلاش شبانه روزی همه دست 
اندرکاران امر به ارمغان آمده است.مهندس دائمی در این دیدار با 
تقدیر از خدمات فراجا در حفاظت از حریم روستاها و تعامل با 
بنیاد و برخورد قاطع با سودجویان اضافه کرد: رعایت خط قرمزها 
در حریم روستاها زمینه ساز توسعه بیشتر روستایی است ، نیروی 
انتظامی در این عرصه همکاری مناسبی با بنیاد مسکن داشته است. 
وی با اشاره به فرمان تاریخی بنیانگذار جمهوری اسلامی مبنی بر 
افتتاح حساب 100 و تاسیس بنیاد مسکن نقلاب اسلامی افزود: 
هدف امام خمینی )ره( از افتتاح حساب 100، تهیه مسکن برای 
اقشار کم درآمد جامعه بوده است. مهندس دائمی گفت: رسالت 
اصلی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی خدمت به اقشار کم درآمد جامعه 
و محرومیت زدایی است. در این دیدار سردار ملکی، بنیاد مسکن را 
ثمره انقلاب اسلامی دانست و گفت: تاکنون حساب 100 امام منشا 
خیرات و حسنات بیشمار بوده و در سایه  این حساب و شکل گیری 
بنیاد مسکن در کنار ساخت، کمک رسانی به خانواده های نیازمند 
را در اجاره، رهن، تعمیر و تجهیز واحد های مسکونی شاهد بودیم. 
وی افزود: نیروی انتظامی باید تنها دغدغه آرامش جامعه را داشته 
باشد و این وظیفه خطیر برعهده پلیس است، ولی ما هم این وظیفه 
را داریم که به سهم خودمان تلاش کنیم تا دغدغه کارکنان نیروی 
انتظامی را کاهش دهیم.   فرمانده فراجا گیلان در ادامه گفت: 
امیدواریم بتوانیم بزودی در چهارچوب مستندات و قوانین موجود 
و تعاونی مسکن فراجا استان از ظرفیت فنی بنیاد مسکن در ایجاد 
سرپناه برای کادر خود اقدام نماییم. در پایان این مراسم با اهدای 
لوح از سوی سردار عزیز اله ملکی فرمانده فراجا استان گیلان از 
مهندس حامد دائمی مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان 

گیلان تقدیر بعمل آمد.

تامین برق و پایدار سازی شبکه انتقال برق جنوب خوزستان
اهواز - سید رحمان محمدی:  
برق  شرکت  مدیرعامل 
منطقه ای خوزستان گفت: در 
پایدارسازی شبکه  روند  ادامه 
انتقال برق جنوب خوزستان، 
نیروگاه آبادان به نیروگاه افق متصل شد. علی اسدی بیان کرد: 
با اتصال نیروگاه برق آبادان به نیروگاه افق، برق مورد نیاز جنوب 
و  تامین  ماهشهر(  و  شادگان  آبادان،  )شهرستان های  خوزستان 
پایداری شبکه افزایش پیدا کرد. وی با اشاره به طوفان تندباد در 
اردیبهشت ماه خوزستان و آسیب به خطوط برق انتقال و فوق 
توزیع این منطقه، تصریح کرد: با بسیج همه امکانات در کمترین 
زمان ممکن دکل های آسیب دیده و سقوط کرده نوسازی، بازسازی 
مدیرعامل  برگردد.  عادی  حالت  به  شبکه  تا  شد  بهینه سازی  و 
شبانه روزی  تلاش  به  اشاره  با  خوزستان  منطقه ای  برق  شرکت 
عادی سازی  برای  کار  محیطی  و سختی های  عملیاتی  نیروهای 

شبکه انتقال برق این منطقه، افزود: باتوجه به نزدیکی شروع پیک 
مصرف و شدت گرما در جنوب خوزستان، در سه شیفت  کاری 
عملیات عادی سازی خطوط )1۳۲، ۲00 و ۴00 کیلوولت( انجام 
گرفت و شبکه به حالت عادی بازگشت. اسدی بیان کرد: در ادامه 
این اقدامات، با اتصال نیروگاه برق آبادان به نیروگاه افق به وسیله 
خطوط ۲۳0 و ۴00 کیلوولت، تامین برق منطقه از امنیت بیشتری 
برخوردار شد و در پایداری کامل قرار گرفت. وی اضافه کرد: با این 
اقدامات تلاش می شود که عبور موفقی از پیک مصرف تابستان 
برنامه های  با همراهی مردم در اجرای  1۴0۳ صورت بگیرد که 
مدیریت مصرف، این موفقیت حاصل خواهد شد. مدیرعامل شرکت 
برق منطقه ای خوزستان با اعلام پایان پروژه بازسازی و احداث 
برج های حادثه دیده در منطقه شادگان و اتصال نیروگاه آبادان به 
نیروگاه افق، از حمایت و راهبری مدیرعامل و معاونین شرکت توانیر 
و اقدامات جهادی و شبانه روزی کارکنان معاونت بهره برداری و دیگر 
بخش های شرکت برای به اتمام رساندن این پروژه سخت و پایدار 
سازی شبکه برق منطقه در شرایط گرمای طاقت فرسای بالای ۵0 

درجه و رطوبت شدید هوا، تقدیر و قدردانی کرد.

با حضور مدیر عامل شرکت مناطق نفتخیز جنوب:
مسجد منطقه مسکونی کارون توسط شرکت نفت و 

گاز کارون ساخته و افتتاح شد
اهواز - سید رحمان محمدی:  
موسی  بن  علی  امام  مسجد 
مسکونی  منطقه  )ع(  الرضا 
گروه های  توسط  که  کارون 
برداری  بهره  جهادی شرکت 
نفت و گاز کارون ساخته شد با حضور مدیر عامل مناطق نفتخیز 
جنوب افتتاح شد. این آیین همزمان با اولین روز ماه محرم با 
حضور مدیر عامل،رئیس حراست و رئیس آموزش معارف اسلامی 
مناطق نفتخیز جنوب و همچنین مدیر عامل و مدیران ارشد 
شرکت بهره برداری نفت و گاز کارون و تعدادی از ساکنین و 
فعالان فرهنگی محل با اقامه نماز جماعت ظهر و عصر برگزار شد. 
مهندس دانشی مدیر عامل مناطق نفتخیز جنوب ضمن ضمن 
تسلیت فرا رسیدن ماه محرم از اهتمام شرکت بهره برداری نفت و 
گاز کارون به جامعه پیرامونی و زحمات صورت گرفته در ساخت 
این مسجد تقدیر نمود و اظهار داشت: با توجه به نیاز منطقه 
مسکونی کارون این مسجد با تلاش جهادی توسط شرکت نفت و 
گاز کارون احداث شد و ان شاء الله این مکان مقدس محل برپایی 
فریضه نماز، جلسات قرآن و نشر احکام و مبانی فقهی تشیع و 
همچنین برپایی مجالس اهل بیت و تربیت دینی جوانان منطقه 
باشد. مهندس حسن شهروئی مدیر عامل شرکت بهره برداری 
نفت و گاز کارون نیز گفت:این مسجد بنا به درخواست جمع 
کثیری از ساکنین منطقه مسکونی کارون و بدستور مدیر عامل 
محترم شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب و در راستای عمل 
به مسئولیت اجتماعی با زیربنای ۲۶۵ متر مربع در مدت ۲ ماه 
احداث گردید که برای ساخت این مسجد حدود ۳۵ میلیارد ریال 
اعتبار اختصاص یافت که عمدتاً صرف تامین مصالح ساختمانی و 
تجهیزات گردید و امور اجرایی و احداث این مسجد توسط گروه 
های تلاشگر جهادی شرکت نفت و گاز کارون صورت گرفته است. 
شرکت بهره برداری نفت و گاز کارون بزرگترین تولید کننده نفت 
و گاز کشور است که با راهبری میادین تحت سرپرستی ۲۷ درصد 
نفت کشور را تولید و از تامین کنندگان اصلی خوراک پالایشگاه ها 
صنایع پتروشیمی و شرکت ملی گاز است که در کنار رسالت 
خطیر تولید هیچگاه از عمل به مسئولیت اجتماعی خود در قبال 
جامعه پیرامونی غافل نشده که احداث ۵ نهالستان،اجرای چند 
پروژه دیوارکشی در مناطق شهری،لایروبی کانال های کشاورزی، 
مرمت و بازسازی مدارس و خانه های بهداشت روستایی جوامع 
پیرامونی،توزیع چندین هزار نهال،بسته های نوشت افزار و معیشتی 
در روستاهای همجوار تاسیسات بخشی از این فعالیت ها می باشد.

تبدیل ۸۱ درصد از شبکه های فشار ضعیف به کابل 
خود نگهدار 

افضلیان:   زهرا  یزد- 
مدیرعامل شرکت توزیع نیرو 
 ۸1.۲ گفت:  یزد  استان  برق 
فشار  شبکه های  از  درصد 
کابل  به  یزد  استان  ضعیف 
خود نگهدار تبدیل شده است. مهندس علی جم  اظهار داشت: 
شهرستان اشکذر با 1۴ هزار کیلومتر کابل خودنگهدار به عنوان 
نخستین شهرستانی است که پروژه های کابل خود نگهدار خود را 
به پایان رسانده است. مدیرعامل شرکت توزیع نیرو برق استان یزد 
گفت: از میان ۸۴۹۲ کیلومتر از شبکه های فشار ضعیف هوایی 
استان،۶۸۹۹ کیلومتر شبکه کابل خودنگهدار وجود دارد. جم گفت: 
پروژه تبدیل سیم به کابل خود نگهدار در محدوده امور برق یک 
یزد با ۷0 کیلومتر امور برق دو یزد با ۳0 کیلومتر و شهرستان 
تفت با ۲0 کیلومتر، بزرگترین پروژه های تبدیل سیم به کابل استان 
یزد را به خود اختصاص می دهند که در صورت تامین نقدینگی 
لازم تا پایان سال به بهره برداری خواهد رسید. مدیرعامل شرکت 
توزیع نیرو برق استان یزد با اشاره به اینکه برای  شهرستان  نیر ۳ 
کیلومتر، بهاباد و امور برق سه هر کدام 10 کیلومتر بسته اجرایی 
آماده و منتظر تامین نقدینگی است، افزود: در حال حاضر به صورت 
متوسط ماهیانه 1۵ کیلومتر از شبکه های سیم مسی استان یزد 

تبدیل به کابل خود نگهدار می شود.

مدیر کل تأمین اجتماعی گلستان:
مجموع مطالبات سازمان در استان گلستان بیش از 

۸۶۰ میلیارد تومان است
تأمین  کل  مدیر  گرگان- 
اظهار  گلستان  استان  اجتماعی 
سازمان  مطالبات  مجموع  کرد: 
در استان گلستان بیش از ۸۶0 
میلیارد تومان است.قربان زنگانه 
در نشست خبری که به مناسبت هفته تأمین اجتماعی برگزار شد ابراز 
کرد: ۲۸۹ هزار نفر در ۴۶ هزار کارگاه استان مشغول به کار هستند که 
جمعیتی حدود ۸۹0 هزار نفر بیمه شده اصلی و وابسته )۴۲ درصد( را 
شامل می شوند. و همچنین سالانه حدود ۷ الی ۸ هزار نفر بر تعداد بیمه 
شدگان استان افزوده می شد؛ ولی در سال گذشته این رقم به بیش از 
1۳ هزار نفر رسید.زنگانه عنوان کرد این سازمان سهمی از اعتبارات دولتی 
ندارد، و هر ماه این سازمان در استان بیش از 1۸00 میلیارد تومان هزینه 
دارد که از این رقم بیش از ۷۵0 میلیارد تومان آن برای حقوق بازنشستگان 
پرداخت می شود.وی گفت: با توجه به سرمایه گذاری های خوب سازمان 
در بخش های مختلف، مشکلی از بابت پرداخت مستمری بازنشستگان 
وجود ندارد. در ضمن پایداری منابع برای این سازمان از اهمیت زیادی 
برخوردار است؛ زیرا پرداخت حقوق بازنشستگان از محل پرداخت حق 
بیمه ها انجام می شود.مدیر کل تأمین اجتماعی استان گلستان مجموع 
مطالبات سازمان در استان گلستان را بیش از ۸۶0 میلیارد تومان دانست 
و افزود : از این مقدار ۵۶0 میلیارد تومان آن بدهی قطعی و ۲۸0 میلیارد 
تومان آن به صورت بدهی برآوردی است که بدهکاران می توانند ظرف 
یک ماه نسبت به مبلغ بدهی خود اعتراض کنند.وی متذکر شد: کارگاه 
های بیمه ای ادارات، شرکت ها و پیمانکاران با بدهی ۳00 میلیارد تومانی 
بزرگترین بدهکاران این سازمان در استان هستند.وی گفت: با اجرای طرح 
۳0۷0 ارائه خدمات سازمان به صورت الکترونیکی انجام می شود که هم 
در وقت و هم در هزینه افراد تحت پوشش صرفه جویی می شود و در 
رابطه با افزایش سن بازنشستگان هنوز هیچ دستورالعملی از سوی سازمان 
مرکزی به استان ها اعلام نشده است.مدیر کل تامین اجتماعی استان 
گلستان افزود : پائین بودن آمار بیمه بیکاری به نفع چرخه کار و تولید 
است و در سال گذشته از ۳ هزار و 100 نفر فرد بیکار ۴00 نفر دوباره به 
چرخه تولید برگشتند و تعداد دریافت کنندگان بیمه بیکاری به ۲ هزار 

و ۷00 نفر کاهش یافت در ضمن گلستان کلا ۷۵ هزار بازنشسته دارد.

خبر

آگهی مناقصه عمومی
۱( مناقصه گزار: شرکت سرزمین هوشمند پاد 

۲(  موضوع مناقصه: طراحی و تولید پاکت و جاکارتی
۳( هزینه خرید اسناد مناقصه ۲،۰۰۰،۰۰۰ ریال است که می بایست به حساب شماره ۴۱۰/۸۱۰۰/۱۱۷۸۵۴۷۰/۱ نزد بانک پاسارگاد به نام شرکت سرزمین 

هوشمند پاد واریز و اصل فیش همراه با معرفی نامه برای دریافت اسناد، تسلیم مناقصه گزار گردد.
۴( شرکت کننده در آگهی مناقصه شرکت سرزمین هوشمند پاد می بایست دارای چاپخانه با جواز کسب معتبرباشد و توانایی پرداخت چک تضمین به 

میزان ۱۵۰ درصد کل قرارداد را داشته باشد.
۵( بدیهی است که حق رد یا پذیرش پیشنهادات بر اساس قیمت و کیفیت و سابقه متقاضیان برای شرکت سرزمین هوشمند پاد محفوظ است.

6( محل دریافت اسناد مناقصه: تهران، بلوار نلسون ماندلا )جردن(، خیابان دامن افشار، پلاک ۲۵، طبقه اول، واحد شرقی

جدول زمانی انجام مناقصه

از ساعت ۰۹:۰۰ الی ۱۵:۰۰ مورخ ۱۴۰۳/۰۴/۲۷آغاز توزیع اسناد مناقصه

تا ساعت ۱۵:۰۰ مورخ ۱۴۰۳/۰۵/۰۲پایان توزیع اسناد مناقصه

تا ساعت ۱۵:۰۰ مورخ ۱۴۰۳/۰۵/۰6مهلت ارسال مدارک مناقصه

ساعت ۰۹:۰۰ مورخ ۱۴۰۳/۰۵/۰۹تاریخ بازگشایی پاکت ها

ماجرای اختلال در تراکنش های بانکی

 عبدالحمید تارخ| در دهــه19۵0  نیروی 
هوايــی آمريکا در حــال برنامه ريــزی برای 
دريافت صدها بمب افکن  مافوق صوت ايکس 
بی 70 بود. اين بمب افکن با ســرعت بیش از 
ســه ماخ  توان نفوذ در ارتفاع بالا  را در خاک 
شوروی داشــت. ولی پیشــرفت شوروی در 
ســامانه های پدافند هوايی  ارتفاع بالا باعث 
لغو اين برنامــه  و  رو  آوردن نیروی هوايی به 

بمب افکن های  ارتفاع پايین بود.
  در تمامی طول دهه 1960 ارتش آمريکا 
دنبال چنین بمب افکنی بود و حتی به صورت 
موقــت بمب افکن اف بــی 111 را به خدمت 
گرفت  .در ســال 1969 نیروی هوايی برنامه 
ای ام اس ای  را بــرای   توســعه  بمب افکن 
ارتفاع پايین  اعلام کرد. در سال 1970  ارتش 
پیشنهاد شرکت راکول را برای ساخت طرحی  
با نام ب1 قبول    و جنــرال  الکتريک را برای 
 ســاخت موتور اين بمب افکــن   تکلیف کرد. 
نیروی هوايی در نهايت با ســاخت يک نمونه 
زمین پا يه و سه فروند برای تست های پروازی 
موافقت کرد  و اولین  ب1ای که ارتش به آن 
کد لنســر داد ،  در 23 دســامبر سال 1974 

اولین پرواز خود را انجام داد. 
   لنســر در زمــان خــود از پیچیده  ترين 
فناوری های دهه 1960 و 1970 بهره  می برد  
. هواپیما دارای  يک کپســول  نجات مشابه 
اف111 بود و همچنین از بال متغیر برای  توان 
نشست  و برخاســت  کوتاه  و همچنین توان 
پرواز در ارتفاع پايین با ســرعت صوت بهره 
می برد . می توانست  به سرعت دو ماخ در ارتفاع 
بالا برسد ) يک ماخ برابر است با سرعت 122۵ 
کیلومتر در ساعت( و قرار بود در ارتفاع پايین  

سرعتی بین 1/2ماخ تا 1/۵ماخ داشته  باشد. 
   در ســال 1976 ويکتور بیلینکو  با میگ-

2۵ پی خود بــه ژاپن فرار کــرد و از طرحی 
با نام ســوپر فاکس  بت خبــر داد که دارای  
موشــک های  با برد بیش از 100 کیلومتر و 
توان نگاه به پايین و شــلیک بــه پايین  خبر 
داد. از آنجا  که در سال 1976 قیمت هر فروند 
بی1 از 40 میلیون دلار پیش بینی  شده به 70 
میلیون دلار رســیده بود و همچنین  نگرانی 
 از اينکه ســوپر فاکس بت که بعدها تبديل به 
میگ-31 شد بتواند به راحتی جلوی  حرکت 
بــیB 1 را در ارتفاع پايین بگیــرد، به چنین 
طرحی انتقادات  بســیار وارد شد .در نهايت  

در ســال 1977 دولت کارتر با بیــان  اينکه 
می توان به جــای خريد هر فرونــد بی1 ای 
حدود 200 موشک  کروز اتمی کلکوم با برد 
2400 کیلومتر خريد، استدلال  کرد می توان  
ده ها  موشک کلکوم را از يک ب۵2 در خارج 
مرز  هوايی شوروی پرتاب کرد و احتمالا نفوذ  
آنها به شبکه دفاع هوايی شوروی بیشتر از بی1 

است. از اين رو در سال 1977 پروژه لغو شد .
    بعد از پیروزی ريــگان در انتخابات، طرح 
ب1 دوباره دنبال شــد. تحقیقات نشان داده 
بود اگرچه تا ســال 198۵  ترکیب کلکوم و 
ب۵2 موثر خواهد بود ولی با ورود اس-300 
و میــگ-31 ديگر توان نفــوذ   کلکوم نیز در 
اگر و اما خواهد بود و از همــه مهمتر ورود به  
خدمت هشدار دهنده، ای ۵0 در خدمت ارتش  
شوروی باعث شــده بود که بتوان در مسافت 
دور ب۵2 حامد موشک کلکوم را در ارتفاع بالا 
کشف کرد.از اين رو ارتش  سفارش  100 فروند 

بی1 البته با تغییراتی  را در سال 1982 داد.  
    ب1ب لنسر نســخه ای که در نهايت  به 
خدمت ارتش آمريــکا درآمد  يک بمب افکن  
بال متغیر با توان نشست  و برخاست  کوتاه تر 
از بمب افکن هايــی چون ب۵2  يــا بی2 بود 
و همچنیــن دارای  تــوان بمب بــاران  بهتر 
در تمامــی  ارتفاعات به دلیــل بال متغیرش 

بود. دارای  دمی  تی-شکل ولی با زاويه پس گرا 
بود که به آن برای  کنترل زاويه حمله   هنگام 
فرود کمک می کرد.بر خلاف ب1 ای که توان 
  B 1رسیدن  به سرعت 2 ماخ را نیز داشت،  ب
تنها تا سرعت 1/2۵ ماخ در ارتفاع بالا سرعت 
می گیرد و در ارتفــاع پايین نیز مادون  صوت 
است که دلیل آن کاهش سطح مقطعی رادار 
با برداشتن سطوح متحرک ورودی هوا و ايجاد 
ســطوح مارپیچــی در درون ورودی  هوا بود 
که باعث  کاهش هــوای وروی هوای موتور و 

کاهش سرعت هواپیما شد.
  هواپیما از چهار موتــور  توربوفن جنرال 
الکتريک جی ای اف101-102  با توان هر يک 
17000 پوند بدون پس سوز و 30780 پوند با 
پس سوز برای هر يک از موتورها بود. هواپیما 
می توانست با دو موتور نیز به راحتی  در مواقع  

خاص به پرواز خود ادامه دهد.   
   بمب افکن دارای  چهار خدمه است؛ خلبان، 
کمک خلبان، افسر رادار و تسلیحات ، ناوبر و 
کنترل کننده تجهیزات دفاعــی. تمامی آنها  
روی صندلی پرتاب شــونده صفر-صفر  رو به 
بالا قــرار دارند . همچنیــن بمب افکن دارای   
يک  توالت و يک سامانه برای گرم کردن غذا 
يا گرم  نگه داشــتن  غذا است. همچنین برای 
رسیدن به کابین بايد از يک نردبان پشت چرخ 

جلو بالا رفت.
    هواپیما دارای  يک دســتگاه رادار  ارائه 
فازی غیر فعال  ای پی کیو 164  اســت که بر 
اســاس رادار ای پی جی 66 جنگنده اف-16 
ساخته شده.  رادار توان پوشش 10۵ درجه در 
سمت را دارد … اين رادار توان نقشه برداری 
از سطح زمین ، توان کشف و رهگیری اهداف 
زمینی  حتــی خودروهای در يــک  جاده   يا 
کشــف و ثبت اهداف ثابت حتــی ديوار  يک 
متری روی زمین  را دارد. راداری  با توان روزنه 
ســاختگی  هر هدف رو زمین  را به صورت دو 
بعدی ثبت کــرده و میتواند هرگونه تغییر در 
سطح زمین  را  کشــف کند. توان هوا به هوا 
رادار   آن محدود  و تنها  به کشــف هواپیمای 

سوخت رسان محدود می شود.
    ب1B توان حمل 34 تن بمب را به صورت 
اسمی  روی کاغذ دارد  که می توان از جمله تا 
24 بمب اتمی  ب 61   يا ب 83    يا تا 84 بمب 
22۵ کیلوگرمی مارک 82   يا  84  عدد نسخه 
مین دريايی مارک 82   و... اشــاره کرد. ب1 
ب توان تســلیحاتی فوق العاده ای  دارد. برای  
بمب باران فرشی و اســتراتژيک می تواند 84 

بمب مارک 82 را حمــل کند   يا برای نابودی  
اهداف بزرگ تر  تا 24 بمب مارک 84 . می توان 
با کمک 48   يا 96 بمب ماهواره ای به صورت 
مستقل در يک  پرواز با 48  يا 96 هدف مختلف 
با دقت کمتر از سه متر درگیر شود. دو سلاح 
تهاجمی دوربرد  ای جــی ام 1۵4 با برد 120 
کیلومتر و ای جی ام 1۵8 با برد 300 تا 1000 
کیلومتر بســته به مدل اين توان  را در اختیار  
ب1 می گذارد که بدون ورود به منطقه خطر 
 يا حتی  کشور متخاصم دســت به اتش  علیه  

اهداف خود بزند.
    با در نظر گرفتن ســطح مقطعی کم ب1 
توان پرواز در ارتفــاع پايین و ســامانه های 
جنگ الکترونیک  آن توان نفوذ  در يک شبکه 
پیچیده پدافندی را به خوبــی در ارتفاع کم 
دارد. بمب افکن توان پرواز در هر شــرايط آب 
و هوايی را دارد و می تواند به صورت خودکار 
دســت به ناوبری خودکار در ارتفاع  زير 100 

متر بزند .
    تا ســال 1988  در مجمــوع 104 فروند 
ب1 لنسر شــامل  چهار فروند ب1 ای و 100 
فروند ب1B تولید شــد.بB 1 از زمان ورود 
به خدمتش  در ســال 1986 همــواره  مورد  
بهســازی هايی قرار گرفته اســت.  بB 1 در 
سال 1986 زمانی که  عملیات شد به عنوان 
بمب افکــن  اتمی در وضعیت کامل هشــدار 
اتمی قرار گرفت. در سال 1990 آتش سوزی 
در دو لنســر موقتا  تمامی ناوگان را زمینگیر  
کرد  ولی با فروپاشــی شوروی از سال 1993 
برنامه نصب سلاح های غیر اتمی از جمله بمب 

مارک   82 روی ان اجرا شد.  
    ب1 اولین بار در سال 1998 در برابر عراق 
در عملیات روباه صحرا استفاده شد که در آنجا 
دست به بمب باران  اهدافی با بمب خوشه ای 
زد و در ســال 1999 نیز بر ضد يوگســلاوی 
استفاده شــد .   هم اکنون 66 فروند بB 1 در 
خدمت است و انتظار می رود  تا زمان ورود به  
خدمت جايگزين برای آن دســت کم تا سال 

2030 در خدمت باقی بماند.
   مشخصات اصلی B۱B لنسر

 طول و ارتفاع:  ۴۴/۵ متر و ۱۰/۴ متر
وزن خالی: ۸۷۱۰۰ کیلوگرم

بیشترین سرعت:۱۳۴۰ کیلومتر در ساعت 
برابر با ۱/۲۵ماخ

۱۸۰۰۰ متر  سقف پرواز 
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   توئیت بازی
اصلانی و یک نقش منفیِ خاص

کامنت ها

چه می شــود که عبیدالله بن زیاد )ابن مرجانه( به عنوان یکی از 
منفورترین شخصیت های سریال »مختارنامه« تبدیل به کاراکتری 
محبوب می شود؟ شاید پاسخ کوتاه این باشد: بازی درخشان فرهاد 
اصلانی. او در نهایت ظرافت توانست شمایل مردی سیاس، باهوش 
و ظالم را به تصویر بکشد و حتی حس همدلی ایجاد کند! تی وی بان 
با این مقدمه ادامه داد: خود اصلانی در گفت و گویی تعریف کرده 
زمانی که یاران ابن زیاد در جنگ کشته می شوند، غمگین می شود 
و حتی به گریه می افتد. میرباقری بــه او گفته که نقش را خیلی 
ترحم برانگیز و همذات پندارانه درآورده و با توجه به عقاید مذهبی 
ما اصلا درست نیست. این شب ها که »مختارنامه« را برای چندمین 
بار می بینیم )شبکه آی فیلم( نمی توانیم در برابر قدرتنمایی فرهاد 
اصلانی مقاومت کنیم! او وجوه تاریک شــخصیت ابن زیاد را به 
درستی ترسیم کرده اما به گونه ای که در عین ایجاد تنفر، رفتارش 
»نمک« درام است. به عنوان مثال می توان به قسمتی اشاره کرد 
که بوی تعفن پایش، زنان حرمسرا را به واکنش واداشت و ابن  زیاد 
در حالت مستی برآشفت. رفتار بازیگر در مرز ایجاد خلق موقعیت 
جدی-کمدی بود؛ درســت مثل جایی که خودش معترفِ بوی 
بد تعفن شد و لحن بیانش، خنده بر لب مخاطب  آورد. اصلا هنر 
کارگردان و بازیگر »مختارنامه« همین است که شخصیت را طوری 

قوام دادند که گویی از قاب تلویزیون بوی بد احساس می شود!

  وحید ســعیدی:  نقش عبیدالله  بن زیاد توسط بازیگران 
مختلفی ایفا شــده از جمله زنده یاد عزت الله مقبلی)ســفیر(، 
داریوش فرهنگ )معصومیت از دست رفته( و بابک حمیدیان 
)رســتاخیز( امــا در این میــان فرهــاد اصلانی در ســریال 
»مختارنامه« این نقش را به کامل ترین شکل ممکن ایفا کرد. 
نقشی که انگار فقط باید توسط خود اصلانی بازی می شد. او به 

معنی مطلق کلمه عبیدالله بود.

  احمد رنجبر: فرهاد اصلانی صاحب اســتعدادی فراوان 
در بازیگری اســت و هر بار می توان منتظــر رقم خوردن یک 
شگفتانه تازه بود؛ چه در اثری کمدی و چه جدی . او در فیلم ها 
و ســریال های مختلف بارها این موضوع را اثبات کرده. محض 
نمونه از شخصیت بامزه  ای که در »گاوصندوق«، »شاهگوش« و 
»هیولا« خلق کرد، یاد  کنیم. اینها کجا و آن مرد خشن و خبیث 
ســریال »یاغی« کجا؟ عبیدالله بن زیاد هم یکــی از فرازهای 

درخشان کارنامه اوست.

   آنالیز    رصد خانه

 شبکه تماشا در ادامه پخش سریال خارجی غیرتکراری این بار قصد دارد »بهتره با سام تماس 
بگیر« را با عنوان »با ســال تماس بگیر«   روی آنتن بفرستد. این ســریال اسپین آف  سریال 
پرطرفدار »برکینگ بد« است که به کارگردانی وینس گیلیگان و پیتر گولد ساخته شده و از 
سال 2015 تا 2022 در شبکه ای ام سی پخش شده است. دوبله سریال »با سال تماس بگیر« 
توسط 31 نفر از گویندگان گفتارفیلم در واحد دوبلاژ اداره کل تامین و رسانه بین الملل سیما 
به مدیریت دوبلاژ امیر حکیمی به پایان رسیده و این سریال به زودی روی آنتن شبکه تماشا 
خواهد رفت. »با سال تماس بگیر« در فاصله سال های 2015 تا 2022 در شش فصل تولید شده 
و یکی از پرطرفدارترین سریال های اخیر به حساب می آید. این مجموعه اسپین آف »بریکینگ 

بد« )200۸–2013( است.

شبکه آی فیلم قصد دارد از عصر امروز یعنی چهارشنبه 27 تیرماه با پایان پخش سریال »شرم« 
سریال »عملیات 125« را روانه آنتن کند. این سریال به سفارش آتش نشانی و با مشارکت گروه 
فیلم و سریال شبکه تهران در سال 13۸7 به کارگردانی بهروز افخمی جلوی دوربین رفت. این 
سریال بعد از کوچک جنگلی دومین تجربه سریال سازی افخمی محسوب می شد. او در فصل 
اول سریال عملیات 125 به چگونگی ورود متقاضیان برای استخدام در سازمان آتش نشانی و 
واحد عملیات این سازمان پرداخت و داستان 5 جوان از طبقات مختلف جامعه را روایت کرد که 
قصد ورود به آتش نشانی را دارند. تعدادی از اپیزودهای این سریال را هم راما قویدل کارگردانی 
کرد. یکی دو سال بعد تصمیم بر این شد تا فصل دوم سریال ساخته شود. کارگردانی این فصل 
به محمد رضا آهنج واگذار شد. فصل سوم را هم مسعود آب پرور به اتفاق بهروز افخمی ساخت.

فیلم سینمایی »بی بدن« به کارگردانی مرتضی علیزاده بعد از فروش حدود 47 میلیارد تومانی به 
صورت اختصاصی در فیلیمو اکران می شود. »بی بدن« به تهیه کنندگی سیدمصطفی احمدی که 
فیلمنامه آن توسط کاظم دانشی نوشته شده،  فیلمی جنایی است که از یک پرونده قضایی مهم 
الهام گرفته. داستان فیلم با تغییراتی به یک پرونده معروف جنایی دهه 90 اشاره دارد؛ پرونده 
قتل غزاله شکور به دست آرمان عبدالعالی که چندین بار تا مرحله اجرای حکم رفت و برگشت 
و یکی از پیچیده ترین پرونده های چند سال اخیر ایران بود. »بی بدن« نیز با دستمایه قرار دادن 
این پرونده، سراغ شخصیت ها می رود و ما را با ابعاد مختلف یک حکم آشنا می کند. این فیلم با 
فروش حدود 47 میلیارد تومانی، عنوان پرفروش ترین اثر اجتماعی امسال را به خود اختصاص 

داده و چهارشنبه، 27 تیرماه ساعت 20 در فیلیمو اکران می شود. 

اتفاق روز      »بهتره با سال تماس بگیرید« در راه تماشا

سریال فصلی روز      آغاز عملیات 125 در شبکه آی فیلم

آغاز روز       آغاز اکران آنلاین پر فروش ترین فیلم اجتماعی سینمای ایران

چند روز پیش اشاره کردیم 
که حسینیه معلی جزو معدود 
برندهای موفق سال های اخیر 

تلویزیون است. این برنامه 
همزمان با محرم با کیفیتی 

بهتر از قبل به آنتن شبکه سه 
رسیده است.

هادی حجازی فر بعد از ساخت سریال »عاشــورا«، حالا دومین تجربه خود در عرصه کارگردانی را آماده انتشار دارد. او 
البته قصد نداشت سریال »داریوش« را بسازد. این سریال قرار بود محصول تازه گروه سازنده »پوست شیر« شود منتها 
با کارگردانی غیر از جمشید محمودی. آن ها این بار قصد داشتند محصول جدیدشان را به کارگردانی نیما اقلیما جلوی 
دوربین ببرند. پیش تولید و مرحله انتخاب بازیگر انجام شد و سریال با ترکیبی متشکل از هادی حجازی فر، ژیلا شاهی و 
مهرداد صدیقیان جلوی دوربین رفت  اما بعد از مدتی به دلیل سرعت پایین تولید از یک سو و مطلوب نبودن خروجی از 
نگاه تهیه کننده از سوی دیگر اقلیما از کارگردانی پروژه کنار گذاشته شد و قرار براین شد تا هادی حجازی فر کارگردانی را 
برعهده بگیرد. او برای پذیرش این مسئولیت دو شرط داشت؛ یک بازنویسی کامل فیلمنامه و انجام تصویربرداری مجموعه 
از ابتدا. در ماه های پایانی سال گذشته سریال »داریوش« با فیلمنامه جدید به کارگردانی هادی حجازی فر جلوی دوربین 
رفت. با پایان سریال »افعی تهران« و با توجه به خالی بودن کنداکتور چهارشنبه ها از سریال »داریوش« به عنوان جایگزین 

»افعی تهران« رونمایی شد. این سریال در 14 قسمت آماده انتشار شده که از امروز پخش آن شروع می شود.
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با پایان فیلمبرداری فصل چهارم 
سریال »زخم کاری« و فراغت جواد 
عزتی ، دومین سریال هومن سیدی 

وارد مرحله فیلمبرداری می شود. 
عزتی نقش اصلی سریال جدید 

سیدی است که با نگار جواهریان 
همبازی است. خود سیدی هم در 

این سریال بازی می کند.

 با پایان سریال »در انتهای شب« 
که جمعه 29 تیرماه قسمت آخرش 

منتشر می شود ، فیلمنت قصد 
دارد سریال »گردن زنی« نخستین 
تجربه سریال سازی سامان سالور را 
جایگزین آن کند. سمیرا حسن پور 

بازیگر اصلی گردن  زنی است.

برنامه حسینیه معلی

شبکهساعتقالب  برنامه

نمایش19فیلم ژاپنیبرف و شمشیر

سه20:30سریال جدید ایرانیسرزمین مادری 3

نمایش21فیلم هندیتاریکی

آنتن21:30فوتبال دوستانههارتس – تاتنهام 

تماشا22:30سریال خارجیخرس

آی فیلم23سریال ایرانیمختارنامه

گروه تلویزیون  
هفتصبح

یکشنبه شب آخرین مسابقه یورو 2024 بین دو تیم 
اسپانیا و انگلیس برگزار شد و همزمان با سوت پایان و 
قهرمانی اسپانیا، هیجان یک ماهه این تورنمنت هم به 
پایان رسید. در این مدت چندین برنامه در تلویزیون 
و اینترنت متــن و فرامتن مســابقات جام ملت های 
اروپا را پوشش دادند که به فراخور درباره هر کدام 
نوشتیم. حالا در گزارش امروز یک جمع بندی از این 
برنامه ها داریم تا به شکل فشرده عملکرد هر کدام 

را ارزیابی   کنیم.

   یورو 2024 |شبکه سه
همچنان خیلی ها شبکه ســه را برای تماشای مسابقات 
فوتبــال و فرامتن آن انتخــاب می کنند. بــا این حال 
ویژه برنامه های اخیر این شبکه پسرفت داشته و به ندرت 
ایده های خلاقانه در آن بروز یافته است. یورو 2024 نیز 
فاقد نوآوری بود و روی کلیشه ها گام برداشت. بدتر اینکه 

شاهد کارشناسان تکراری و نه چندان شاخص در برنامه 
بودیم و همان حرف های همیشــگی را شنیدیم. مجید 
جلالی کارشناس مسابقه فینال بود که مهمانی ارزشمند 
محسوب می شــود اما انتظار می رفت در مسابقه پایانی 
یورو شــاهد قدرتنمایی شبکه ســه می بودیم. انتخاب 
حمید محمدی و پیمان اســدیان جزو معدود امتیازات 
مثبت یورو 2024 بود؛ حیف که برنامه کیفیت نداشت تا 

این زوج بهتر و بیشتر به چشم بیایند.

   یورو 24 | شبکه ورزش
در یکی دو روز اخیر شــاهد تمجیدهای رســانه ای از 
ویژه برنامه شبکه ورزش یعنی یورو 24 بوده ایم. در قیاس 
با برنامه شبکه ســه کیفیتی بهتر داشت اما ضعف های 
بی شــمارش را نمی توان نادیــده گرفت. یــورو 24 از 
مطول گویی جواد خیابانی و خداداد عزیزی لطمه دید و 
کل کل و اظهارات عجیب آنها وزن برنامه را پایین آورد. 
این اتفاق حتی باعث شــد مهمانی خوب چون اشکان 
دژاگه در سایه قرار گیرد؛  هرچند خودش نیز بعد از چند 
قسمت حرف خاصی برای بیان نداشت. رسول مجیدی 
مجری موفقی است که این بار هم به اندازه و درست عمل 

کرد. ارتباط با چند کارشــناس خارجی و تهیه گزارش 
از آلمان امتیازات مثبت اســت که البته هر دو اتفاق با 
نازل ترین کیفیت رقم خوردند. بخش فان یورو 24 هم 

فاقد جذابیت کافی بود.

   فوتبال 360|بستر اینترنت
حضــور بازیگــران مطــرح در فوتبــال 360 منجر به 
تحلیل هایی شــد مبنی بــر اینکه عادل فردوســی پور 
سلبریتی زده شــده اســت. آنها همان عادل دوران نود 
را می خواستند. واقعیت اما این اســت که فردوسی پور 
تصمیم داشــت به بهانه فوتبال، حال مردم را با حضور 
چهره ها خوب کند. رکوردشکنی بازدید فوتبال 360 در 
بسترهای مختلف مجازی، شاهدی است بر رویه درست 
برنامه. وانگهی، این برنامه از کارشناسان فوتبال هم بهره 
برد و بُعد فنی نادیده گرفته نشــد. وزن فوتبالی بالا بود 
و کارشناســان خارجی نیز از برنامه سهم داشتند. گل 
طلایی دیگر در قسمت آخر با حضور علی دایی و مهدی 
مهدوی کیا دو چهره مطرح فوتبال ایران به ثمر رسید.... 
بله؛ خیلی از چهره ها به خاطر پول دعــوت برنامه ها را 
قبول می کنند. بســیاری از مهمانان فوتبال 360 اما به 

اعتبار عادل به برنامه آمدند. عملکرد ابوطالب حسینی 
مجری بخش فان لایت را هم از یاد نبریم که نتیجه کارش 

جذاب بود.

   یورو 2024 | آپارات اسپرت
 این بار در کنار نوید استاد رحیمی، مریم ماهور به عنوان 
مجری ویژه برنامه آپارات اســپرت حضور داشت. داد ن 
فرصت به بانوی مجری را باید به فال نیک گرفت و امیدوار 
بود این اتفاق در تلویزیون نیز رخ دهد. در آپارات اسپرت 
همچنین فرنوش جعفری برخی بازی های یورو را گزارش 
کرد؛ کاش تلویزیون هــم به بانوان گزارشــگر فرصت 
دهد. این دو اتفاق به یورو 2024 رنگ و جلایی متفاوت 
بخشید. ضمن آنکه حضور چهره ها در کنار کارشناسان 
فوتبالی پکیج برنامــه را تکمیل کرد. حضور مهدوی کیا 
در شب فینال امتیاز دیگری محسوب می شود. از دیگر 
امتیازات یورو 2024 امکان اســتفاده از گزارشگر اصلی 
بازی ها بود. راستی، در فینال جهانگیر کوثری نیز یکی از 
گزارشگران بود که باید بها دادن به این چهره پیشکسوت 

را ستود.

   یورو اسپورتو| لنز و تلوبیون
تلوبیون به عنوان پلتفرم صدا و سیما می خواهد جایگاهی 
بهتر پیش کاربران به دست آورد. این ایده ارزشمند است 
اما با محصولاتی چون یورو اسپورتو چنین آرزویی محقق 
نخواهد شد. برنامه سر و شکلی جذاب نداشت و همچنین 
نتوانست با مهمان هایی ویژه نظرات را به سمت خود جلب 
کند. پوریا پورسرخ و داوود مهربان مجریان یورو اسپورتو 
بودند. زوجی که با احترام به تلاش شان باید گفت چندان 

موفق نبودند.    

یک جمع بندی از ویژه برنامه هایی که به مناسبت مسابقات فوتبال جام ملت های اروپا از 
تلویزیون و پلتفرم ها پخش شدند. کدام یک موفق بودند و کدام یک ناکام لقب گرفتند؟

یورو  2024 به کاپیتانی عادل 

فصل جدید حسینیه معلی موفق تر است چون به نظر می رسد سخت گیری بیشتری در           منظر اول| محتوا
گزینش شرکت کنندگان صورت گرفته. به همین خاطر است که در هر قســمت ضمن تنوع محتوایی، شاهد 
اجرای مداحی و تعزیه های اســتاندارد هســتیم. از شــب اول محرم، مداحی،  روضه، تعزیه و ... متناســب با 
نام گذاری های دهه اول بود و همین اتفاق به انسجام تماتیک حسینیه معلی کمک کرد. در سری جدید باز هم 
سهم اصلی به مناسک عزاداری در جای جای کشــور اختصاص یافت . برخی آیین ها را پیش تر در تلویزیون و 
مســتندها دیده بودیم اما برخی نو هستند که نشــان می دهد همچنان ظرفیت های ناشناخته ای از آیین ها و 
مناسک در کشور وجود دارد. طبعا یکی از دلایل جذابیت و موفقیت حسینیه معلی اهتمام به همین وجوه است. 
ضمن آنکه عزاداران اجراهایی خوب و با شکوه مقابل دوربین دارند و این نشان از آمادگی آنها و تیم سازنده دارد. 

پختگی برنامه در ساختار هم نمود دارد؛ چه دکور که شبیه یک حسینیه واقعی شده و چه           منظر دوم| ساختار
استفاده از طیف رنگ ها و المان های هدفمند با موضوع محرم. نجم الدین شریعتی این بار نیز متناسب با موضوع و 
رویکرد برنامه درست گام بر می دارد. اتفاق خوب دیگر واکنش به اندازه مداحان و کارشناسان برنامه است؛ یعنی 
دیگر مثل سال گذشته متهم به گریه نمایشی نشدند. از آن سو تحلیل ها و مداحی های شان نیز در چارچوب و به 
قاعده است. سعید ستودگان تهیه کننده حسینیه معلی به صبح نو گفته: ما هر فصل تغییراتی را در میز ذاکرین 
برنامه داریم؛ زیرا به برکت حضرت سیدالشهدا)ع(، جامعه ذاکرین و مداحان این حضرت در سرتاسر جهان گسترده 
است و ظرفیت بسیار بالایی را پیش روی ما قرار می دهد. هدف ما این بود   تا جایی که ممکن است از حضور اساتید 
و پیشکسوتان بیشتری از این جامعه استفاده کنیم و به فراخور مناسبت های مختلف، از اساتید دعوت می کنیم. 

داریوش
 پخش : فیلمنت

 کارگردان : هادی حجازی فر
 بازیگران : هادی حجازی فر، سحر 

دولتشاهی، مهرداد صدیقیان، ژیلا شاهی، 
رامین راستاد و...

 تهیه کننده: نوید محمودی
 محصول : فیلمنت / 1402
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پرده نقره ای)فيلم های بلاتکليف و شائبه توقيف غيررسمی(
 روزنامه صبح ايران  سال چهاردهم  شماره 3819  چهارشنبه  27 تیر  1403

 :

کی می گه فیلم باران کوثری 
توقیف شده؟!

محمد صابری| این پرونده درباره »فیلم های توقیفی« نیســت. شاید حتی در یک نگاه کلی باید همین ابتدا 
اعتراف کنیم که وضعیت این هشت فیلم، به طور کامل مشابه و منطبق بر هم نیست اما یک وجه اشتراک باعث 
شد تا اینگونه و در یک قالب مشترک سراغ بازخوانی شرایط آن ها برویم؛ همه این فیلم ها وضعیتی »مبهم« 
دارند. وضعیتی که طیفی از رســانه  ای ها و برخی از صاحبان همین آثار، به آن »توقیف« می گویند و مدیران 
سینمایی هم غالبا در مواجهه با پرسش درباره آن ها گلویی صاف می کنند و پاسخ می دهند »کدام توقیف؟«. 
البته این یک واقعیت است که اساسا ما پدیده ای رســمی و قانونی به نام توقیف نداریم و هیچ فیلمی امروز 
نیست که روی پرونده اکران آن، مهری قرمزرنگ با کلمه »توقیف« درج شده باشد. برای همین هم تقریبا همه 
مدیران سینمایی در یکی دو دهه اخیر، با فراغ بال مدعی بوده اند که در دوره شان هیچ فیلمی توقیف نشده و 
جالب اینکه غالبا هم آمارهایی نجومی درباره فیلم های توقیف شده در دوره مدیران قبل از خود ارائه می کنند. 
آخرین نمونه اش هم همین روح الله سهرابی است که یکی از رسانه ای ترین چهره ها در ترکیب مدیران محمد 
خزاعی در سال های ریاستش بر سازمان سینمایی محسوب می شود و به تازگی در مصاحبه ای دستاوردهای 
این دوره در زمینه حل مشکل فیلم های توقیفی را فهرست کرده است. طی هفته گذشته هم وقتی جهانگیر 
کوثری اعلام کرد فیلمی که به تازگی کارگردانی کرده به دلیل ممنوع التصویری دخترش باران، هنوز اکران 

نشده و شائبه توقیف آن رسانه ای شد، آقای سهرابی پاسخ داد: »کدام توقیف؟« 

مباحثه رسانه ای میان کارگردان »رگ های آبی« و یکی از مدیران سازمان 
سینمایی برسر وضعیت اکران این فیلم، بهانه ای شد تا باردیگر سراغ 

فیلم های بلاتکلیفی برویم که هر چند به ظاهر مهر »توقیف« نخورده اند اما 
مدیران سینمایی زیر بار اکران شان هم نرفته اند و وضعیت مبهمی دارند

»پروانــه نمايــش »رگ های آبــی« در دولت 
سیزدهم صادر شــده اســت.« اين مهمترين 
خبری است روح الله ســهرابی داده و در واکنش 
به صحبت های جهانگیر کوثری گفته است: »آيا 
شما برای دريافت مجوز اکران اقدامی کرده ايد؟« 
اين مدير سینمايی در همین پاسخ تندوتیز به 
اکران دو فیلم ديگر باران کوثری اشــاره کرده 
و استدلال آورده که اين بازيگر ممنوع التصوير 
نیســت و مشــکلی ندارد. منطق صحبت های 
ســهرابی تا جايی درست اســت که ندانیم دو 
فیلمی که او در همین صحبت ها به اکران آن ها 
استناد کرده در چه شــرايطی روی پرده رفتند. 
باران کوثری هم در اکــران »گیجگاه« و هم در 
اکران »عامه پسند« ممنوع الپوستر بود و طبیعی 
است کارگردانی رغبت به اکران فیلمش با اين 

شرط را نداشته باشد!

موضع رسمی درباره  اش چیست؟

همه چیز از يــک مصاحبه خبری آغاز شــد. 
جهانگیــر کوثــری که به پشــتوانه ســابقه 
ورزشــی اش مهمان ويژه برنامه ای اينترنتی 
در آپارات اسپرت شــده بود تا از فوتبال اروپا 
صحبت کند، در حاشیه اين حضور و در پاسخ به 
کنجکاوی يک خبرنگار درباره سرنوشت فیلمی 
که با موضوع زندگی فروغ فرخزاد ساخته، به 
ممنوع التصويری دخترش باران کوثری اشاره 
کرد که ايفاگر نقش اصلی اين فیلم بوده است. 
بازتاب اين گفت وگو در فضای رســانه ای اين 
شائبه را تقويت کرد که باران کوثری به واسطه 
فعالیت هايــی که در جريان اعتراضات ســال 
1401 داشت، همچنان با ممنوعیت های کاری 
مواجه است و فیلم »رگ های آبی« هم به دلیل 
همین سابقه، هنوز مجوز اکران دريافت نکرده 
است. البته جهانگیر کوثری که پس از سال ها 
خودش بر کرســی کارگردانی اين فیلم تکیه 
زده اســت، پیش از اين با »رگ های آبی« به 
جشنواره تورنتو رفته بود و اين فیلم در خارج از 
کشور رونمايی شده است اما هنوز تکلیف اکران 

داخلی آن مشخص نیست.

چالش برسر چیست؟

»رگ های آبی« را بايد در زمره فیلم هايی قرار 
داد که احتمالا بیش از مديران ســینمايی، 
خود سازندگانش تمايل دارند رونمايی از آن، 
به دوران جديد و مديريت بعدی ســینمايی 
موکول شــود. از اين منظر احتمالا سهرابی 
چندان هم بی راه نگفتــه که عوامل اين فیلم 
تاکنون هیچ درخواستی برای اکران عمومی 
آن نداده اند. اما از طرفی هم نمی توان کتمان 
کرد که اگر قرار بود »رگ های آبی« در همین 
دوران اکران شــود، جدی ترين چالش  آن ها 
حذف بازيگر نقش اصلی از مواد تبلیغی بود که 
چیزی کم از توقیف يک فیلم به صورت رسمی 
ندارد! فیلم از منظر محتوايی چالشی ندارد و 
در آينده ای نه چنــدان دور قطعا وارد چرخه 
اکران می شود و بعید است مورد استقبال هم 

قرار بگیرد!

پیش بینی مان چیست؟

رگ های آبی| جهانگیر کوثری

نکتــه جالب دربــاره فیلــم »لباس شــخصی« 
محافظه کاری مديران برای موضع گیری درباره آن 
است. مديران سینمايی به خوبی می دانند که درباره 
وضعیت اين فیلم تصمیم گیر نیستند اما برخلاف 
فیلم های ديگری مانند »رستاخیز« و »کاناپه« که 
صحبت از لزوم تصمیم گیــری درباره آن ها خارج 
از چارچوب قوانین ســینمايی می شــود، درباره 
اين فیلم، به همین انــدازه هم آدرس نمی دهند تا 
وضعیت آن کمی شــفاف تر شود. احتمالا به دلیل 
همین شرايط هم امیرعباس ربیعی در موضع گیری 
متفاوتی درباره فیلمش، روی آنتن زنده تلويزيون، 
صراحتا گفت تنها رهبر انقلاب می تواند مشکل اين 
فیلم را حل کند. مديران سینمايی دولت سیزدهم 
درباره فیلم »لباس شخصی« کاملا سکوت کردند 
و حتی در حد ابراز امیدواری و يا تلاش برای رفع 
مشکل هم درباره اين فیلم موضع گیری نداشته اند.

موضع رسمی درباره  اش چیست؟

»تنها راه اکران اين اثر، رســاندن فیلم به دســت 
حضرت آقاست. فیلم درباره دستگیری حزب توده 
و حساسیت شخص رهبری درباره مسئله چپ ها و 
حزب توده است. من تنها امیدم ديدن فیلم توسط 
شخص رهبری است. مشکل من برای اکران اين 
اثر فرايند قانونی نیست، بلکه اعمال سلیقه افرادی 
است که قدرتی فراتر از قانون دارند.« اين گفته های 
کارگردان »لباس شخصی« به وضوح نشان دهنده 
وضعیت پیچیده اين فیلم است. امیرعباس ربیعی 
کارگردان جوانی اســت که همین سال گذشته 
فیلم دوم او با نام »ضد« روانه پرده ســینماها شد 
و فیلم  ســومش با نام »احمد« يکی از فیلم های 
شــاخص جشــنواره فیلم فجر بود، اما همچنان 
سرنوشــت فیلم اولش در هاله ای از ابهام اســت. 
ربیعی »لباس شــخصی«  را درباره بخشی ناگفته 
از تاريخ معاصر ساخته است. دوره تقابل انقلابیون 
با سرکرده های حزب توده و همزمان شکل گیری 
جريان قدرت مندی از نفــوذ در بدنه نظام نوپای 
اسلامی. نکته جالب اينکه فیلم محصول سازمان 

اوج است و بازهم مهر توقیف خورده است. 

چالش برسر چیست؟

از سخت ترين کارها، پیش بینی وضعیت »لباس 
شخصی « است. فیلمی که هر چند به صراحت 
گفته نمی شــود اما عیان اســت که گره کارش 
ربطی به معادلات حاکم بر سینمای ايران و حتی 
چرخه نظارت رسمی بر تولیدات سینمايی ندارد. 
فیلم هايی از اين دست که مشکلاتی فراسینمايی 
دارند، معمولا سرنوشت شان در گرو تصمیمات 
فردی است و به سختی هم می توان تشخیص داد 
اين »فرد« کیست و چه زمانی می تواند چنین 
مجوزی را صادر کند! واقعیت اما اين اســت که 
فیلم اول امیرعباس ربیعی کیفیت ســینمايی 
قابل قبولی دارد و هر زمان فرصت رونمايی پیدا 
کند، می تواند به يکی از ماندگارترين روايت های 
سینمای ايران درباره تاريخ معاصر تبديل شود. 
به خصوص که فیلم دست روی سوژه ای گذاشته 

که هنوز تازه است؛ نفوذ.

پیش بینی مان چیست؟

لباس شخصی| امیرعباس ربیعی

بــه طــرز عجیبــی روح الله ســهرابی در مقام 
مديرکل نظارت بر نمايش ســازمان سینمايی، 
در مصاحبه های اخیرش اصرار دارد که توانسته 
است مشکل فیلم »قاتل و وحشی« را حل کند. 
او در همیــن مصاحبه اخیر خــودش که بازتاب 
بسیاری هم پیدا کرد، مدعی شد: »باوجود توقیف 
چندســاله، با برخی مراجع و علمــا مذاکراتی 
داشــته ايم و پیگیری هايی نیز صــورت گرفت 
که ســرانجام موفق به اخذ تأيیديه شديم.« اما 
مشخص نیســت چرا با وجود تمام اين اقدامات 
هنوز پروانه نمايش فیلم نعمــت الله برای اکران 
داخلی صادر نشــده است! حتی ســال گذشته 
زمانی که يکی از رســانه ها خبر از صدور پروانه 
نمايش اين فیلم داد، همین آقای ســهرابی در 
مصاحبه ای تأکید کرد اين پروانه مربوط به خارج 

از کشور است!

موضع رسمی درباره  اش چیست؟

وضعیت عجیبی اســت که يک فیلــم از نگاه 
مديران ســینمايی، برای عرضــه و نمايش در 
خارج از کشــور مســئله و مشــکلی ندارد اما 
مخاطبان ايرانی از تماشــای همان فیلم بايد 
محروم بمانند! در ســال های اخیــر دو فیلم 
»رســتاخیز« و »قاتل و وحشــی« در چنین 
موقعیتی قرار گرفته انــد. دو فیلمی که با رأی 
مديران سینمايی اجازه حضور در جشنواره های 
جهانی و حتی اکران بین المللی را دارند اما نبايد 
در داخل کشور اکران شــوند. حمید نعمت الله 
که به تازگی برای فیلم تازه خود پروانه ساخت 
دريافت کرده اســت، فیلم »قاتل و وحشــی« 
را در راســتای دغدغه هــای ژانــری خود در 
فیلمسازی ساخته و جنسی از سینمای هراس 
را در کارگردانی اين فیلم تجربه کرده است که 
پیش تر سابقه موفقی در سینمای ايران نداشته 
است. سطح بالای خشونت در فیلم از يک سو 
و گريم لیــلا حاتمی با سرتراشــیده در بخش 
عمده ای از صحنه های فیلم، آن را با مشــکل 
ممیزی مواجه کرد و مديران سینمايی زير بار 

اکران آن نرفتند.

چالش برسر چیست؟

فیلم حمیــد نعمت الله با کمپیــن تبلیغاتی 
ويژه  ای، همزمان با مســتقر شــدن مديران 
جديد ســینمايی اکران خواهد شــد و حتی 
دور از انتظار نیســت که در جشــنواره فجر 
پیش رو، شــاهد رونمايی رسمی از آن باشیم 
و چند ســیمرغ بلورين هم به اين فیلم اهدا 
شــود. تجربه ثابت کرده اســت، دولت های 
جديد معمولا آغوش گشاده ای برای فیلم های 
توقیف شده در دولت های سابق دارند و تلاش 
می کنند با رفع موانع عرضــه آن ها، اعتباری 
برای خود دســت و پا کنند. حمید نعمت الله 
برای فیلم »قاتل ووحشــی« در دو نوبت فرم 
درخواست حضور در فجر را تکمیل کرده اما 
با توجه به عدم صدور پروانه نمايش برای آن، 
فرصت حضور در اين رويداد را از دســت داد. 

منتظر اکران آن باشید.

پیش بینی مان چیست؟

قاتل و وحشی|حمید نعمت الله

يکی از ناامیدانه ترين موضع گیری های رسمی 
يک مدير سینمايی درباره سرنوشت يک فیلم، 
مربوط به همین »کاناپه« است، آنجا که مدير 
نظارت ســازمان ســینمايی درباره اش گفت: 
»درباره کاناپه، بحث ايــن فیلم از جمله آثاری 
است که پوشش خانم های فیلم موضوع اصلی 
اســت و مربوط به اين دوره هم نمی شــود در 
دوره قبل تولید شد و اگر می توانست حل شود 
در دوره های قبل اين اتفــاق رخ می داد. ما هم 
طبیعتاً بايد به اين سمت برويم که ببینیم چه 
راهکاری را می توان تعريف کــرد. اگر بخواهم 
صريح و صادقانه صحبت کنم چشم انداز روشنی 
درباره اين فیلــم مثل فیلم هــای ديگر وجود 
ندارد. موضوع بحث پوشش خانم هاست و بحث 
قانون جمهوری اسلامی که صراحتاً در اين باره 

ملاحظات دارد.«

موضع رسمی درباره ا ش چیست؟

شــرايط اين فیلم را خیلی مشابه ماجرای فیلم 
»قاتل و وحشــی« می دانند و سرنوشتش را به 
پیگیری احــکام فقهی مرتبط بــا حجاب گره 
زده اند. جالب اينکه درباره مشکل اين فیلم هم 
همه به صراحت اظهارنظــر می کنند اما تقريبا 
هیچ کس نسخه ای برای رفع مشکل آن ندارد!  
کیانوش عیاری در همان فرآيند ســاخت اين 
فیلم جنجالی خود، دســت به يک ريسک زد 
و تصمیم گرفت با اســتفاده از ظرفیت شرعی 
کلاه گیس، چالش محجبه بودن کاراکترهای 
زن فیلم  در داخل خانه و در جمع محارمشان را 
برطرف کند تا لااقل از اين منظر برای اولین بار 
تصويری واقعی از فضای يک خانواده ايرانی روی 
پرده ترسیم شود. او البته خودش هم می دانست 
که اين انتخاب، به معنــای ورود به يک چالش 
سنگین است اما شايد تصور نمی کرد اين چالش 
نزديک به يک دهه، فیلمش را به محاق توقیف 
ببرد. برخلاف ديگر فیلم های اين پرونده، کاناپه 
هنوز در قالب اکران هــای محدود هم رونمايی 
نشده است و تنها گروهی کوچک آن را ديده اند.

چالش برسر چیست؟

دو ســال پیش و در روزهايی که گره اکران 
کور شده بود و شاهد افتی محسوس در سیر 
صعودی حضور مخاطبان در سالن های سینما 
بوديم يکی از کارشناسان اقتصادی سینما به 
مديران پیشــنهاد داد که با اکران »کاناپه« و 
»قاتل و  وحشی«  جان دوباره به گیشه بدمند. 
فیلم بلاتکلیف کیانوش عیاری ظرفیت بالايی 
برای فروش خیره کننده در گیشه دارد و اين 
ظرفیت هم ربطی به کیفیت فیلم ندارد. نفس 
اکران فیلمی که در آن قواعد حجاب اندکی 
دستخوش تغییر شده اســت، قطعا با موجی 
از اســتقبال مخاطبان همراه می شــود و در 
کانون توجه رسانه ها هم قرار خواهد گرفت. 
اما همین ويژگی می تواند پاشنه آشــیل آن 
هم تلقی شود و به کل اکران فیلم را در حالت 

تعلیق نگه دارد!

پیش بینی مان چیست؟

کاناپه|کیانوش عیاری

محمدعلی باشــه آهنگر برخلاف ســوژه های 
ملتهبی که برای فیلم هايــش انتخاب می کند، 
کاراکتری به شــدت آرام و ضدحاشــیه دارد. 
به پشــتوانه همین ويژگی هــم برخلاف ديگر 
فیلم های بلاتکلیف که خیلی زود موضع گیری 
عوامل شان خبرساز می شود، او تنها به اين گفته 
بسنده کرده که »امیدوارم سینمامتروپل حروم 
نشه  !«. اما روايت رسمی درباره اين فیلم را بايد از 
زبان مهدی جوادی مديرعامل وقت فارابی شنید 
که به تازگی در نشستی بعد از تعريف و تمجید 
از فیلم باشه آهنگر و اشــاره به تمجید اين اثر از 
سوی ســینماگرانی همچون حاتمی کیا گفت : 
»همین فیلم توسط خیلی از دوستان نواخته شد. 
چه هجمه ای علیه فارابی و باشــه آهنگر درست 
کردند. فکر می کنم هنوز هــم اين فیلم توقیف 

است. چون با چند سکانس مشکل دارند.«

موضع رسمی درباره  اش چیست؟

»آقای باشــه آهنگر طرح خوبی آورده بود و فیلم 
تقريبا خوش ســاختی هم ساخت، انقلابی ترين 
داوران جشــنواره فجر، مثل آقــای حاتمی کیا، 
سیدمحمود رضوی و مجید اسماعیلی آن سال 
در جشــنواره ديدند و گفتند اين جــزو آبروی 
جشــنواره فجر است.« اين بخشــی از اظهارات 
مديرعامل سابق بنیاد ســینمايی فارابی درباره 
»ســینمامتروپل« اســت. فیلمی که در يکی از 
پرحاشیه ترين دوره های جشنواره فیلم فجر، به 
ترکیب آثار بخش اصلی راه پیدا کرد و رونمايی 
از آن مــورد توجه گروهی از منتقــدان هم قرار 
گرفت. باشه آهنگر که به انتخاب سوژه های خاص 
برای پرداختن به مقطع دفاع مقدس شهره است 
اين بار سرنوشت يک سینما را در روزهای ابتدايی 
جنگ دستمايه روايت خود قرار داده است. فیلم 
اما کنايه ها و شوخی هايی هم در دل خود دارد که 
سیستم ممیزی و نظارت بر فیلم  های سینمايی 
را هدف قرار داده است و احتمالا همین بخش از 
فیلم، چندان به مذاق مديران خوش نیامده است. 
فیلم سیمرغ بهترين فیلم را گرفت اما هنوز مجوز 

اکران ندارد!

چالش برسر چیست؟

باتوجه به اعتباری که محمدعلی باشــه آهنگر در 
میان مديران سینمايی داشته و همچنان هم خواهد 
داشت، احتمالا مشــکل اکران »سینمامتروپل« 
خیلی بغرنج نخواهد شــد. البته منــوط به اينکه 
کاشــف به عمل نیايد که اين  بار هم پای سلیقه ای 
شخصی در میان است و عده ای به بهانه هزينه تراشی 
برای ســازندگان اين فیلم به دنبال تسويه حساب 
شخصی خود هســتند. پیش بینی  می کنیم فیلم 
»سینمامتروپل«  تا پايان همین امسال اکران شود و 
احتمالا در میان فیلم های غیرکمدی، عملکرد قابل 
دفاعی هم داشته باشد چه اينکه فیلم باشه آهنگر 
مانند ديگر فیلم های اين کارگردان، دســت روی 
سوژه ای متفاوت گذاشــته و می تواند مخاطبان را 
به خصوص از میان علاقه مندان به نوستالژي های 
سینمای  با خود همراه کند. شايد سکانس هايی از 

فیلم برای اکران ممیزی شود.

پیش بینی مان چیست؟

سینمامتروپل|محمدعلی باشه آهنگر

درباره فیلم هايی که به واســطه حضور يک بازيگر 
»مســئله  دار« دچار مشکل می شــوند، معمولا 
هیچ موضع گیری رســمی ای صورت نمی گیرد. 
کمااينکه درباره وضعیت اکران فیلم »زنبور کارگر« 
و حذفیات مرتبط با کاراکتر حمید فرخ نژاد در آن 
فیلم، هیچ مديری موضع نگرفت و درباره ممنوعیت 
استفاده از تصوير باران کوثری بر پوستر فیلم های 
»گیجگاه« و »عامه پسند« هم امروز هیچ سندی 
در دست نداريم! به همین دلیل طبیعی است که 
اگر فیلم »روزی روزگاری آبادان« هم به واســطه 
حضور فاطمه معتمدآريا با مشکلی مواجه باشد، 
آن را رســمی اعلام نمی کنند. تنها موضع درباره 
وضعیت مبهم اين فیلم مربوط به ســعید خانی 
در مقام پخش کننده بود که تأکید کرد: »حداقل 
تاکنون که چیزی مبنی بر توقیف اين فیلم به من 

اعلام نکرده اند.«

موضع رسمی درباره  اش چیست؟

هنوز هیــچ چیز قطعی نیســت اما نشــانه ها را 
نتوانســتیم ناديده بگیريم! يکشنبه سوم تیرماه 
نهمین جلســه شــورای صنفی نمايش در خانه 
سینما برگزار و مقرر شد اکران فیلم های »يادگار 
جنوب«، »روزی روزگاری آبادان«، »روايت ناتمام 
سیما« و »شور عاشقی« به فاصله يک هفته بعد در 
سینماها آغاز  می شود. ساير فیلم ها طبق برنامه 
اعلام شــده از ســوی پخش کنندگان شان روی 
پرده رفتند و وقتی رسانه های پیگیر دلیل تعويق 
در اکران اولین فیلــم حمیدرضا آذرنگ در مقام 
کارگردان شــدند، پخش کننده اش به تب وتاب 
انتخابات اشاره کرد. تب وتاب هم خوابید و خبری 
از اکران اين فیلم نشــد. به همیــن دلیل برخی 
رسانه ها شائبه توقیف فیلم به دلیل حضور فاطمه 
معتمدآريــا در يک جشــنواره خارجی را پیش 
کشیدند. اتفاقی که پیش تر اکران »عامه پسند« 
را هم با مشکل مواجه کرد و حتی اجازه استفاده 
از تصاوير اين بازيگر در پوستر و تیزر فیلم را هم 
ندادند. سال گذشته هم يک فیلم با نقش آفرينی 
معتمدآريا در نقش اصلی، در همان مراحل تولید 

توقیف شد!

چالش برسر چیست؟

نه فقط دربــاره فیلــم »روزی روزگاری آبادان« 
که احتمال بســیار زياد درباره تمامی فیلم های 
ديگری که به واسطه حضور يک بازيگر، گرهی به 
کار اکران شان افتاده اســت، در آينده ای نزديک 
روانه پرده سینماها خواهند شــد. اساسا يکی از 
مأموريت های مهم تیم تازه مديران ســینمايی 
که همزمان با تغییر دولت روی کار خواهند آمد، 
رفع موانع و سوءتفاهم های به جا مانده از سال های 
بحرانی گذشته است و طبیعتا لازمه آن هم برطرف 
کردن مشــکلات مرتبط با فعالیــت هنرمندان 
معترض در آن مقطع اســت. فاطمه معتمدآريا 
بازيگر معتبری است که اتفاقا روابط حسنه ای هم 
با چهره هايی دارد که امروز در صف مديريت سینما 
ايســتاده اند. اکــران »روزی روزگاری آبادان« با 
پوسترهايی منقش به تصوير او می تواند نقطه آغاز 

رفع سوءتفاهم ها باشد.

پیش بینی مان چیست؟

روزی روزگاری آبادان|حمیدرضا آذرنگ

»در اين شــرايط يک جمع هفت هشت نفره از 
سوی رياست سازمان معرفی می شوند تا درباره 
فیلمی که ذاتاً حساســیت زا و مسئله دار هست 
و لحن خاصــی دارد با در نظر داشــتن فضای 
روحی جامعه و ظرفیت اجتماعی، تصمیم گیری 
کنند تا ببینند آيا اين فیلم مناســب اکران در 
يک مقطع خاص هســت يا نــه؟« اين توضیح 
رسمی سازمان سینمايی درباره وضعیت اکران 
»شیشلیک« اســت. فیلمی که همین مديران 
ســینمايی برای آن پروانه نمايش صادر کردند 
اما نمايش آن را متناسب با فضای روحی جامعه 
تشخیص ندادند! جالب اينکه روح الله سهرابی 
در مصاحبه  مشــروح خود در ايــام انتخابات 
که با تیتر رفع توقیف 50 فیلم توســط مديران 
سینمايی دولت سیزدهم، مانور دادند، نامی از 

فیلم مهدويان نبرده است! 

موضع رسمی درباره ا ش چیست؟

اگر درباره ديگر فیلم ها بتوان عــدم صدور پروانه 
نمايش را مصداقی برای صدور حکم توقیف دانست، 
ماجرای تنها فیلم کمدی کارنامه محمدحســین 
مهدويــان امــا عجیب تــر از اين هاســت!  فیلم 
»شیشــلیک« با وجود صدور پروانــه نمايش، در 
اين ســال  ها اجازه اکران نداشته است. فیلمی که 
اولین بار در جشنواره فیلم فجر رونمايی شد و حتی 
طرفداران سینمای مهدويان هم واکنش چندان 
مثبتی به آن نداشتند اما واقعیت اين بود که برای 
کارگردان فیلم هايی همچون »ماجرای نیمروز« و 
»لاتاری« اين فیلم می توانست حکم طبع آزمايی 
برای ارتباطی متفاوت با مخاطبان را داشته باشد 
اما فیلم بلافاصله بعد از اتمام جشنواره  فجر دچار 
مشکل شد! هرچند مهدويان بعد از اين تجربه فیلم 
»مرد بازنده« را هم کارگردانی کرد اما همچنان فیلم 
»شیشلیک«  به دلیل آنچه از نگاه مديران سینمايی، 
ارائه تصوير نامناسب از شرايط اقتصادی ايران و به 
تعبیر ساده تر سیاه نمايی بوده است، مجاز به اکران 
نیست. حواشی اين فیلم احتمالا در توقف زنجیره 
فیلمسازی سینمايی مهدويان، بی تأثیر نبوده است.

چالش برسر چیست؟

احتمالا يکی از اولین فیلم هايــی که به دلیل 
اثبات دوران تازه در ســینمای ايران می تواند 
فرصت اکران عمومی به  دســت بیاورد و روی 
»رفع توقیف« آن مانور اساســی داده شــود، 
همین فیلم »شیشــلیک« اســت. بالاخره به 
نســبت ديگر فیلم هــای توقیفی، ايــن فیلم 
حواشــی کمتری دارد، پروانه نمايش برای آن 
صادر شده است و تنها مانع اکران عمومی اش 
»ســلیقه مديران وقت« بوده اســت. منطقا با 
تغییر اين سلیقه ديگر مشکلی هم برای اکران 
فیلم نبايد وجود داشته باشــد. البته اين نکته 
را هم يادآوری می کنیم که پژمان جمشــیدی 
به عنــوان يکــی از دو بازيگر اصلــی فیلم، در 
گفت وگو با عادل فردوسی پور پرونده اين فیلم 
را بسته شده اعلام کرد و گفت هیچ امیدی به 

اکران آن ندارد!

پیش بینی مان چیست؟

شیشلیک| محمدحسین مهدویان

»رستاخیز« در دی ماه 94 از پرده سینماها پايین 
کشیده شد و پس از گذشت نزديک به يك دهه 
هنوز در توقیف است. حســین انتظامی رئیس 
وقت سازمان سینمايی هم اينگونه حواشی فیلم 
را روايت کرده اســت: »آقای درويش کارگردان 
صاحب نام ســینمای ايــران، چندســال پیش 
»رستاخیز« را ســاخت که جزو هنرهای آئینی 
و درباره واقعه عاشورا است. همه ارکان حکومت، 
موافق انتشــار اين فیلم بودند امــا چون يکی از 
مراجع محترم تقلید نشان دادن تصوير حضرت 
عباس)ع( را صلاح ندانستند و گفتند که حضرت 
عباس)ع( در عداد معصومین تلقی می شود، اين 
فیلم متوقف شد. هیچ کس هم نتوانست اين خط 
را باز کند!« مديران سینمايی دولت سیزدهم هم 
به صراحت اعلام کردند درباره رفع مشــکل اين 

فیلم، اختیاری ندارند!

موضع رسمی درباره  اش چیست؟

برای فیلمی که در کمتر از يک روز بعد از اکران 
عمومی از پرده سینماها پايین کشیده شد، مگر 
می توان توصیف ديگری غیر از »توقیف« داشت؟ 
فیلــم »رســتاخیز« اولین بار در ســی ودومین 
جشــنواره فیلم فجــر رونمايی شــد و هرچند 
بازخوردهای چندان مثبتی از ســوی منتقدان 
و اصحاب رســانه دريافت نکرد اما داوران فجر 
حسابی آن را پســنديدند و در 11 بخش آن را 
شايسته نامزدی برای دريافت سیمرغ دانستند. 
از اين میان 8 ســیمرغ هم به فیلم اهدا شد که 
شاخص ترين آن ها سیمرغ بهترين فیلم و سیمرغ 
بهترين کارگردانی بود. فیلمی بــا اين حجم از 
تحسین و تأيید از سوی رســمی ترين ويترين 
ســینمای ايران يعنی جشــنواره فجر، احتمالا 
بدون هیچ دســت اندازی بايد وارد چرخه اکران 
می شــد اما در همان ايام فجــر، اولین زمزمه ها 
درباره مهمترين چالش فیلم به گوش رســید و 
آن نمايش چهره حضرت عباس)ع( در فیلم بود. 
همین چالش هم دامن گیر فیلم شد و برای يک 

دهه آن را به محاق توقیف برد.

چالش برسر چیست؟

نسخه باکیفیت فیلم، البته با دوبله مدت هاست 
که در فضای مجازی در دسترس است و احتمالا 
آن طیف از مخاطبان که کنجکاوی زيادی برای 
تماشای آن داشته اند، تا به امروز به نسخه ای که 
کنجکاوی شان را برطرف کند، دسترسی پیدا 
کرده اند، با اين همه اما هنوز فیلم ظرفیت ورود 
به چرخه اکران عمومی را دارد. »رســتاخیز« 
فیلم پرهزينه ای است که هنوز سرمايه گذارانش 
امید به اکران عمومــی آن دارند و دور از انتظار 
نیســت که با تغییر ترکیب مديران سینمايی و 
اساسا پوست اندازی کلی دولت، روزنه ای برای 
رفع مشکل آن گشوده شود. احمدرضا درويش 
هــم از کارگردانان نزديک به طیــف پیروز در 
انتخابات محسوب می شود و احتمالا در دولت 
جديد شاهد بازگشت او به فعالیت های هنری 

هم خواهیم بود.

پیش بینی مان چیست؟

رستاخیز| احمدرضا درویش

07 45 55
روح  الله سهرابی در بخشــی از مصاحبه اخیر خود که از سوی روابط عمومی ســازمان سینمايی برای 
رسانه ها ارسال شد، ادعا کرده اســت که در دولت های گذشــته بالغ بر 55 فیلم گرفتار چالش توقیف 
بوده اند که مديران سینمايی دولت سیزدهم زمینه ساز رفع توقیف آن ها بوده اند. او به فهرست بلندی از 
اين آثار هم اشاره کرد و نکته مهم اينکه تبصره قابل تأملی در پايان اين فهرست درج کرده است: »البته 
اين موارد غیر از حدود پانزده فیلم توقیفی ادوار مختلف است که نتیجه بی دقتی و بی تدبیری در صدور 

پروانه ساخت بوده است.«

 اگر تا پیش از اين ماجرای فیلمسازی زيرزمینی و به تعبیر دقیق تر ساخت فیلم بدون پروانه ساخت، يک 
ايده رسانه ای به نظر می رسید که شايد مصاديق چندان متعددی نداشته باشد، با مصاحبه اخیر سهرابی 
اين جريان با رقمی قابل توجه، رسمیت پیدا کرد تا بدانیم ديگر نمی توان اين دست تولیدات را ناديده 
گرفت. سهرابی گفته است؛ »وقتی رئیس سازمان سینمايی در ابتدای دولت سیزدهم برای حل مشکل 
فیلم های بدون پروانه ســاخت فراخوان داد بیش از 45 فیلم بدون مجوز بــرای دريافت پروانه نمايش 

مراجعه کردند و مورد مساعدت قرار گرفتند.«

يکی از بحران های سینمای ايران در سال گذشته، زنجیره عرضه زيرزمینی و به تعبیری قاچاق فیلم های 
شاخص بود. فیلم هايی که هر يک به دلیلی مجوز اکران رسمی را به دست نیاوردند و به طريقی نسخه 
غیرقانونی آن ها به دست مخاطبان رسید. در پايان ســال در قالب پرونده ای به 7 فیلم مهم قاچاق شده 
پرداختیم و جشــنواره ای را برای آن ها ترتیب داديم. نکته اي که در حاشیه اين پرونده بايد به آن اشاره 
می کرديم اين است که هر هشت فیلم مورد اشاره در اينجا، در کنار تعداد ديگری از فیلم های شاخص، 

در معرض تهديد قاچاق قرار دارند.
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   گزارش

لامینه يامال به عنوان بهتريــن بازيکن جوان جام 
ملت های اروپا انتخاب شد. هافبک خلاق و 17 ساله 
تیم ملی اسپانیا در تمام طول تورنمنت چشم ها را 
به خود خیره کرد و يکــی از موثرترين چهره های 
تهاجمی تیم جذاب لوئیــس دلافوئنته در يک ماه 
گذشته به شــمار می رفت. او   تازه جشن تولد 17 
سالگی خود را جشن گرفت و در فینال با ارائه يک 
نمايش مقتدرانه و قابل تحســین در راه چهارمین 
قهرمانی تیم ملی اسپانیا در ادوار جام ملت های اروپا 

نقش آفرينی کرد.
گروه کارشناســان فنی يوفا، متشکل از سرمربیان 
مشهور سال های نه چندان دور فوتبال اروپا، يامال 
را به عنوان بهترين بازيکن جوان جام ملت های اروپا 
انتخاب کرد. ستاره بی چون وچرای تیم ملی اسپانیا 
و بارسلونا در طول يورو 2024 مجموعاً ۵07 دقیقه 
در 7 بازی مختلف تیمــش به میدان رفت و 4 پاس 
منجر به گل به ثبت رســاند که از هر بازيکن ديگر 
در جام 2024 بیشــتر اســت و با رکورد ثبت شده 
تاريخ جام ملت های اروپــا در هر دوره ديگر برابری 
می کند. يامال علاوه بر 4 پاس گل، يک گل ديدنی 
را هم شخصاً به ثمر رســاند و در مسابقه نهايی هم 
فرصت هايی برای گلزنی به دســت آورد، هرچند با 
درخشش پیکفورد روبرو شــد. حرکات پا به توپ 

عرضی يامال يکی از عناصر تماشايی بازی های تیم 
ملی اســپانیا در طول جام 2024 به شمار می رفت 
و محصول آکادمی لاماسیا اين جام را با 33 دريبل 
موفق به پايان برد؛ بیشــتر از هــر بازيکن ديگر در 
هر تیم ديگــر حاضر در خاک آلمــان. او همچنین 
مطابق اعلام اتحاديه فوتبال اروپا، رکورد ســرعت 
لحظه ای33/3 کیلومتر بر ساعت را به ثبت رسانده 

است.
يامال در هر 7 مســابقه تیم ملی اســپانیا در جام 
ملت های اروپا به میدان رفت و جز ديدار تشريفاتی 
مقابل تیم ملی آلبانی در هفته پايانی دور گروهی، 
در تمام بازی هــا در ترکیب اصلــی ماتادورها قرار 
گرفت. او در جريان پیروزی 3 بــر صفر مقابل تیم 
ملی کرواسی در دومین روز جام با 1۶ سال و 338 
روز به جوان ترين بازيکن تاريخ جام ملت های اروپا 
تبديل شد اما اين تازه آغاز ماه آتشین ستاره نوجوان 
فوتبال کاتالونیا بود. پاس گل های متوالی يامال در 
راه صعود پله پله تیم ملی اسپانیا و در هم شکستن 
دفاع تک تک رقبای مقتدر کارساز واقع شد. بازی در 
مقابل تیم ملی فرانسه با گل زودهنگام راندل کولو 
موانی برای نايب  قهرمان جــام جهانی 2022 گره 
خورد اما شلیک برق آســای يامال از پشت محوطه 
جريمه کار را به برابری کشــید و لاروخا را به بازی 

برگرداند. او با به ثمر رساندن آن گل استثنايی با 1۶ 
سال و 3۶2 روز سن به جوان ترين گلزن تاريخ جام 
ملت های اروپا تبديل شد. بال راست چپ پای تیم 
ملی اسپانیا که سابقه بازی برای تیم ملی نوجوانان 
اين کشــور را هم در کارنامه دارد، يک روز قبل از 
مســابقه نهايی جام ملت های اروپا جشن تولد 17 

سالگی خود را برگزار کرد.
يامال   با عبور از پله به جوان ترين بازيکن حاضر در 
ديدار نهايی جام های معتبر )يــورو و جام جهانی( 
تبديل شد؛ او در مسابقه فینال بارها دفاع انگلیس را 
آزار داد و با يک پاس عالی زمینه ساز گل طلسم شکن 
نیکو ويلیامز در ابتدای نیمه دوم شد. هیچ بازيکن 
ديگری در تاريخ فوتبال اسپانیا نتوانسته بود در يک 
دوره از رقابت های جــام ملت های اروپا 4 پاس گل 
به ثبت برساند. حضور همزمان او و کوبی مینو در 2 
طرف زمین نخستین فینال جام های معتبر با حضور 
حداقل يک بازيکن زير 20 ســال در 2 طرف زمین 
را رقم زد. پســربچه دبیرستانی تیم ملی اسپانیا که 
گفته بود در طول يورو به انجام تکالیف درسی خود 
می پردازد، در راه قهرمانــی به ياد ماندنی لاروخا به 
کامل ترين شــکل ممکن از پس انجام تکلیف خود 
در تیم ملی برآمد و به جوان ترين بازيکن فاتح جام 

ملت های اروپا تبديل شد.

   جدایی در انتظار یامگا و محمد؟
کوين يامگا در شــرايطی تمرينات اختصاصی 
خود را دنبــال می کند که همچنــان يکی از 
چشم های او بینايی لازم را ندارد و اين مسئله 
بدان معناســت که مجوز پزشــکی لازم برای 
او در مســیر حضــور دوباره اش در فهرســت 
استقلال صادر نخواهد شــد. با اين اوصاف به 
نظر می رســد که جدايی ســتاره فرانسوی از 
استقلال قطعی اســت و بعید به نظر می رسد 
که مشکلات جسمانی يامگا حداقل برای فصل 
پیش رو حل وفصل شود که در اين صورت شمار 

بازيکنان خارجی استقلال به عدد ۶ می رسد.
منتظر محمد که فصل درخشــانی را در مس 
رفســنجان گذراند و يکی از چهره های ويژه 
ترکیب اين تیم بود، در شرايطی مهیای حضور 
در المپیــک پاريس می شــود کــه همچنان 
عملکرد او موردپسند جواد نکونام نیست و به 
مانند فصل گذشته، موضع نکونام بر فروش و 
جدايی اين بازيکن عراقی است. البته که گفته 

می شود بعد از المپیک پاريس قرار است درباره 
ستاره عراقی تصمیم گیری شــود اما با توجه 
به موضع گیری جواد نکونام، به نظر می رســد   
احتمالًا منتظر محمد هم در صف بازيکنان جدا 
شده از استقلال قرار خواهد گرفت تا احتمالًا 
شمار خارجی های استقلال به ۵ بازيکن برسد.

   از ادامــه همکاری با ماشــاریپوف تا 
آینده مبهم بلانکو و سیلوا

جلال الدين ماشاريپوف در بازار نقل وانتقالات 
زمستانه فصل گذشــته به استقلال پیوست و 
توانست در ترکیب آبی ها 2 گل بزند و يک بار 
هم در نقش گل ساز درخشید. ماشاريپوف که 
در ابتدا در نقش مهاجم سايه به میدان می رفت 
و ســپس به خط هافبک منتقل شد، به خوبی 
توانســت در میانه زمین بدرخشد و عملکرد 
خوبی را از خود به جای گذاشــت. با توجه به 
آنکه هنوز اين ستاره ازبکســتانی با استقلال 
قرارداد دارد و نظر کادرفنی و مديريت باشگاه 
هم ادامه همــکاری با اوســت و حضور فعالی 

هم در تمرينات پیش فصل آبی ها داشــته، به 
نظر می رسد   ماندن ماشــاريپوف در استقلال 

حتمی است.
اســتقلالی ها برای تقويت خط حمله خود به 
دنبال جذب مهاجم تمام کننده هســتند و در 
صورتی که در میــان بازيکنان خارجی بتوانند 
با گزينه ای ايده آل به توافق برســند، احتمال 
قطع همکاری با گوســتاوو بلانکو وجود دارد. 
البته که مهاجم آرژانتینی با ثبت ۶ گل و يک 
پاس گل يکی از بهترين بازيکنان استقلال در 
فصل اخیر بود و با آبی ها هــم قرارداد دارد اما 
همانطور که گفته شد، در صورت جذب مهاجم 
خارجی، جدايی بلانکو دور از ذهن نیست و در 
غیر اين صورت، آبی ها به همکاری شــان با او 

ادامه خواهند داد.
رافائل سیلوا هم که فصل گذشته به استقلال 
آمد و هم آبی ها موفق شدند بدهی های معوقه 
خود به او را تسويه کنند و هم از حضورش در 
قلب خط دفاعی شان بهره بردند، آينده مبهمی 
در اســتقلال دارد. گفته می شــود که نکونام 

چندان تمايلی به ادامه همکاری با سیلوا ندارد 
و در صورتی که جذب سامان فلاح نهايی شده 
و محمدحســین مرادمند هم راضی به تمديد 
قراردادش شــود، جدايی مدافع برزيلی دور از 
انتظار نخواهد بود و احتمــال قطع همکاری 

آبی ها با سیلوا وجود دارد.

   در انتظار تصمیمی سرنوشت ساز برای 
بوسنیایی ها

ودران کیوسفســکی و آلمديــن زيلیکیچ، 2 
بازيکن بوســنیايی خريداری شــده از سوی 
استقلالی ها هســتند که روايت های مختلفی 
درباره جذب آنها وجود دارد و گفته می شــود 
جواد نکونام و مديريت باشــگاه اســتقلال از 
جذب اين 2 بازيکن بی اطلاع بوده اند و خريد 
آنها از سوی مســئولان هلدينگ خلیج فارس 
انجام شده است! کیوسفســکی و زيلیکیچ در 
شرايطی در آستانه ســفر به ايران هستند که 
بحث مخالفت جواد نکونام به استفاده از اين 2 
بازيکن هم مطرح است و آينده حضور آن ها در 

فهرست استقلال نامعلوم است.
آبی ها در صورت خارج  کردن نام کوين يامگا 
و منتظر محمد از فهرســت خــود، با توجه به 
جذب بازيکنان بوسنیايی بازهم جای خالی ای 
برای جذب بازيکن خارجی جديد ندارند و اين 
مســئله می تواند نقل وانتقالات استقلالی ها را 
تحت الشعاع قرار بدهد. البته که مديران باشگاه 
اســتقلال در تلاش هســتند تا اين 2 بازيکن 
بوسنیايی را به صورت قرضی به فروش برسانند 
اما توافق جنجالی و پنهانی بــا اين 2 بازيکن 
باعث ايجاد شــرايط ويــژه در نقل وانتقالات 
آبی ها شده و اگر نام کیوسفسکی و زيلیکیچ از 
فهرست استقلال خارج نشود، به نظر می آيد 
که احتمالًا فرآيند جذب بازيکن خارجی جديد 
منتفی خواهد شــد و آبی ها بايد با استفاده از 
اين 2 بازيکن بوسنیايی در کنار ماشاريپوف، 
بلانکو و ســیلوا کار خود را پیــش ببرند و در 
صورت نیاز به جذب بازيکن جديد بايد با يکی 
از 3 بازيکن فصل گذشته خود برای جدايی به 

توافق برسند.

رضاییان علیه استقلال؛ 4 گل
 4 برد و 8 باخت

استقلال توانست يکی از بزرگترين نقل و انتقالات اين چند فصل اخیر 
را با جذب رامین رضايیان رقم بزند. بازيکنی که سابقه 17 بازی را برابر 

آبی ها در لیگ برتر دارد ولی کارنامه اش چندان دلچسب نیست: 4 برد )3 
تا با سپاهان و يکی با پرسپولیس(، ۵ مساوی و 8 باخت )2 تا با صبا، 4 تا با 

راه آهن، يکی با پرسپولیس و يکی با سپاهان(. 
   صبا

رضايیان 4 فصل برای صبا در لیگ های 9 و 10 و 11 و 12 بازی کرد. 
در اين 4 دوره، او ۵ بازی برابر استقلال انجام داد ولی رنگ برد را نديد: 
3 بازی مساوی شد و 2 بار شکست خورد. اولین رويارويی رضايیان با 

استقلال مربوط است به بازی رفت لیگ نهم. ديداری که يک-يک شد. او 
در بازی برگشت، بازی نکرد. رضايیان در هر دو بازی رفت و برگشت لیگ 
دهم برابر استقلال قرار گرفت. بازی رفت يک-يک شد و بازی برگشت را 
استقلال با بريس برهانی برد. رضايیان در آخرين فصل بازی برای صبا، 

در هر دو رويارويی رفت و برگشت برابر استقلال حضور داشت. بازی رفت 
را استقلال برد و بازی برگشت، برنده نداشت.

   راه آهن
در 2 فصلی )لیگ های 13 و 14( که رضايیان برای راه آهن به میدان 

رفت، او 4 بار برابر استقلال قرار گرفت و در هر 4 بازی شکست خورد؛ 
هرچند توانست يک گل بزند. رضايیان اولین گلش به استقلال را در بازی 
رفت لیگ چهاردهم وارد دروازه فروزان کرد ولی آن بازی را آبی ها بردند. 

بازی برگشت هم در حضور رضايیان با برد استقلال همراه بود.
   پرسپولیس

رضايیان با پیراهن پرسپولیس 4 بار برابر استقلال در لیگ برتر قرار 
گرفت و توانست هم گل بزند، هم پاس گل بدهد و هم بالاخره رنگ برد 
را ببیند: يک برد، 2 مساوی و يک باخت.رضايیان در هر دو دربی لیگ 
پانزدهم حضور داشت. بازی رفت برنده نداشت و بازی برگشت تبديل 

شد به اولین بردش برابر استقلال در ديداری که به رحمتی گل زد و 
پرسپولیس برنده شد.در بازی برگشت لیگ بیست و يکم، رضايیان پاس 

گل داد ولی دربی بدون برنده به پايان رسید.
   سپاهان

بهترين دوران لیگ برتری رضايیان برابر استقلال با پیراهن سپاهان رقم 
خورد؛ با ثبت 3 برد و يک باخت. او در اين 4 بازی، 2 بار دروازه استقلال 

را باز کرد. اولین بازی رضايیان برای سپاهان با باز کردن دروازه استقلال 
و حسینی همراه بود: دور رفت لیگ 22. او در بازی برگشت هم توانست 

دروازه رضايی را از روی نقطه پنالتی باز و تیمش را برنده کند.در لیگ 
بیست و سوم، رضايیان در هر دو بازی رفت و برگشت برابر استقلال قرار 
گرفت. بازی رفت را سپاهان برد و در بازی برگشت، استقلال برنده شد.

منبع: فوتبالی
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قهرمانی مال شما، هزینه برای بقیه؟
رضا درويش چند روز پیش در توضیح و توجیه عملکرد ضعیف باشــگاه پرســپولیس در فصل نقل و انتقالات گفت: 
»تیم های ديگر قهرمان نشده اند و نمی دانند پرداخت کردن آپشن قرارداد چقدر سخت است. ما نزديک 1۵0 میلیارد 
تومان آپشــن قهرمانی دو فصل اخیر را پرداخت کرده ايم. فراهم کردن اين پول واقعا سخت است.« استاد در همان 
جمله اول به ساير باشگاه ها طعنه می زند که قهرمان نشده اند و نمی دانند پرداخت آپشن چقدر سخت است. در ادامه 
گلايه می کنند که فلان مبلغ را بابت آپشن قهرمانی پرداخت کرده اند و فراهم کردن اين پول واقعا سخت است. الان 
سوال اين است که اگر فراهم کردن آپشن سخت است، چرا اين همه آپشن در قرارداد بازيکنان می گذاريد؟ اگر دوست 
نداريد قهرمان شويد که مجبور نباشید آپشن پرداخت کنید، خب قهرمان نشويد. اگر هم دوست داريد اين قهرمانی ها 
در کارنامه مديريتی شما ثبت شــود و بعدها به آن افتخار کنید، خب ديگر گلايه نکنید! نمی شود که فقط قهرمانی و 
افتخارش را بخواهید و پزش را بدهید و به بقیه باشگاه ها طعنه بزنید اما  مشکلاتش را نخواهید! خودتان خوب می دانید 
که همین آپشن های نان و آب دار، يکی از چیزهايی است که انگیزه بازيکنان را زياد می کند. اصلا همین آپشن هاست 
که باعث می شود اين همه ستاره جذب تان شوند. اين آپشن ها نباشد که نصف همین بازيکنان به تیم های ديگر می روند 
و از قهرمانی شما هم خبری نخواهد بود. اصلا يک پیشنهاد! چطور است شما قهرمان شويد و افتخارش به نام شما ثبت 

شود و پزش را بدهید و پرداخت آپشن ها به عهده يک باشگاه ديگر باشد؟ 

در فوتبال هیچ چیز از هیچ کس بعید نیست
با پیوستن رامین رضايیان به استقلال يک بار ديگر اين نکته ثابت شد که حرف های اهالی فوتبال قرار نیست همیشه 
اعتبار داشته باشــد و هر لحظه ممکن اســت آنها برخلاف وعده ها و حرف های قبلی خود عمل کنند. قطعا از نظر 
حرفه  ای هیچ ايرادی به اين انتقال نیست و رضايیان حق داشته برای خود تصمیم بگیرد اما حرف اين است که واقعا 
لزومی ندارد او و ساير بازيکنان حرف هايی بزنند و وعده هايی بدهند که هیچ ضمانت اجرايی ندارد. رضايیان قبل از 
پیوستن به استقلال، در برنامه فوتبال برتر گفته بود در ايران فقط برای پرسپولیس بازی خواهد کرد و اگر از اين تیم 
جدا شود، فقط برای بازی درتیم های خارجی خواهد بود. چند روز بعد اما تصاوير او با پیراهن سپاهان در دست و در 
کنار مديرعامل اين باشگاه منتشر شد. او دو سال پیش در مصاحبه ديگری که به خاطر شايعه پیوستنش به استقلال 
انجام شــد، گفته بود: »ارتباط من با هواداران پرسپولیس قلبی و دلی اســت و هیچ وقت ناراحت شان نمی کنم. به 
خاطر 10 -20 میلیارد تومان هیچ وقت نمی خواهم بی احترامی کنم و حرمت پیراهنی که تنم است را حفظ نکنم.« 
اما حالا او با آمدن به استقلال خیلی از هواداران پرسپولیس را ناراحت کرده و همچنین به جز اين دو تیم در دو تیم 
ايرانی ديگر هم بازی کرده است! يعنی هر حرفی را که قبلا در اين باره زده، عملا زير پا گذاشته است! شما هم از اين 
به بعد هیچ حرف و ادعايی را باور نکنید. وقتی رامین با آن همه ادعا و تعصب به استقلال می آيد، ديگر هیچ چیز از 

هیچ کی بعید نیست.

درخشش آشکار 
ستاره نوپای لاروخا

ستاره ۱۷ ساله تیم ملی 
اسپانیا با اختلاف بهترین 
بازیکن جوان جام ۲۰۲۴ 

لقب گرفت

اضافه بارِ خارجیِ استقلال
توافق با ۲ بازیکن بوسنیایی بیش از پیش شرایط استقلال در بازار 

نقل وانتقالات را پیچیده کرده است

استقلال در فصل گذشته از حضور کوین یامگا، رافائل سیلوا، جلال الدین ماشاریپوف، 
گوستاوو بلانکو و البته منتظر محمد در فهرست خود بهره می برد که در ابتدای فصل، 
محمد با امضای قراردادی قرضی به مس رفسنجان پیوست و مصدومیت شدید یامگا 
سبب خروج نام او از فهرست آبی ها برای حضور در نیم فصل دوم شد. در این میان 
برای فصل جدید، وضعیت فهرست بازیکنان خارجی استقلال پیچیده تر از گذشته 
شده است؛ چرا که هم آینده کاری یامگا نامشخص است، هم قرارداد قرضی محمد به 
پایان رسیده و هم مدیران هلدینگ با 2 بازیکن بوسنیایی به شکل غیرمنتظره توافق 
کرده اند تا شمار بازیکنان خارجی اســتقلال به عدد 7 برسد و آبی ها برای چینش 

فهرست خود دچار چالش جدی شوند.

شکست ناپذیری اسپانیایی ها در ۲۷ فینال بزرگ
تیم ملی اسپانیا يکشنبه شب در فینال يورو 2024 انگلیس را شکست داد و 
قهرمان اروپا شد. به اين ترتیب تیم های اسپانیايی اعم از باشگاهی و ملی در 
27 فینال تورنمنت های مهم متوالی )لیگ قهرمانان، لیگ اروپا، مســابقات 
قهرمانی جهان و اروپا( شکســت نخورده اند. 23 سال است که روند پیروزی  
اسپانیايی ها ادامه دارد و آخرين شکست آنها در فینال در ماه می 2001 بود. 
در ديدار سرنوشت ساز لیگ قهرمانان اروپا، والنسیا پس از تساوی يک - يک 
در وقت های قانونی بازی در ضربات پنالتی با نتیجه ۵ بر 4 مغلوب بايرن مونیخ 
شد. تیم ملی اســپانیا اکنون پرافتخارترين تیم جام ملت های اروپا با کسب 
چهار قهرمانی  اســت و ژرمن ها با ســه قهرمانی در جايگاه دوم اين شاخص 

قرار دارند.

رئال مادرید رسماً از امباپه رونمایی کرد
کیلیان امباپه صبح روز سه شنبه پس از انجام تست های پزشکی با حضور در 
ورزشگاه سانتیاگو برنابئو، قرارداد ۵ ساله خود را امضا کرد و به صورت رسمی 
به عنوان بازيکن جديد تیم فوتبال رئال مادريد معرفی شد. امباپه پس از انجام 
موفقیت   آمیز تست های پزشکی، به همراه فلورنتینو پرس رئیس باشگاه رئال 
مادريد از موزه و بخش های مختلف ورزشگاه تیم جديدش ديدن کرد و پس 
از آن يک ساعت مچی، يک ماکت از ورزشگاه ســانتیاگو برنابئو و همچنین 
پیراهن رئالی ها با نام خود و شماره 9 را از پرس دريافت کرد. با انجام تشريفات 
اداری مربوط به عقد قرارداد، امباپه در حضور هواداران پرشمار رئال مادريد 
که ورزشگاه رئال مادريد را به صورت کامل پر کرده بودند، به آنها معرفی شد.

لو رفتن گزینه های جانشینی ساوت گیت
گمانه زنی ها درباره خروج احتمالی گرت  ســاوت گیت از کادر فنی تیم ملی 
فوتبال انگلیس پس از شکست اين تیم برابر اسپانیا در فینال يورو 2024 به 
حقیقت پیوست و او به دوران 8 ســاله حضورش به عنوان سرمربی سه شیر 
پايان داد. ساوت گیت با وجود ناکامی در پايان دادن به طلسم طولانی مدت 
انگلیسی ها برای فتح يک تورنمنت بزرگ، جزو موفق ترين سرمربیان تاريخ 
تیم ملی اين کشــور بود، چرا که در مدت حضورش در کادر فنی سه شیر، دو 
بار آن را به فینال يورو )2020 و 2024( رساند و در جام  های جهانی 2018 
و 2022 نیز با اين تیم به ترتیب به مرحله نیمه نهايی و يک چهارم نهايی راه 
يافت. به همین دلیل هم ســران اتحاديه فوتبال انگلیس از عملکرد او راضی 
و امیدوار بودند که تمديد قرارداد او تا ماه دســامبر که به تازگی هم صورت 
گرفته بود، سبب ادامه همکاری دو طرف شود که اين اتفاق رخ نداد، چرا که 
ساوت گیت ترجیح داده چالشــی جديد را تجربه کند. از ادی هو، سرمربی 
نیوکاســل، گراهام پاتر سرمربی پیشــین تیم های برايتون و چلسی و حتی 
توماس توخل ســرمربی پیشــین تیم های بايرن مونیخ و چلسی به عنوان 

محتمل ترين گزينه های جانشینی ساوت گیت ياد می شود.

تیم منتخب تورنمنت یورو ۲0۲4  اعلام شد
يوفا   تیم منتخب رســمی يورو   2024 را معرفی کرد. تیمی متشــکل از 11 
ستاره از اسپانیا، انگلیس،  فرانسه، آلمان و سوئیس:  مايک مانیان )فرانسه( ، 
کايل واکر )انگلیس( ، ويلیام سالیبا )فرانســه( ، مانوئل آکانجی )سوئیس( ، 
مارک کوکوريا )اسپانیا( ، رودری )اسپانیا( ، دنی اولمو )اسپانیا( ، فابیان روئیز 
)اسپانیا( ، لامین يامال )اسپانیا(، موســیالا )آلمان(  و نیکو ويلیامز )اسپانیا(  
11 بازيکنی هستند که از طرف ناظران بازی های يورو به عنوان اعضای تیم 

منتخب معرفی شده اند. 

تاریخ سازی مسی: اعجوبه دست نیافتنی شد
مارکا ديروز نوشت که مسی افســانه خود را گسترش داد و او در حال حاضر 
 با بیشترين عناوين قهرمانی در تاريخ فوتبال اســت: 4۵ عنوان. با فتح کوپا 
آمه ريکا 2024، مسی در حال حاضر 4۵ جام برده در مقايسه با 44 قهرمانی 
دنی  آلوز. مسی بامداد دوشنبه به رکورد ديگری دست يافت تا به رکوردهای 
پرشمار خود اضافه کند. اشک های او پس از مصدومیت روی نیمکت در میان 
عکس های تاريخ فوتبال خواهد بود و جشــن او پس از پیروزی، حتی بیشتر 
از آن. مسی فعلا تهديدی از حیث حفظ اين رکورد حس نمی کند چون دنی 
آلوز بازنشست شده و ديگر قطعا عنوان قهرمانی ديگری کسب نخواهد کرد. 
اين دومین قهرمانی متوالی مسی با آرژانتین در کوپا آمه ريکا بود و چهارمین 
قهرمانی ملی متوالی. او تا سال 2021 افتخار ملی با تیم بزرگسالان نداشت 
اما طلسم شکست و از آن موقع مســی بدون توقف با آلبی سلسته جام برده 
است. مهمترينشان نیز فتح جام جهانی 2022 بود. مسی 3۵ جام با بارسلونا، 
3 جام با پاری سن ژرمن، ۶ جام با آرژانتین )جوانان، المپیک و تیم بزرگسالان( 

و يک جام نیز با اينتر میامی برده و همچنان می تواند رکوردش را بهتر کند.

سردار به لیگ عربستان منتقل می شود؟
رسانه های آلمانی از جمله بیلد و بولین نیوز نوشتند که سردار آزمون يک روز 
پس از حضور در تست های پزشکی بايرلورکوزن در تمرينات تیمی غايب بود. 
سیمون رولفس، مدير ورزشی بايرلورکوزن می گويد که سردار آزمون قوانین 
باشگاه را رعايت نکرده و بايد اين موضوع به طور دقیق روشن شود. شما علاوه 
بر تمرينات تشــخیصی بايد در تمرينات گروهی نیز شــرکت کنید. سردار 
آزمون که نیم فصل گذشــته را به صورت قرضی در رُم گذراند، پس از عدم 
تمايل مديران اين تیم برای خريد قطعی او از بايرلورکوزن به آلمان بازگشت. 
با اين وجود بیلد می نويسد سردار آزمون چشم اندازی در لورکوزن ندارد و بايد 
به دنبال تیم ديگری باشد. او که تا سال 2027 با قهرمان بوندس لیگا قرارداد 
دارد، شايد به سويای اسپانیا يا تیمی در لیگ حرفه ای عربستان برود. سردار 
آزمون زمانی که بازيکن 2۵ میلیون يورويی در بازار نقل وانتقالات محسوب 
می شد؛ اکنون قیمت 8 میلیون يورويی دارد. با توجه به اينکه خريدار قطعی 
برای اين مهاجم ايرانی وجود ندارد، تداوم انتقال قرضی او به تیمی ديگر در 

اروپا يا آسیا محتمل تر به نظر می رسد.

قرارداد رسمی و یک ساله بیرانوند با تراکتور
تسنیم نوشــت: علیرضا بیرانوند دروازه بان ملی پوش پرســپولیس پس از 
کش و قوس های فراوان در نهايت قرارداد رسمی و يک ساله خود  را با تراکتور   
امضا کرد. بیرانوند که پیش از اين پیش نويس قراردادی دو ساله را با تراکتور 
امضا کرده بود، پس از مذاکره مجدد با مديران پرســپولیس و عدم توافق با 
اين باشگاه، با حضور در دفتر باشــگاه تراکتور در تهران، قرارداد رسمی خود 
را به دلیل ممنوعیت عقد قرارداد بیش از يک سال بازيکنان بالای 30 سال، 
يک ساله  امضا کرد. باشگاه تراکتور قرار است به زودی به طور رسمی از اين 

بازيکن رونمايی کند. 

مرادمند در آستانه جدایی از استقلال
بحث جذب سامان فلاح مدافع گل گهر ســیرجان و حفظ آرمین سهرابیان، 
رافائل سیلوا و ايمان سلیمی ترافیک زيادی در خط دفاعی استقلال به وجود 
آورده اســت و حداقل يک نفر از میان مرادمند، ســیلوا و سلیمی در صورت 
جذب فلاح بايد جدا شوند. مرادمند فصل گذشته توسط کادر فنی کمتر به 
بازی گرفته شد و سلیمی در کنار چشمی يا سیلوا زوج خط دفاعی استقلال 
را تشکیل می دادند. مرادمند با اين تصور که شايد کادر فنی استقلال تمايلی 
به حفظ او ندارد، همه تصاوير مربوط به بازی هايش با پیراهن استقلال را از 
صفحه شخصی خود در اينستاگرام پاک کرده است تا به شايعات جدايی اش از 
اين تیم قوت ببخشد. ضمن اينکه گفته می شود اين بازيکن از تیم های فولاد 

خوزستان و پرسپولیس پیشنهاد دارد.

    گوشه و کنار مستطیل سبز
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جنایت خونین در جریان درگیری در ملارد
مرد جوان که در جریــان درگیری 
با همســایه اش او را کشــته بود، در 
دادگاه مدعی شد برای دفاع از جان 
خود و خانواده اش مرتکب این قتل 
شده است.تحقیقات جنایی در این 
پرونده از تابستان ســال ۱۴۰۱ و با 
گزارش قتل مردی ۳۴ ســاله به نام 
هادی در ملارد آغاز شــد.ماموران با 
حضور در محل با جسد هادی که با 
ضربه چاقو به قتل رسیده بود، رو به رو 
شــدند.مردی که جسد را پیدا کرده 
بود در جریان تحقیقات گفت: چند 
دقیقه قبل صدای دعوای هادی را از 
کوچه شنیدم.به مقابل در که آمدم، 
دعوا تمام شده و هادی غرق در خون 

روی زمین افتاده بود. جسد مقتول 
با دســتور قضایی به پزشکی قانونی 
منتقل شــد و ماموران با پرس و جو 
از همسایه ها دریافتند هادی از چند 
روز قبل با پســر یکی از همسایه ها 
اختلاف و درگیری داشــته اســت. 
با کشــف این سرنخ، مســعود ۳۰ 
ساله بازداشت شــد و در تحقیقات 
به درگیری خونین با مرد همســایه 
اعتراف کرد و صحنه قتل را بازسازی 
کرد. بــا تکمیل تحقیقــات پرونده 
برای محاکمه به دادگاه کیفری یک 
استان تهران ارسال شد و مسعود در 
شعبه ۱۳ از خود دفاع کرد. در ابتدای 
این جلســه پدر و مادر هادی برای 

قاتل او درخواســت قصاص کردند.
سپس مســعود در جایگاه ایستاد و 
با رد اتهام قتل عمدی گفت: من در 
دفاع از خودم و خانواده ام چاقو را از 
دست مقتول گرفتم و به او ضربه زدم.

مرد جوان در تشــریح ماجرا گفت: 
مدتی قبل هادی برایم پیامکی ارسال 
کرد و مدعی شــد من مزاحم دختر 
جوانی شده ام.از من خواست دست 
از مزاحمت بردارم. به او گفتم اشتباه 
می کند و من آن دختر را نمی شناسم 
اما دست بردار نبود. عصبانی شدم و 
آخرین بار به او فحاشی کردم.همان 
موقع هادی مقابــل خانه مان آمد و 
با چاقویی که دســتش بود برادرم را 

زخمی کرد. مادرم با دیدن وضعیت 
برادرم به مقابل در رفت که هادی او را 
هم هل داد .کنترل اعصابم را از دست 
دادم ، چاقو را از دست هادی گرفتم 
و ضربــه ای به او زدم. مــن چاقویی 
نداشتم و دست خالی مقابل در رفتم.
برای دفاع او را با چاقوی خودش زدم.

مسعود ادامه داد: پسر همسایه وقتی 
مقابل خانه مــان آمد، حالت طبیعی 
نداشــت و وقتی یک ضربه به او زدم 
روی زمین افتاد. فکر کردم به خاطر 
حالش بوده و ضربه من کشنده نبوده 
است. رئیس دادگاه : بر اساس گزارش 
پزشکی قانونی، گلوی مقتول بریده 
شده بود و ضربه ای به شکمش اصابت 

کرده، چه دفاعی دارید؟مسعود: من 
فقط یک ضربه زدم و اگر این ضربه را 
نمی زدم جان خودم و خانواده ام در 

خطر بود.بنابر این گــزارش، پس از 
آخرین دفاع متهم، قضات وارد شور 

شدند تا رای صادر کنند.

اوایل شهریور ماه ۱۴۰۱ مردی با کلانتری 
شــهر ری تماس گرفت و از قتل همسر ۵۰ 
ساله اش به نام ســهیلا خبر داد.این مرد در 
تماس ابتدایی با ماموران گفت : »چند دقیقه 
قبل با همسرم درگیر شده و به او ضربه ای با 
چاقو زدم. من همسرم را در خانه کشته ام و 
الان هم در کنار جسد او در خانه نشسته ام.« 
با این تماس که با مرکز فوریت های پلیس 
۱۱۰ گرفته شد، بلافاصله ماموران پلیس به 
خانه این مرد در شــهرری رفتند و با جسد 
خونین زن میانسال روبه رو شدند که گلویش 
بریده شده بود. همســر ۵۵ ساله مقتول به 
نام سلمان نیز بالای سر جسد نشسته بود و 

خودش را تسلیم ماموران پلیس کرد.

   تحقیقات ابتدایی 
به ایــن ترتیب رســیدگی بــه موضوع در 
دســتور کار تیم جنایی قرار گرفت و دکتر 
مجید باقری بازپرس ویژه قتل دادســرای 
شــهرری به همراه تیم بررسی صحنه جرم 
در محل وقوع جنایت حاضر شدند.همچنین 
کارآگاهان اداره دهــم پلیس آگاهی تهران 

و تیم تشــخیص هویت پلیــس آگاهی نیز 
در محل حاضر شده و بررسی های ابتدایی 
را آغــاز کردند.متهم کــه در محل جنایت 
حاضر بود با دســتور بازپرس جنایی همان 
جا بازداشت شد و به قتل همسرش اعتراف 

کرد .

   بازسازی صحنه جرم
 بررســی های ابتدایی تیم تشخیص هویت 
پلیس آگاهی تهران حکایت از آن داشت که 
زن میانسال به دلیل بریدگی وسیع در ناحیه 
گلو با جسم تیز و برنده مثل چاقو جان خود 
را از دست داده اســت.در حالی که جسد با 
دستور بازپرس جنایی به سردخانه پزشکی 
قانونی منتقل شــد، تحقیقــات برای ادامه 
رسیدگی به پرونده و طی روال قانونی ادامه 
پیدا کرد. در روند رسیدگی به پرونده متهم 
به بازسازی صحنه جرم پرداخت و همچنین 
با دستور قضایی سلامت روان متهم توسط 
پزشــکان و کارشناسان پزشــکی قانونی 
مورد بررسی قرار گرفته و مورد تائید اعلام 
شــد.مطابق این گزارش متهم در سلامت 

کامل روانی به ســر برده و بنابراین اعمال 
او هنــگام ارتکاب جنایت کامــلا مختارانه 
تلقــی می گردد.با تکمیــل تحقیقات برای 
متهم کیفرخواست صادر شده و مطابق آن 
این فرد، متهم به مباشــرت در قتل عمدی 
همسرش شــناخته شــد.به این ترتیب به 
ارجاع پرونــده به مقــام قضایی ذی صلاح 
متهم در شــعبه دهــم دادگاه کیفری یک 
استان تهران پای میز محاکمه ایستاد و در 

برابر عنوان اتهامی از خود دفاع کرد.

   در دادگاه 
در ابتدای جلسه رسیدگی نماینده دادستان 
کیفرخواست صادر شــده از دادسرا را قرائت 
کرد و در طول جلســه محاکمه بــه دفاع از 
کیفرخواست پرداخت.سپس نوبت به اولیای 
دم رسید که تقاضای خود را مطرح کنند.دو 
دختر و یک پسر قربانی به عنوان اولیای دم 
برای پدرشان درخواســت قصاص را مطرح 
کردند. در ایــن قســمت از محاکمه دختر 
جوان در حالی که اشک می ریخت در تشریح 
دادخواست خود به قضات گفت : »پدر و مادرم 

سال ها با هم اختلاف داشــتند .آنها سر هر 
موضوعی با هم درگیر می شدند .اما هرگز فکر 
نمی کردیم پدرمان دست به چنین جنایتی 
بزند .ما نمی توانیم از خون مادرمان گذشت 
کنیم .به همین خاطر قصــاص می خواهیم 
و تحت هیچ شــرایطی از این خواسته کوتاه 
نمی آییم.«بعد از ثبت قانونی درخواســت 
شــاکیان،حالا نوبت به متهم بود که در برابر 
اتهام وارد شده از خود دفاع کند.وقتی سلمان 
در جایگاه ویژه ایســتاد جنایت خانوادگی را 
گردن گرفت. متهم در تشریح جزئیات ماجرا 
گفت: »من و همسرم از همان سال های اول 
ازدواج با هم اختلاف داشتیم.زنم همیشه غر 
می زد و همین موضوع باعث درگیری بین ما 
می شــد.من از زندگی با این زن خسته شده 
بودم اما ایــن وضعیت را تحمــل می کردم.

درگیری ها و جر و بحث های ما بر سر مسائل 
پیش پا افتاده بود اما گاهی اینقدر از دســت 
همدیگر عصبانی می شدیم که صدایمان بالا 
می رفت.« متهم در ادامه گفت:»روز حادثه 
من بــرای کاری بیرون از خانــه رفته بودم.

همســرم در خانه تنها بود و وقتــی به خانه 

برگشتم آخرین بار در غیاب فرزندانمان با هم 
درگیر شدیم و همسرم شروع به غر زدن کرد 
. من که از شنیدن حرف های او خسته شده 
بودم خانه را ترک کردم و بیــرون رفتم. اما 
وقتی دوباره بازگشتم بار دیگر همسرم شروع 
به دعوا کرد. من دهانش را گرفتم تا ســاکت 
شــود. اما او تقلا می کرد و می خواست فریاد 
بزند .به همین خاطــر در یک لحظه کنترل 
اعصابم را از دســت دادم و چاقویی را که در 
دست داشــتم زیر گلویش کشــیدم .وقتی 
گلوی همسرم بریده شد و خون روی زمین 
ریخت ترســیدم و او را رهــا کردم.من چند 
دقیقه ای بالای سر جســد همسرم نشستم 
و سپس با پلیس و فرزندانم تماس گرفتم و 
حقیقت را گفتم.من قصد کشتن همسرم را 
نداشــتم و در یک لحظه کنترل اعصابم را از 
دست دادم.حالا هم از این اتفاق پشیمانم و 
از فرزندانم تقاضای بخشــش دارم.« با پایان 
دفاعیات این مرد میانســال،وکیل متهم نیز 
لایحه دفاعی خود را تقدیــم دادگاه کرد.با 
اعلام ختم جلســه دادرسی قضات وارد شور 

شدند تا رای صادر کنند.

پدر جنایتکار ما را قصاص کنید
مرد میانسال که در جریان درگیری گلوی همسرش را بریده بود در جلسه محاکمه جزئیات جنایت را شرح داد

مفقود شدن مادر ایذه ای برای نجات فرزندش
رئیس جمعیت هلال احمر در تمــاس با مدیرعامل هلال احمر 
خوزســتان دســتور داد تا از تمام امکانات و توان این جمعیت 
برای پیدا کردن پیکر مادر ایذه ای که برای نجات جان پسرش 
در رودخانه سوسن غرق شد، استفاده کند.پیرحسین کولیوند 
رئیس جمعیت هلال احمر در تماســی با مدیرعامل جمعیت 
هلال احمر خوزستان دســتور داد که از تمامی امکانات اعم از 
تجهیزات، لجستیک و توان نیروی انســانی این جمعیت برای 
پیدا کردن پیکر مادر مفقود شــده در آب های رودخانه سوسن 
ایذه استفاده کنند.عصر پنجشــنبه ۲۱ تیرماه، مادر و فرزندی 
در رودخانه کارون غرق شــده و جان خود را از دست دادند. در 
این حادثه، پسر خانواده که برای تفریح در کنار رودخانه حضور 
داشتند در آب غرق شــده و در پی آن مادر ۳۷ ساله نیز به آب 
زده و جان خود را از دســت می دهد.پیکر نوجوان غرق شده با 
تلاش نیروهای امدادی ساعت ۸ شب دوشنبه ۲۵ تیر ماه پیدا 
شد و جســت وجوی پیکر مادر خانواده همچنان ادامه دارد.به 
گفته مدیرعامل هلال احمر خوزستان، در عملیات جست و جوی 
مفقودین این حادثه، روزانه ۷ تیم با حضور بیش از ۲۰ نیروی 
امدادی و با همکاری مردم محلی آشنا به منطقه در حال جست 
و جو بودند. با توجه به اینکه رودخانــه از داخل کوه می گذرد 
و طولانی و صعب العبور اســت این عملیــات تاکنون به طول 
انجامیده است.به گفته شعبانی، از روز چهارشنبه جست و جو با 
حضور ۵ تیم واکنش سریع استان و ۲ قایق جیمینی هلال احمر 

برای یافتن پیکر مادر ادامه پیدا خواهد کرد.

قتل برادر در هواخواهی از مادر
پسر جوان که در جریان جانبداری از مادرش،برادرش را در یک 
جنایت هولناک با چاقو به قتل رسانده و متواری شده بود با تلاش 
کارآگاهان جنایی شهریار شناسایی و دستگیر شد.سرهنگ فضل 
الله سواری پور رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتطامی ویژه غرب 
استان تهران درباره این جنایت گفت: رسیدگی به این پرونده از 
وقتی کلید خورد که گزارش مرگ  پســر جوان  ۲۸ ساله ای در 
درگیری خانوادگی  به کلانتری ۲۳  شهرســتان شهریار رسید 
.خیلی زود گشت ویژه ای برای بررسی این ماجرا درمحل جنایت  
حضور یافت و با پیکر خونین پســر خانواده که در اتاق پذیرایی 
بر روی زمین افتاده بود روبه رو شدند.درنخستین گام به دستور 
بازپرس کشیک قتل جسد پســر جوان به پزشکی قانونی منتقل 
شد. پرونده برای بررسی این جنایت خانوادگی در اختیار تیمی از 
کارآگاهان زبده شهریار قرار گرفت و در نخستین تحقیقات آنها 
دریافتند که عامل جنایت برادر مقتول اســت که پس از اصابت 
چاقو به قفســه ســینه برادرش از محل جنایت گریخته است.با 
شناسایی عامل جنایت پسر ۱۷ساله خانواده به اتهام قتل تحت 
تعقیب پلیس قرار گرفت. ســرانجام کارآگاهان جنایی توانستند 
در کمتر از ۱۲ســاعت محل اختفای متهم را شناسایی و در یك 
عملیات غافلگیرانه وی را دستگیر کنند.متهم پس از دستگیری در 
نخستین بازجویی ها پس از اعتراف به جنایت هولناکی که مرتکب 
شده بود در باره انگیزه اش گفت: برادرم با مادرم دعوا و به او فحاشی 
و توهین کرد من هم به جانبداری از مادرم با او درگیر شده و برادرم 
با چاقو به ســمت من حمله کرده و من نیز چاقو را از وی گرفته و 
یک ضربه به وی وارد کردم که چاقو به قلــب وی اصابت کرده و 

افتاد. من نیز سریعا ازمحل متواری شدم. 

دستگیری مالخر لوازم خودرو در ری
فرمانده انتظامي شهرســتان ري از دســتگیري مالخر حرفه اي 
و ســابقه دار قطعات و لوازم خودروهاي مســروقه در ري توسط 
کارآگاهان پلیــس آگاهي ایــن فرماندهي،خبــر داد و گفت: 
متهم به ۵۰ فقره مالخري اعتراف نمود.ســرهنگ محمد قاسم 
طرهاني فرمانده انتظامي شهرستان ري در گفت وگو با خبرنگار 
خبرگزاري پلیس اظهار داشــت: در پي ادامه تحقیقات از سارق 
حرفــه اي لوازم و قطعــات خــودرو و اعتراف وي بــه ۵۰ فقره 
ســرقت، کارآگاهان پلیس در بیست ویکم تیر ماه ۱۴۰۳ هویت 
و مشــخصات مالخر لوازم خودرو را شناســایي کردند.سرهنگ 
طرهانی افزود: با تلاش شبانه روزي و انجام اقدامات اطلاعاتي، 
سرانجام در بیست و ســوم تیر ماه مخفیگاه متهم را در محدوده 
شهرري شناســایي کردند و پس از انجام هماهنگي هاي لازم با 
مراجع قضائي تیم هاي عملیات پلیس آگاهي به محل اعزام شدند.

سرهنگ طرهاني بیان داشت: با حضور ماموران در محل طي یک 
عملیات منسجم و ضربتي سارق را در مخفیگاهش دستگیر که در 
بازدید مقادیري لوازم خودرو مسروقه کشف و به همراه متهم به 
مقر پلیس منتقل نمودند؛ ماموران نیز تحقیقات تخصصي خود 
را جهت تکمیل پرونده آغاز کردند.فرمانده انتظامي شهرستان 
ري گفت: در تحقیقات انجام شــده متهم ۴۳ ساله سابقه دار به 
بزه انتسابي و به خرید بیش از ۵۰  فقره لوازم و محتویات مسروقه 
خودرو معترف گردید که جهت سیر مراحل قانوني به دادسراي 
شهرري اعزام و سپس روانه زندان شدند.این مقام انتظامي گفت: 
با اشــاره به رویکرد جدید پلیس و حسب دستور سلسله مراتب، 
پلیس ري با عزم جدي و راســخ با مالخران شدیداً حسب قانون 

برخورد مي کند.

  خرده حادثه
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  سایت نگار جهان

رئیس سرویس اطلاعات نظامی 
اوکراین: چندین تلاش ناموفق برای 

ترور پوتین انجام شده است
رئیس سرویس اطلاعات نظامی اوکراین، اعلام کرد   

چندین تلاش برای ترور ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور 
روسیه، صورت گرفته است. بودانوف به وب سایت »نیو 
ویس« اوکراین گفت: »اما همان طور که می بینید، این 

تلاش ها ناموفق بوده اند.« کیریلو بودانوف، جزئیات 
بیشتری در این باره ارائه نکرد و نگفت که آیا عوامل او 

یا سایر آژانس های اوکراینی در این تلاش ها دخیل 
بوده اند یا خیر؟  بودانوف ادعا کرد که در ماه مه ۲۰۲۲، 
چند ماه پس از آغاز حمله گسترده روسیه به اوکراین، 

یک تلاش ناموفق برای ترور پوتین توسط افرادی از 
قفقاز صورت گرفت، اما هیچ شواهدی برای این ادعا 

وجود ندارد. بودانوف همچنین اظهار داشت که پوتین 
دیگر در میان نخبگان روسیه به اندازه گذشته محبوب 

نیست، اما به دلیل اینکه بیش از ۲۰ سال در قدرت 
بوده است، روس ها از گزینه های جایگزین می ترسند. 

او افزود که در صورت مرگ پوتین، واکنش عمومی 
ممکن است مشابه واکنش به مرگ جوزف استالین، 

دیکتاتور شوروی در سال ۱۹۵۳ باشد. بودانوف گفت: 
»تمام دنیای آن ها فروپاشید، نمی دانستند چگونه به 

زندگی ادامه دهند.« )صدای آمریکا(

 یک پیروزی جدید برای ترامپ؛ دادگاه 
فلوریدا در پرونده نگهداری اسناد 

محرمانه قرار منع تعقیب صادر کرد
قاضی دادگاهی در ایالت فلوریدا پرونده کیفری 

نگهداری اسناد محرمانه در ویلای »مار-آ-لاگو« 
متعلق به دونالد ترامپ، رئیس جمهوری پیشین 

آمریکا را غیرقابل طرح دانست.  این قاضی در حکمی 
که روز دوشنبه ۱۵ ژوئیه صادر شده، »انتصاب یک 
بازرس ویژه در پرونده نگهداری اسناد محرمانه در 
ویلای دونالد ترامپ پس از پایان ریاست جمهوری 

او« را غیرقانونی دانست. به این ترتیب دونالد ترامپ، 
نامزد جمهوری خواهان در انتخابات ریاست جمهوری 

۲۰۲۴ آمریکا با این حکم به یک پیروزی حقوقی 
دیگری دست یافت، آن هم در زمانی که او پس از سوء 
قصد نافرجام به جانش، وضعیت محبوبیت خود را در 
این انتخابات بهبود بخشیده است. پیشتر دیوان عالی 
آمریکا حکم داده بود که نمی توان دونالد ترامپ را به 

دلیل اقداماتی که در چارچوب اختیارات قانون اساسی 
به عنوان رئیس جمهور انجام داده است، تحت پیگرد 

قانونی قرار داد. آیلین کانن، قاضی دادگاهی در فلوریدا 
اعلام کرد »جک اسمیت«، بازپرس ویژه پرونده اسناد 

محرمانه به شکل غیرقانونی به این سمت منصوب 
شده است و صلاحیت طرح دعاوی را ندارد. او بدون 

اظهار نظر در مورد ماهیت این پرونده، چگونگی تامین 
مالی دفتر دادستان ویژه را نیز زیر سؤال برده و آن را 

ناقض بخشی از قانون اساسی آمریکا دانسته است. 
دونالد ترامپ، نامزد انتخابات ریاست جمهوری آمریکا 

در واکنش به حکم قاضی دادگاه فلوریدا در شبکه 
اجتماعی خود موسوم به »تروث سوشال« نوشت 

که این رأی باید »نخستین گام« باشد و سه پرونده 
کیفری دیگر علیه او رد شوند. )یورونیوز(

 کمیته بین المللی المپیک واکنش ها 
به حضور ورزشکاران اسرائیلی در 

بازی های المپیک پاریس را ناشنیده 
می گیرد

 هلن سیلرت، کارشناس سیاسی و مدافع حقوق 
بشر اهل سوئد طی مصاحبه با آنادولو اعلام کرد که 
این نشانگرد ریاکاری جهان غرب است که کمیته 

بین المللی المپیک ورزشکاران اهل آفریقای جنوبی، 
بلاروس، روسیه را تحریم کرده اما نیاز به اعمال تحریم 
علیه اسرائیل نمی بیند. سیلرت با اشاره به اینکه برای 

آغاز بازی های المپیک پاریس کمتر از دو هفته مانده و 
امسال حدود ۱۰۰ ورزشکار اسرائیلی در این مسابقات 

شرکت خواهند کرد، گفت تحریمی که سال های 
گذشته به دلیل اشغال اوکراین علیه ورزشکاران روسی 

و بلاروسی اعمال شد، امسال به دلیل اشغال غزه علیه 
اسرائیل وضع نشد. این موضوع حتی مطرح نشد. این 
کارشناس سیاسی خاطرنشان کرد: این وضعیت برای 

فعالیت های ورزشی که ماموریت قانونی، بشردوستانه و 
صلح دارد، مایه شرمساری است. طی ده ها سال گذشته 

سازمان های بیت المللی و کشورها به دفعات بسیار 
زیادی استاندارد دوگانه اعمال کرده و فلسطینیان را 

به معنای واقعی کلمه زیر پا گذاشتند. اما این وضعیت 
هرگز بیشتر از آنچه اکنون است، مشهود نبوده است. 

اسرائیل حتما از همه تحریم ها مصئون نگه داشته 
می شود. سیلرت به صدور مجوز مشارکت در بازی های 

المپیک پاریس ورزشکارانی که در ارتش اسرائیل 
خدمت کردند، اشاره و تصریح کرد: نمی دانم چگونه 
این را به شکل دیپلماتیک بیان کنم. قوانین اساسی 
که پیش تر اعمال شد، برای اسرائیل نقض و نادیده 

گرفته شد. کمیته بین المللی المپیک دریغ نکرده بود 
ورزشکاران روسی و بلاروسی را که در ارتش خدمت 

می کنند، از حضور در مسابقات منع کند. این سازمان 
از اجرای همان مقررات برای ورزشکاران اسرائیلی که 

در ارتش خدمت کرده اند، خودداری و درخواست ها 
برای ممنوعیت حضور این ورزشکاران در بازی های 

المپیک پاریس را رد کرد. این آشکارانه ریاکاری است. 
)آناتولی(

خواهر رهبر کره شمالی: سئول
 بهای سنگینی برای »بازی کثیف« 

اعلامیه ها خواهد پرداخت
خواهر قدرتمند کیم جونگ اون، رهبر کره شمالی، روز 

یکشنبه ۱۴ ژوئیه )۲۴ تیر( ارسال اعلامیه های ضد 
پیونگ یانگ در مرزهای شمالی را یک »بازی کثیف« 

خواند و به کره جنوبی هشدار داد که آماده پرداخت 
»بهای بسیار سنگینی« باشد.  کیم یو جونگ، معاون 
اول مدیر دایره تبلیغات حزب کارگران کره شمالی، 

گفت که مقامات حزبی و نظامی به وی اطلاع داده اند 
»بروشورها و چیزهای کثیفی« در ۱۷ نقطه مرزی 
و سایر مناطق کشور کشف شده است. خانم جونگ 

اضافه کرده است که این اعلامیه ها بر اساس مقررات 
مربوط به دست زدن به »اشیاء پرتاب شده توسط 

دشمن« سوزانده شده اند. همزمان خبرگزاری رسمی 
کره شمالی در اقدامی بی سابقه عکسی منتشر کرده 

است که نشان می دهد چند اعلامیه به همراه یک بسته 
داروی سرماخوردگی در حال سوختن هستند. خانم 
کیم در بیانیه ای گفت: »علی رغم هشدارهای مکرر 

کره شمالی، تفاله های کره جنوبی این بازی های خام و 
کثیف را متوقف نمی کنند.« وی اضافه کرد: »همانطور 
که پیش تر هشدار داده شده بود، تفاله هایی که به انجام 
چنین نمایش هایی متوسل می شوند حتی توسط مردم 
خودشان مورد انتقاد شدید قرار می گیرند. ما در چنین 

شرایطی اقدامات متقابل خود را به طور کامل معرفی 
کرده ایم. آن ها بابت این کارها سخت شرمنده خواهند 

شد و باید آماده باشند تا بهای بسیار بالایی را برای بازی 
کثیف خود بپردازند.« کره شمالی در سال جاری در 

واکنش به اعلامیه های ارسال شده از سوی کره جنوبی، 
صدها بالن پر از زباله را به آن سوی مرز فرستاده است. 

پیونگ یانگ گفته بود در تلافی بالن های تبلیغاتی 
ضد حکومت کیم جونگ اون که توسط کره جنوبی 

فرستاده شده بودند، این کار را انجام داده است. 
مقامات کره جنوبی در واکنش به این اقدام با قرار دادن 

بلندگوهای تبلیغاتی در امتداد مرز با کره شمالی و 
پخش تبلیغات علیه کیم جونگ اون پاسخ داده بودند. 

سئول همچنین در واکنش اعلام کرده بود که توافق 
نظامی امضا شده با کره شمالی در سال ۲۰۱۸ را تعلیق 

می کند. این توافقنامه در سال ۲۰۱۸ با هدف کاهش 
تنش های نظامی و مهار خطر درگیری های غیرعمدی 

در امتداد مرز مشترک میان دو کره امضا شده بود. 
کره  جنوبی و شمالی هر دو از زمان جنگ کره در دهه 
۱۹۵۰ از بالن در فعالیت های تبلیغاتی خود استفاده 

می کنند. روابط بین دو کره در پایین ترین حد خود در 
سال های اخیر قرار دارد. رهبر کره شمالی آزمایش ها 
و توسعه تسلیحات را در این کشور افزایش داده است 
و کره جنوبی به واشنگتن، یکی از متحدان اصلی خود 

نزدیک تر شده است. )یورونیوز(

سبزترین المپیک در جشن بیکران پاریس
صندلی هایی از بطری پلاستیکی، استخرهای چوبی و دغدغه محیط زیستی برگزارکنندگان المپیک ۲۰۲۴

پاریس قول داده بود که در بازی هــای المپیک تا حد امکان 
ســازه های کمتری اســتفاده کند و در عوض بناهای دیدنی 
شهر را به عنوان پس زمینه برجسته کند؛ مکان های جسورانه 
جدید، مکان های قدیمی ارتقایافته و دهکده آب نبات رنگی 

ورزشکاران ازجمله آن هاست.
میدان کنکورد پاریس با داربســت ها غریبه نیســت، زیرا در 
انقلاب فرانسه بیش از هزار سر بریده شد. اکنون پس از گذشت 
دو قرن، داربست ها برگشته اند، اما این بار برای اعدام نیستند، 
بلکه انتظار آغاز المپیک را می کشند. جایی که زمانی سرهای 
سلطنتی می چرخیدند، سر ورزشکاران به زودی می چرخد، 
زیرا ســایت آماده میزبانی از تقریباً ۴۰ هزار تماشــاگر برای 
مسابقات بریک دنس، بی ام اکس و اســکیت بورد بازی های 
المپیک امســال است.  پاریس امیدوار اســت تا با استفاده از 
صحنه ســازی موقت برای تبدیل مکان های دیدنی معروف 
شــهر به پس زمینه های فتوژنیک برای تماشای تلویزیونی 
میزبان ناب ترین بازی های تاریخ باشد و تا آنجا که ممکن است 
ســازه های دائمی جدید باقی بماند. از هفته آینده، برج ایفل 
پس زمینه ای باشکوه برای والیبال ساحلی و فوتبال نابینایان 
ایجاد می کند، در حالی که کاخ ورسای فضایی سلطنتی برای 
درســاژ و پرش با نمایش فراهم می کند.  مراسم افتتاحیه در 
رودخانه سن برگزار خواهد شــد و بیش از هر المپیک قبلی 
دیگری، این دوره بازی ها را هوشمندانه به عنوان یک تبلیغ دو 

هفته ای در شهر میزبان برجسته می کند.
امانوئل گرگوار که از ســال ۲۰۱۴ تا هفته گذشــته معاون 
سوسیالیست شهردار شهر پاریس بود، می گوید: »ما بازی های 
المپیک را فرصتی عالی برای تســریع دگرگونی ســبز شهر 
دیدیم. تغییر فضاهای عمومی، حمل ونقل عمومی و رودخانه، 
بدون برگزاری این رقابت ها، می توانست یک یا دو دهه دیگر 
طول بکشد. پاریس خیلی خاکســتری است. می خواستیم 
رنگ های مختلف را معرفی کنیم.« او فهرســتی چشمگیر از 
آمارها را منتشر می کند: ۲۵۰ مایل مسیرهای دوچرخه سواری 
جدید، گسترش شبکه مترو، پاکسازی رود سن، کاشت ۳۰۰ 
هزار درخت جدید برای بازدیدکننــدگان، ازجمله تغییرات 
قابل لمس هستند. رســیدن به نزدیکی دهکده المپیک در 
ایستگاه جدید ســنت دنیس، طراحی شــده توسط معمار 
ژاپنی کنگو کوما  و عبور از زیر گنبد مشبک یک پل عابر پیاده 
بزرگ جدید، هیجان انگیز اســت. بخش هایــی از حومه که 
قبلًا جدا شده بودند، اکنون به نوعی به شهر متصل هستند، 
در حالی که دوچرخه ســواری در اطراف شهر در مسیرهای 
تازه سازی شده لذت بخش است. منتقدان می گویند که همه 
اینها به هر حال اتفاق می افتاد، زیرا بیشــتر برنامه ها قبل از 
المپیک اســت. اما گرگوار اصرار دارد که غلتک بخار ورزشی 

به عنوان یک کاتالیزور سوپرشارژ عمل می کند. او می گوید: 
»این شگفت انگیز است که بازی ها چقدر به ما اجازه می دهند 
تا دست به کار شویم و پول بیشــتری برای انجام سریع این 
کارها به دست آوریم.« درست مانند همه گیری کووید، انگیزه 
ملی برای انجام کارها ایجاد کرد، البته گاهی خیلی سریع. ۲۵ 
استخر ارتقایافته مناقصه المپیک پاریس با افتخار بر ساختن 
بسیار اندک بود. این شهر که دو بار در گذشته میزبان بازی ها 
بود، در سال های ۱۹۰۰ و ۱۹۲۴  و جام جهانی در سال ۱۹۹۸، 
که ورزشگاه بزرگ استاد دوفرانس را به ارمغان آورد، این شهر 
از قبل بیشترین نیاز خود را داشت. پاریس به جای پمپاژ پول 
به مکان های جدید بزرگ  که اغلب برای پر کردن صندلی ها و 
پرداخت قبوض گرمایشی در حالت »میراثی« با مشکل مواجه 
می شوند، بیشتر بودجه خود را صرف ارتقای آنچه قبلًا داشت، 
کرد. بر این اساس، چیز زیادی در راه تماشای معماری وجود 
ندارد، هیچ استادیوم یا بنای دیگری  و مالیات دهندگان محلی 

باید از این بابت سپاسگزار باشند. 
مطابق با توافقنامه پاریس در ســال ۲۰۱۵، این یک المپیک 
بازسازی شده و اســتفاده مجدد اســت. در سرتاسر شهر، به 

یادگارهای قدیمی المپیاد ۱۹۲۴ جان تازه ای بخشیده است. 
استادیوم ییوز دو مونیر، در حومه شمال غربی کلمبس، دارای 
یک سکوی جدید هزار نفری برای مســابقات هاکی است و 
زمین های اختصاصی برای هاکی، فوتبال و راگبی نیز خواهد 
داشت و همچنین یک پیست جدید دو و میدانی. استخر شنای 
ژرژ والری در محله تلگراف شرقی  که برای تمرینات المپیک 
مورد اســتفاده قرار می گیرد، توســط لایف دیزاینر با سقف 
جمع شونده جدید و زیبا به شکل طاق چوبی مشبک باریک 
اعطا شده است. این یکی از ۲۵ استخر در سراسر شهر است که 

برای بازی ها بازسازی شده است.
وقتی صحبت از ساختمان های جدید می شود، نتایج متفاوت تر 
است. آدیداس آرنا ۱۳۸ میلیون یورویی مانند یک مرکز داده 
درخشان در تقاطع گره دار جاده کمربندی پریفریک و بزرگراه 

ای وان در لبه شمالی مرکز شهر قرار دارد.
این مکان، افزوده ای شیک به محله ای است که زمانی به خاطر 
»تپه ای ترک خورده« از فروشــندگان مواد مخدر شــناخته 
می شد و مانند یک سفینه فضایی ساده برای نوسازی شهری 
فرود آمد. این یک چیز جذاب اســت، به اشــتراک گذاشتن 
یک زبان مصنوعی-صنعتی مشابه با گالری ام کی سیکس در 
میلتون کینز. حجم های داخلی از یک عرشــه مرتفع کاشته 
شده بیرون زده، که با یک سایبان چوبی با قاب با شکوه به هم 
وصل شده است، مانند دسته ای از اشیاء روی میز. یک پنجره 
نیم دایره ای بازیگوش از نمای شــرقی به بیرون نگاه می کند 
و با یک لبخند بزرگ، جناح صیقلــی را تزئین می کند. این 
عرصه ۸ هزار نفری میزبان بدمینتون المپیک و ژیمناستیک 
ریتمیک خواهد بود، سپس به عنوان محل برگزاری کنسرت 
و خانه باشگاه بســکتبال پاریس متعلق به آمریکا می ماند. به 
طور عجیبی، وب سایت رسمی پاریس ۲۰۲۴ به خود می بالد 
که »بیشتر مصالح ساختمانی پایه زیستی خواهند بود«، با این 
حال این ساختمان سنگر مانند به طور کامل از بتن ساخته شده 

و با آلومینیوم پر انرژی روکش شده است. 
بیشتر در شمال، ادعاهای زیســت محیطی بهتر است. مرکز 
ورزشــهای آبی ۱۷۵ میلیون یورویی که در سراســر ای وان 
خروشان از ورزشگاه دو فرانس قرار دارد و با یک پل عابر پیاده 
جدید متصل شده است )متاسفانه به دلیل ترس ازدحام بیش 
از حد برای بازی ها بسته شده است(، این مرکز آبزیان ۱۷۵ 
میلیون یورویی چراغی است از آنچه این المپیک نشان می دهد: 
لاغر، سبز و کمی دست کم گرفته شده این یک موهبت برای 
منطقه ای با کمترین مهارت شنا در کشــور است، جایی که 
نیمی از بچه های ۱۱ ساله شــنا نمی دانند. سقف باریک این 
ســاختمان که با بزرگترین مزرعه انرژی خورشیدی شهری 
در فرانسه تاج گذاری شده است، شگفت انگیز است. در داخل، 
ردیف هایی از تیرهــای چوبی بزرگ بالای اســتخر آویزان 
شده اند، مانند اسپاگتی که برای خشک شدن آویزان شده اند، 
که توسط ستون های چوبی که به بیرون متمایل شده اند نگه 
داشته شده و حس محکمی را به کل سازه می دهند. دو دیوار 
کوتاه تر کاملًا لعاب دار هستند و از یک جهت به استادیوم و در 
جهت دیگر به پارکی بزرگ تبدیل می شوند، در حالی که بیرون 
با باله های چوبی افقی پیچیده شده که فضای داخلی را سایه 
می اندازد. ۶ هزار صندلی )ساخته شده از بطری های پلاستیکی 
بازیافتی، مانند همه مکان های جدید( پس از بازی ها به نصف 
کاهش می یابد و با دیوار بولدرینگ، زمین های تنیس پدل و 
زمین های پنج نفره جایگزین می شود و به پارک جدید وصل 

می شود. )العین(

نخستین فرنچایزِ انیمیشن ۵ میلیارد دلاری
 »من نفرت انگیز ۴« با فروش ۸۸ میلیون دلار دیگر در بازار بین المللی، 

مجموع فروشش را به۴37/۸ میلیون دلار رساند و به این ترتیب 
موجب شد تا مجموعه فیلم های »من نفرت انگیز« اولین انیمیشن 
تاریخ شود که از مرز ۵ میلیارد دلار عبور می کند. در این فیلم بار 
دیگر استیو کارل در نقش گرو، سردسته اشراری که اصلاح شده   

صداپیشگی کرده است. ویل فرل در نقش ماکسیم لومال هم 
همکلاسی سابق وی است که به رقیب وی بدل شده  . این فیلم  در 

نزدیک به ۸۰ بازار خارجی از جمله چین در حال اکران است و در این 
کشور با اکران در 3۵ هزار پرده سینما، 11/۸ میلیون دلار فروخته 

است. »من نفرت انگیز« که محصول یونیورسال و ایلومینیشن است، با 
فیلمی به همین نام در سال ۲۰1۰ آغاز شد و با سه دنباله ادامه یافت که 
شامل »من نفرت انگیز ۲« در سال ۲۰13، »من نفرت انگیز 3« در سال 
۲۰17 و »من نفرت انگیز: ۴« می شود. این مجموعه دو پیش  درآمد با 
عنوان »مینیون ها« در سال ۲۰1۵ و »مینیون ها: ظهور گرو« در سال 

۲۰۲۲ هم داشت. )مهر(

ون
و ز

یل

تیراندازی در مسجدی در عمان دست کم چهار 
کشته بر جای گذاشت

در اثر تیراندازی در مسجدی در مسقط، پایتخت عمان در روز سه شنبه 
شانزدهم ژوئیه، دست کم چهار نفر کشته و چندین نفر زخمی شدند. این 
حادثه در حالی رخ داده که عمان یکی از امن ترین کشورهای خاورمیانه 
است.  بنا بر گزارش پلیس عمان، این مسجد با نام »امام علی« در منطقه 
وادی الکبیر واقع بوده و در حالی صورت گرفته که شیعیان در این مسجد 
مشــغول عزاداری عاشــورا بوده اند. خبرگزاری های عربی از این حادثه 
به عنوان یک »اشــکال امنیتی نادر در یکی از باثبات ترین کشــورهای 
خاورمیانه« نام بردند. پلیس عمــان در بیانیه ای ضمن اعلام اینکه هنوز 
عامل این تیراندازی را نیافته، در عین  حال اعلام کرد   با در نظر گرفتن همه 
تدابیر امنیتی برای مقابله با چنین وضعیتی، در حال بررسی و یافتن فرد 
مظنون است.   ایسنا اعلام کرده که بیش از ۷۰۰ نفر در این مسجد مشغول 
عزاداری بوده اند. سفارت آمریکا در مسقط  اعلام کرد   گزارش های مربوط 
به حادثه تیراندازی را پیگیری می کند. این سفارت همچنین در بیانیه ای 
از شهروندان آمریکایی خواست تا »محتاط« باشند، »اخبار محلی را دنبال 

کنند و به دستورات مقامات محلی پاسخ دهند.« )رادیو فرانسه(

  حادثه روز

  گالری   

توماس کروکس، ضارب جنجالی دونالد ترامپ در قاب
تیرانداز در ترور نافرجام ترامپ، توماس متیو کروکس ۲۰ ساله، اهل بتل پارک در پنسیلوانیا، چند 

ثانیه پس از شلیک به سمت محل سخنرانی دونالد ترامپ، رئیس جمهور سابق آمریکا، در باتلر 
پنسیلوانیا به ضرب گلوله سرویس مخفی کشته شد. براساس اسناد کمیسیون انتخابات فدرال در 

سال ۲۰۲1، کروکس در 17 سالگی 1۵ دلار به کمیته اقدام سیاسی اکت بلو که برای سیاستمداران چپ 
و دموکرات اعانه جمع می کند، کمک مالی کرده بود. این کمک مالی به گروه »پروژه مشارکت مترقی« 
که دموکرات ها را به حضور در رأی گیری تشویق می کند، اختصاص یافته بود  اما سوابق رای دهندگان 

ایالتی نشان می دهد که فردی به نام توماس متیو کروکس، به عنوان یک جمهوری خواه ثبت شده 
بود و انتخابات آتی ریاست جمهوری آمریکا در تاریخ پنجم نوامبر می توانست اولین باری باشد که 

کروکس به سن کافی برای رای دادن در رقابت های انتخاب رئیس  جمهوری برسد. با این حساب، باید 
او را یک جمهوری خواه دانست که قصد داشت نامزد اصلی حزب خود را پیش از برگزاری کنوانسیون 
ملی جمهوری خواهان به قتل برساند. برخی رسانه ها گزارش دادند که توماس متیو کروکس متولد ۲۰ 
سپتامبر ۲۰۰3 در پنسیلوانیا فاقد هرگونه سابقه کیفری و ثبت شکایت بوده است. او ساکن منطقه ای 

مرفه نشین در خانه ای سه خوابه بوده که سال 1۹۹۸ پدر و مادرش در بتل پارک خریده اند. توماس 
کروکس سال ۲۰۲۲ از دبیرستان فارغ التحصیل شد و به نوشته رسانه های آمریکایی توانسته بود 

یک جایزه ستاره ملی ۵۰۰ دلاری از ابتکار ملی ریاضی و علوم ایالات متحده دریافت کند. ویدئویی از 
مراسم فارغ التحصیلی این جوان در سال ۲۰۲۲ منتشر شده که نشان می دهد کروکس دیپلم دبیرستان 

خود را دریافت می کند و مورد تشویق قرار می گیرد. اما یکی از هم مدرسه ای های کروکس می گوید 
او را در دوران تحصیل، فردی منزوی، گوشه گیر، بسیار حساس و عصبی یافته است . تصاویری از این 

تیرانداز جوان در زمان حضور روی بام یک سازه و تیراندازی به سوی دونالد ترامپ منتشر شده است.  
براساس عکس ها و فیلم های منتشر شده، او تی شرت خاکستری رنگی با پرچم آمریکا به تن داشت 

که از محصولات عرضه شده در کانال یوتیوب »دمولیشن رنچ« بود. این کانال با 11میلیون دنبال کننده، 
اغلب ویدئوهای معرفی انواع مختلف سلاح های گرم را منتشر می کند. چنین مواردی به این شائبه 

دامن زده که مهاجم تیراندازی به ترامپ از علاقه مندان استفاده از اسلحه بوده است، همان چیزی که 
دموکرات ها از آن انتقاد و جمهوری خواهان از آن دفاع می کنند. هر چه   بود، این اتفاق به نفع ترامپ 

تمام شد و تمام اعضای حزب را در حمایت از او یکپارچه کرد. سایت های شرط بندی پس از این اتفاق، 
بخت پیروزی ترامپ بر بایدن را 71 درصد اعلام کردند. )آسوشیتدپرس(

    میلیون ها نفر از عزاداران حسینی مانند سال های گذشته خود را به کربلا و حرم 
امام حسین)ع( رساندند تا با برگزاری مراسم عزاداری، ارادت و عشق خود به حضرت 

سیدالشهدا را نشان دهند. )گتی ایمیجز(

   
  دانشجویان بنگلادشی 

می گویند پلیس در درگیری های 
خشونت آمیز بین معترضانی 

که علیه سهمیه بندی مشاغل 
دولتی و یک هیات دانشجویی 

طرفدار دولت تجمع کرده بودند، 
گاز اشک آور شلیک و با باتوم به 
آن ها حمله و دست کم 1۰۰ نفر را 
زخمی کرد. سیستم سهمیه ای 

بیش از نیمی از پست های خدمات 
دولتی با درآمد خوب که در 

مجموع صدها هزار شغل را شامل 
می شود، برای گروه های خاص، 

از جمله فرزندان جنگجویان در 
جنگ استقلال این کشور در سال 

1۹71 از پاکستان، هدیه می دهد 
و دیگران را محروم می کند. 

)ای اف پی(

   
یولدوز هاشمی و فریبا 

هاشمی، خواهران 
دوچرخه سوار افغان که 
پس از سلطه طالبان از   

افغانستان خارج شدند، 
قرار است در المپیک 

۲۰۲۴ پاریس برای این 
کشور رکاب بزنند. این 

دو خواهر در حالی به 
نمایندگی از افغانستان 

به بازی های المپیک 
۲۰۲۴ می روند که طالبان 

ورزش، تحصیل و کار 
زنان را ممنوع و تمامی 

نهادهای ورزشی مربوط 
به زنان را منحل کرده 
است. )دبلیو سی سی(

    کاربران شبکه های اجتماعی تصاویری تکان دهنده از یک مرد جوان سعودی را منتشر 
کرده اند که روی قبر مادرش یخ می گذارد تا در گرمای تابستان او را خنک نگه دارد و از گرم 

شدنش جلوگیری کند. )ایکس(

    خبرها حاکی از آن است که تیراندازی به دونالد ترامپ رئیس جمهور پیشین آمریکا در 
گردهمایی انتخاباتی پنسیلوانیا باعث شده تا ایلان ماسک به فکر ساخت یک زره فلزی پرنده 
باشد. این طرحی است که کاربران فضای مجازی برای زره پرنده ماسک تدارک دیده اند و هیچ 

بعید نیست که او همین طرح را به منصه ظهور برساند. )ایکس(

سازمان ملل اعلام کرده در سال 
گذشته میلادی  1۴/۵ میلیون 

کودک در سراسر جهان از 
واکسن های سه گانه دیفتری، 

کزاز و سیاه سرفه محروم ماندند. 
)دویچه وله(
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شهر ونیز از طریق دریافت ورودیه 
از گردشگران در مدت حدود دو 
ماه و نیم، بیش از ۲ میلیون یورو 

درآمد کسب کرده است.
 )دویچه وله(

  کیوسک

پاریسین، عکس و تیتر یک خود را 
به اعلام رسمی نامزدی دونالد ترامپ 

در انتخابات ریاست جمهوری ۲۰۲۴ 
آمریکا از جانب حزب جمهوری خواه 

اختصاص داد.

کراس، عکس و تیتر یک خود را به 
جنگ اوکراین اختصاص داد و این 
سوال را مطرح کرد که این کشور 
چگونه به رغم پیشرفت روسیه و 
کمبود امکانات، همچنان مقاومت 
می کند. 

   ترند های پنج کشور جهان در گوگل

مسابقه فینال کوپا آمه ریکا بین تیم های ملی فوتبال آرژانتین و کلمبیا

مسابقه فینال کوپا آمه ریکا بین تیم های ملی فوتبال آرژانتین و کلمبیا

خداحافظی الیویه ژیرو از تیم ملی فوتبال فرانسه

آمریکابرزیلعربستانروسیهفرانسه

مسابقه فینال کوپا آمه ریکا بین تیم های ملی فوتبال آرژانتین و کلمبیا

انتقادات کاربران شبکه های اجتماعی از اجرای زنده اینگرید آندرس

برخی کاربران 
فضای مجازی که 

پیش تر هم از تکرار 
رقابت ترامپ و 

بایدن دل خوشی 
نداشتند، پس از 
واقعه تروریستی 

رخ داده برای 
ترامپ، انتخابات 
ریاست جمهوری 

۲۰۲۴ را رقابت 
یک نامزد افلیج و 
یک نامزد ناشنوا 
خواندند که برای 

تبدیل کاخ سفید 
به خانه سالمندان 

در تلاش هستند و 
قصد کناره گیری هم 

ندارند . کارتونی از 
کارتون موومنت

  تا انتخابات آمریکا

رامتین لطیفی|دونالــد ترامپ دل در گروی داک 
برگم داشت و برگم گمان می کرد که قاپ نامزدی که 
روی کاغذ، ساکن بعدی کاخ سفید است را دزدیده 
و کار تمام اســت. البته باید بگوییم که رویای برگم 
چندان هم با تحقــق فاصله ای نداشــت. این رویا 
زمانی قوت گرفت که در فاصله چند ســاعت مانده 
به برگزاری کنوانســیون ملی حزب جمهوری خواه، 
به رقیب اصلی برگم، یعنی مارکو روبیو اعلام شد   او 
به عنوان معاون ترامپ انتخاب نشده است. لحظات 
برای برگم، خوش آب و رنگ و بی بدیل می گذشت تا 
اینکه خبری جدید، رویای او را شست و با خود برد. 
اعلام شد که پسر رئیس جمهور پیشین، دونالد ترامپ 
جونیور نام معاون پدرش را اعلام خواهد کرد. همه 
می دانستند این خبر یعنی زور پسر به پدر چربیده و او 
توانسته فیل بزرگ را مجاب کند که در این رقابت ها، 
دشمن دیروز خود و یکی از یاران با وفای امروزش را 

برگزیند؛ »جی دی ونس«.
ونس متولد اوهایو است. در دانشگاه این ایالت، ابتدا 
فلسفه و علوم سیاسی خوانده و ســپس برای اخذ 
مدرک دکترای خود به دانشــگاه مطرح ییل رفته و 
تحصیلاتش را در رشته حقوق به پایان رسانده است. 
او پس از فراغت از تحصیل، خود را به ارتش معرفی 

کرده و به عنوان یکی از تفنگــداران نیروی دریایی 
مشغول خدمت شده است. گفتنی است، در انتخابات   
آمریکا، از شــهرداری و فرمانداری گرفته تا کنگره 
و ریاســت جمهوری، بیش از هر چیزی داستان ها و 
قصه ها کار می کنند و ونس خود یک قصه گوی قهار 
است. او در سال ۲۰۱۶ با انتشار کتابی که عنوان یکی 
از پرفروش ترین کتاب های نیویــورک تایمز را نیز 
یدک می کشد، خاطرات خود به نام »مرثیه هیل بیلی: 
خاطرات یک خانواده و فرهنگ در بحران« را چاپ 
کرد و به شهرت رسید. در این کتاب، او داستان دوران 
کودکی اش را روایت می کند که در آپالاشــیا بزرگ 
شد، پس از آن همراه با خانواده اش از اوهایو به کنتاکی 
نقل مکان کردند و در آنجا با فقر و اعتیاد مادرش به 
مواد مخدر دست و پنجه نرم کردند. در آن زمان، این 
کتاب به دلیل نمایش ناعادلانه آپالاشیا مورد انتقاد 
قرار گرفت. به ویژه تأکید او بر اینکه سیاســت های 
جمهوری خواهــان به نفع ثروتمندان اســت و این 
سیاست ها، او را که بچه پشــت کوه است، له کرده و 

مشکلات  بزرگی را پیش پایش گذاشته است. 
ونس در آن دوران، شدیدترین انتقادات را نثار دونالد 
ترامپ می کــرد. او در گرماگــرم انتخابات ۲۰۱۶ و 
رقابت داغ دونالد ترامــپ و هیلاری کلینتون گفت 

»من در این انتخابات به حزب سوم رای خواهم داد. 
زیرا نمی توانم فردی ماننــد دونالد ترامپ را تحمل 
کنم. من معتقدم او برای کشور ما مضر است و طبقه 
کارگر سفیدپوست را به سمتی بسیار تاریک هدایت 
می کند.« جالب است بدانید این نفرت و دشمنی در 
سال ۲۰۱۶ متوقف نشد و تا ســال ۲۰۲۲ که ونس 
تصمیم گرفت از ایالت اوهایو برای حضور در مجلس 
سنا نامزد شود، ادامه داشت. ونس عزم خود را جزم 
کرده بود تا به عنوان یک سناتور جمهوری خواه ضد 
ترامپ پا به عرصــه بگذارد. او بــرای تحقق این امر 
به سراغ استراتژیست های مشــهور و ارشد اردوگاه 
جمهوری خواهان رفت و با آن ها مشــورت کرد. در 
خلال این گفتگوها، ونس متوجه شــد که مســیر 
موفقیت در حزب جمهوری خواه از ترامپ می گذرد و 
برای موفقیت در این مسیر چاره ای ندارد جز اینکه با 
ترامپ بسازد. در همان دوران، او به راحتی از مواضع 
خود کوتاه آمد و به دست بوسی ترامپ رفت. ترامپ 
کینه توز می دانست که ونس   از او متنفر است اما با این 
حال با او ســاخت و حمایت های جانانه ای از او کرد، 
به امید آنکه ونس از اوهایو روانه ســنا شود و در ایام 
انتخابات ۲۰۲۴ تلاش کند تا برای جبران محبت ها 
و حمایت های ترامپ، مردم این ایالت را در حمایت 

از او متحد کند. 
باید بگوییم این معامله، داد و ستدی دو سر برد بود. در 
انتخابات   گذشته، رای مردم اوهایو بسیار کارساز بود 
و نامزدی که رای این ایالت را به خود اختصاص داده، 
نامزد پیروز بوده است. حالا ترامپ با انتخاب ونس به 
عنوان معاونش، با یک تیر ۴ نشان زده است. در درجه 
اول، پر واضح است که اکنون ونس تمام تلاش خود 
را به کار می بندد تا رای اوهایو به نفع ترامپ و خودش 
به صندوق ریخته شود. از سوی دیگر، ونس می تواند 
سرنوشــت صندوق های پنســیلوانیا، ویسکانسین 
و میشــیگان را نیز به نفع ترامپ تغییر دهد. با این 
حســاب ترامپ می تواند رای ۴ ایالت از ایالت های 
شناور را به دست آورد و مســیر خود به واشنگتن و 
کاخ ســفید را هموارتر کند. نکته سوم، سن و سال 
ونس است. انتقادات از سن و سال بایدن و ترامپ، روز 
به روز بیشتر می شود و انتخاب یک معاون ۳۹ ساله 
می تواند جنب و جوش و چالاکی را به کمپین ترامپ 
بازگرداند. نکته چهارم، خانواده ونس اســت. همسر 

ونس یک مهاجر زاده هندی تبار است.
گفتنی است که ترامپ در اذهان عمومی به عنوان 
یک سفیدپوست نژادپرســت ضد مهاجر شناخته 
می شود و حالا با انتشــار پروژه ۲۰۲۵ که قرار است 

بر اساس آن، عرصه بر مهاجران تنگ و تنگ تر شود، 
کمپین او به یک دستاویز احتیاج داشت که بگوید 
ترامپ آنچنــان هم که فکر می کنیــد، با مهاجران 
مشکل و خصومتی ندارد و هیچ ارتباطی بین افکار 
او و آنچه در مروزه ۲۰۲۵ نوشته شده وجود ندارد. 
این هم امتیازی است که همســر ونس به کمپین 
ترامپ هدیه می دهد. جالب اســت بدانید برخی از 
حامیان ترامپ نسبت به اینکه ونس ریش دارد، نقد 
داشتند و از نظر آنها، معاون اصلح ترامپ فردی بود 
که هر روز صورت خود را بتراشد. ترامپ نسبت به این 
نقد واکنش نشان داده و ونس را آبراهام لینکلن حال 
حاضر خوانده است. همانطور که می دانید، لینکلن، 
ستاره ریشدار جمهوری خواهان است و کار بزرگی 

که از او در تاریخ ثبت شــده اســت، لغو برده داری 
بوده اســت. ترامپ با این شبیه ســازی، قصد دارد 
علاوه بر رای مهاجران، گوشــه چشمی هم به آرای 
سیاه پوستان داشته باشد. از سوی دیگر، ونس فردی 
سخنور اســت و با آن زبان نیش دار و فصیح و بلیغ 
خود می تواند، بسیج گسترده تری از مردم آمریکا را 
در کمپین ترامپ فراهم آورد. هرچند دموکرات ها 
به مصاحبه های گذشته ونس و انتقادات گزنده اش 
از ترامپ مانند تشــبیه او به هیتلــر از جانب ونس 
دل خوش کرده اند و گمان می کننــد با این ترفند 
می توانند کمپین ترامپ را تضعیف کنند، ولی باید 
بگوییم با حضور این پسر ریشوی پشت کوهی، کار 
آنها برای حفظ کاخ سفید بسیار سخت تر شده است.

ماجرای پسر ریشوی پشت کوهی و کوچ احتمالی به کاخ سفید
از »جی دی ونس« معاون دونالد ترامپ در انتخابات ۲۰۲۴ چه می دانیم؟
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 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
 بابل
 توگو

 دهلی
 سیزن
 شاهو
 فرنی
 کنیا
 گیپا

5 حرفي :
 الابا

 بغداد
 بمبئی

 بن سرخ
 تنریف
 تونگا

 زاکسن
 زندیه

 ساریگ

 گرگان
 لبنان
 لنجان
نازلی
 یالتا

6 حرفي :
 آپالاش
باستیل

 سه گنبد
 یزدگرد

7 حرفي : 
آبشوران
 خدابنده

8 حرفي : 
 گودین تپه
موزامبیک
 واگادوگو

 یخنی نخود 

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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مرتضی کلیلیچرا علی امینی از نخست وزیری استعفا کرد؟   قاب  

  قاب مشاهیر 1
هیات علمی دانشگاه شریف در سال تاسیس؛ ردیف جلو، از 
راست به چپ: دکتر بیژن اعلامی، دکتر محمود نحوی، آقای 
گریگور ترپوگوسیان، دکتر بهمن مهری، دکتر سیاوش مهنا، 

دکتر محمدعلی مجتهدی، دکتر حسینعلی انواری، دکتر کاظم 
کرمی، دکتر مارکار گریگوریان، دکتر فرهنگ زند زر تشتی، 
دکتر حبیت الله خاکزاد. ردیف پشت از راست به چپ: دکتر 

داود اردبیلی، دکتر رضا تنباکوچی، دکتر محمد یلپانی، دکتر 
احمد دادگر، دکتر فریدون معطر، دکتر فریدون هژبری، دکتر 

ابوالقاسم نجفی، آقای فیروز پرتوی، آقای مسعود نراقی، آقای 
علی اکبر پیمان، آقای حسین نوحدانی./ انتخاب

  قاب مشاهیر 2
تبلیغات انتخاباتی توسط اسدالله  علم؛ حزب مردم در 26 

اردیبهشت   ۱۳۳6 با رهبری اسدالله علم افتتاح شد. این حزب 
یکی از دو حزب بزرگی بود که در ظاهر تلاش می کردند نظام دو 

حزبی را در ایران به نمایش بگذارند. رقیب حزب مردم، حزب ایران 
نوین بود. پروفسور عدل، علی نقی کنی، ناصر عامری و محمد 

فضایلی چهار دبیرکل این حزب بودند.

  قاب تاریخ
عزاداری در تبریز دوره قاجار . )از صفحه علی ملیحی(

  قاب نوستالژی 2
چشم اندازی از تهران )تقاطع خیابان های پهلوی/ یوسف آباد و ولیعصر/  دوراهی یوسف آباد 

فعلی ( سال ۱۳۳9 )از صفحه امیر بنی مسعود(

پژوهشــکده تاریخ معاصر| با پایان یافتن 
جنگ جهانی دوم، جهان به دو اردوگاه شرق 
و غرب تقسیم شد: برخی از کشورها در زمره 
بلوک غرب به رهبری آمریــکا قرار گرفتند و 
برخی دیگر به جمع کشــورهای بلوک شرق 
به رهبری اتحاد جماهیر شــوروی پیوستند. 
ایران که سیاست همراهی با آمریکا را در پیش 
گرفته بود، به دنبال عملیاتی کردن برنامه های 
اصلاحی غرب گرایانه بــود. این امر تا پیش از 
کودتای 28 مرداد 1332 و قبضه شدن قدرت 
در دستان محمدرضا ممکن نبود. به تعبیری با 
کودتای آمریکایی ـ انگلیسی علیه مصدق بود 
که دســت روس ها به کلی از ایران کوتاه شد. 
مسکو که نمی خواست این جریان ادامه داشته 
باشــد، از طریق حزب توده و سایر جریان ها و 
گروه های سیاسی حامی خود، تلاش می کرد 
تا سلطنت محمدرضا را متزلزل کند و میزان و 

دامنه نارضایتی ها از او را افزایش دهد.  
  در ایــن میــان، نارضایتــی مــردم از 
دولت هــای ناکارآمد به این مســئله دامن 
می زد. همین امر آمریکایی ها را بر آن داشت 
تا نســبت به این وضعیت بی تفاوت نمانند 
و به دنبال انجــام دادن اصلاحاتی در ایران 
باشند. پیروزی جان اف کندی زمینه اجرایی 
کردن این سیاست را فراهم کرد. بدین ترتیب 
آمریکایی ها برای جلوگیری از افتادن ایران 
به دام کمونیســم به دنبال سیاســت های 
اصلاحی و رفورم گونه رفتند؛ اصلاحاتی که 
در کشورهای در حال توسعه جنبه ارضی و 

کشاورزی پیدا می کرد.  
  در عین حال، انجام این اصلاحات باید به 
دست کسی سپرده می شد که توان و ظرفیت 
انجام آن را می داشت. مضاف بر این کسی که 
در این زمینه پیشرو می شــد باید مورد وثوق 
آمریکایی ها نیز می بود. آمریکایی ها در نهایت 
با توجه به واقعیت هــای موجود به این نتیجه 
رســیدند که علی امینی برای انجام دادن این 
کار بهترین گزینه است؛ بدین ترتیب، زمینه 

روی کار آمدن وی را فراهم کردند.   
  آنچه در ایــن میان با ابهام روبه روســت، 
چرایــی کناره گیری امینی و اســتعفایش از 
نخســت وزیری اســت. در کل دو دیدگاه در 
این مورد وجــود دارد.   یک دیدگاه بر این باور 
است که نقش شــاه در مذاکره با آمریکایی ها 
برای برکنــاری امینی بســیار پررنگ بود، به 
نحوی که دلیل اصلی برکناری امینی از سمت 
نخست وزیری را رایزنی شــاه با آمریکایی ها 
عنوان می کنند. در واقع این دیدگاه بر این باور 
است که اولویت اصلی آمریکایی ها حفظ شاه و 
سلطنتش بود؛ سلطنتی که سیاست همراهی 
با واشــنگتن را در پیش گرفتــه   و منافع این 

کشور را در خاورمیانه جامه عمل می پوشاند . 
یک سناریو این بود که شــاه از سلطنت خلع 
شود و نظام ســلطنتی کنار رود. در واقع یکی 
از موضوعات مطرح در دولت کندی، برکناری 
محمدرضاشــاه با کودتای یک افسر مصدقی 

بود.  
  یک دیدگاه بر این باور است که امینی در 
نهایت نتوانست اقتدار لازم را از خود نشان دهد 
و آمریکایی ها به او پشت کردند. دیدگاه دیگر 
نقش شاه را پررنگ می داند و دلیل استعفای 
امینی از نخست وزیری را مذاکره و رایزنی شاه 
با آمریکایی ها عنوان می کند  اما زمینه رایزنی 
شــاه با آمریکایی ها برای برکنــاری امینی را 
مسافرت وی به آمریکا فراهم کرد. محمدرضا 
پهلوی در فروردین 1341 برای چهارمین بار 
به آمریکا سفر کرد.  محمدرضا در این سفر  که 
45 روز طول کشید، با بســیاری از مقام های 
سیاسی آمریکا دیدار و رایزنی کرد. او در این 
ســفر در کنگره آمریکا نطقی ایــراد کرد و با 
اشاره به خطر کمونیسم، به سیاسیون ایالات 
متحده هشــدار داد که حکومت او در ایجاد 
اصلاحــات اجتماعی حداکثر کوشــش خود 
را به خرج خواهد داد. در واقع این ســناریو بر 
این باور اســت که محمدرضا پهلوی در سفر 
خود به آمریــکا و در مذاکره با ســران دولت 
آمریکا آنها را متقاعد ســاخت که خود برنامه 
اصلاحات ارضی و اجتماعی مدنظر واشنگتن 
را اجرا خواهد کرد و نیازی به سرمایه گذاری 
بر دولت علی امینی نیســت. دلیل آن نیز این 
بود که شــاه از قدرت گیری امینی می ترسید 
و واهمه داشــت که این نخست وزیر با اجرای 
اصلاحات مدنظر آمریکا، سلطنتش را تهدید 
کند و رقیبی برای جایگزینی او شود؛ به همین 
دلیل تمام همّ و غم خود را صرف این کرد که 
آمریکایی ها را برای به دست گرفتن سررشته 

امور مجاب سازد. 
  قطع امید واشــنگتن از دولت امینی 

برای انجام دادن اصلاحات مورد نظر
دیدگاه دیگر بر آن بود کــه دولت امینی قادر 
به تحکیم مواضعــش نبود و اقتــدار لازم را 
برای انجــام دادن اصلاحات مــد نظر ایالات 
متحده نداشت.  در مجموع باید گفت که طبق 
این دیدگاه، نارضایتی واشــنگتن از امینی و 
عملکردش زمینه برکناری او از نخست وزیری 
را فراهم کرد. بدین ترتیب سرانجام امینی که 
در تیرماه 1341، یعنی حدود سه ماه پس از 
بازگشت شاه از ســفرش به ایالات متحده، از 
طرفی با بی توجهــی آمریکایی ها در پرداخت 
کمک های مالی و نظامــی و از طرف دیگر با 
مقاومت قاطع شــاه برای کاســتن از بودجه 

ارتش روبه رو شده بود، استعفا کرد.  

ویتامینی که موجب چاقی
 صورت می شود

  بهداشــت نیوز نوشــت: مهم تریــن و تأثیرگذارترین 
ویتامین هــا بــرای چاقی صــورت، ویتامین هــای گروه 
 ،)B1( هســتند. ایــن ویتامین ها شــامل تیامیــن )ب(
 ،)B5(اسید پانتوتنیک ،)B3(نیاســین ،)B2(ریبوفلاوین
پیریدوکســین)B۶(، بیوتین)B۷(، اســید فولیک)B۹( و 
کوبالامین)B12( هســتند. این ویتامین هــا تأثیر زیادی 
در ســوخت و ســاز بدن دارند. همچنین نقش اصلی آنها 
متابولیسم چربی ها، کربوهیدرات ها و پروتئین ها هستند. 
اگر سطح این ویتامین ها در بدن کم شود، متابولیسم بدن به 
خوبی کار نمی کند و وزن شما کاهش می یابد. لوبیا، عدس، 
شیر، تخم مرغ، موز، سیب زمینی، غلات کامل و ... منابع مهم 

ویتامین  ای گروه )ب( هستند.

در هوای گرم چند لیوان آب نیاز دارید؟
زینب کامرانی| نوشیدن آب به بازگرداندن مایعات از دست 
رفته بدن در فرآیندهای مختلف مانند تنفس، تعریق و دفع 
مواد زائد کمک می کند، همچنین بدن را در برابر دمای هوای 
زیاد محافظت می کند، مفاصل و بافت ها را نرم می کند، پوست 
را سالم نگه می دارد و برای هضم مناسب غذا ضروری است. در 
حالی که قانون کلی برای افراد سالم نوشیدن 4 تا ۶ لیوان آب 
است، این مقدار بر اساس میزان آبی که از نوشیدنی ها و سایر 
منابع غذایی می نوشند، متفاوت است.  میانگین کل نیاز روزانه 
نوشیدن مایعات برای مردان سالم حدود 15/5 لیوان و برای 
زنان حدود 11/5لیوان است. این به این معنی است که بسته 
به منابع مایعاتی دیگر مانند قهوه، چای، آب میوه، میوه ها و 
سبزیجات که به آنها متکی هستید، شما فقط به 4 تا ۶ لیوان 

آب ساده نیاز دارید.
عوامل دیگری که ممکن اســت نیاز به آب ساده را افزایش 

دهند عبارتند از:
  سطح فعالیت: افرادی که در فعالیت بدنی طولانی مدت 
شــرکت می کنند، مانند مســابقات ماراتن، اغلب نیاز به 

جایگزینی آب و سدیم از دست رفته بدن شان دارند.  
  بهداشت عمومی و داروها: در برخی از شرایط بیماری 
مانند بیماری هــای تیروئید، مشــکلات کلیوی، کبدی یا 
قلبی نیاز هســت که مقدار آب بیشــتر یــا کمتری از حد 
مجاز بنوشــید، یا داروهایی مانند داروهــای ضد التهابی 
غیر استروئیدی و برخی از داروهای ضد افسردگی مصرف 

می کنید که باعث حفظ آب در بدن می شوند. 
  دمای هوا: مصرف و دفع مایعات در نــوزادان، کودکان 
خردسال و سالمندان باید به دقت کنترل شود، زیرا کودکان 
توانایی کمتری بــرای تعریق دارند و کمتــر قادر به تحمل 
دمای بالا هستند.براساس اعلام دانشــگاه نبراسکا آمریکا، 
افراد مسن به اندازه افراد سالم احساس تشنگی نمی کنند و 
داروها و بیماری ها ممکن است بر مصرف مایعات و میزان آب 
بدن شان تأثیر بگذارد. همچنین ادرار کمتر یا ادرار زرد تیره، 
نشان دهنده این است که فرد نیاز به نوشیدن مایعات بیشتری 
دارد. همچنین علائم بیماری های مرتبط با دمای بالای بدن 
از جمله گرفتگی عضلات، حالت تهوع یا اســتفراغ، ضعف، 

سردرد، سرگیجه یا گیجی در هوای گرم باید پایش شود.  

   سلامت
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- اواخر دهه 40. 
)عکس: فردید خادم(
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